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کمال بردبار|در حافظه مان از او چیز دیگری ثبت شده 
بود. دروازه بانی با اضافه وزن و حاشــیه های بسیار که 
متخصص وقت کشی و رفتن روی اعصاب تماشاگران 
است. وقتی گل محمدی به جای بیرانوند  دست روی 
او گذاشت حیرت کردیم. راســتش  فکر می کردیم او 
علیرضا حقیقــی را می آورد و یا حتــی اخباری و چه 
می دانم  مظاهری. اما گل محمدی سراغ حامد لک رفت. 
همان دشمن بزرگ پرسپولیســی ها. کسی که ابایی 
از جنگ روانی با بازیکن ها و تماشــاگران پرسپولیس  

نداشت. 
وقتی پرسپولیس مقابل التعاون ایســتاد اولین ترک 
بر باورهایمان را تجربه کردیم. لاغر شــده بود و اثری 
از اضافه وزن پیشــین نداشــت. وقتی مقابل مهاجم 
اســترالیایی حریف  تک به تک شــد و برخلاف رسم 

دروازه بان های ایرانی با چشــمانی باز و ســری بالا و 
دستانی گشوده و  با شــجاعت به مصاف حریف رفت 
جاخوردیم. پنج دقیقه بعد شوت سنگین بازیکن تونسی 
حریف را با یکدست به کرنر فرستاد؛ ما که شگفت زده 
شدیم از این مهارت نادیده دروازه بان جنجالی سابق. و 

این آغاز ماجرا بود.
 او 4 بار در مقابل حریفان قدر آســیایی ایستاد و فقط 
یک گل خورد. آن هم در ضربه پنالتی. در سه بازی دیگر 
دست و پاهای گشوده او مانع اصلی در مقابل مهاجمان 
حریف بود. او با شجاعت دروازه اش را حفظ کرد و گلی 
نخورد و مارا شرمنده همه پیش فرض هایمان کرد. او 
فردا در مقابل هجومی ترین تیم آســیا باید سنگربان 
پرسپولیس باشد. نمی دانیم کارنامه او فردا چطور رقم 
می خورد آن هم مقابل عفیف و بونجاح و هیدوس و تاباتا 

و بقیه ستاره ها اما تا به همین جا هم او شگفتی بزرگ 
پرسپولیس بوده است. 

تصویر یکی از بهترین سیوهای اوست. در موقعیتی تک 
به تک با مهاجم الشارجه امارات و با حرکتی فداکارانه و 
ماهرانه که مارا یاد نویر می اندازد که همان شب مقابل 

سویا مشابه لک کار کرد.
اگر پرســپولیس گل کم خورد بــه خاطر معجزه خط 
دفاعی پرســپولیس نبوده اســت. زوج هــای دفاعی 
پرســپولیس باهمان درصد قبلی بــه مهاجمان  رقبا 
فرصت گل می دهند. این اتفاق ناشــی از درخشــش 

ناگهانی دروازه بان 30ساله اهل الیگودرز است.
و خب بزنیم به تخته که برای بازی ســخت فردا چشم 

نخورد !
گزارش های صفحه 12 را بخوانید

خبرگزاری رویترز در خبری نوشــت که صادرات نفت 
ایران در ماه سپتامبر به روزانه 1.5 میلیون بشکه در روز 
رسیده است. این در حالی اســت که تا همین چند ماه 
پیش گفته می شــد صادرات نفت ایران به 100 تا 200 
هزار بشکه در روز کاهش پیدا کرده. خبر رویترز از این 
جهت اهمیت دارد که ترامپ سعی داشت با راه اندازی 
کارزار فشــارحداکثری صادرات نفت ایــران را به صفر 
برساند و این رشــد خیره کننده صادرات نفت ایران در 
آستانه انتخابات آمریکا را می توان به نمادی از شکست 
خوردن سیاست های ترامپ در قبال ایران تفسیر کرد. 
در دوران تحریم ها تخمین زدن میــزان صادرات نفت 
ایران کار دشواری بود اما رویترز با استناد به داده های سه 

شرکت ردیابی نفتکش ها به این آمار یک و نیم میلیون 
بشکه در روز رســیده. در گزارش رویترز آمده که چون 
نفت ایران توسط کشتی  های خارجی و به صورت کشتی 
به کشتی منتقل می شود ردیابی و شناسایی مقصد آن ها 
برای تحریم کنندگان دشوار اســت. ناگفته نماند یکی 
از منابعی که رویترز به آن ها استناد کرده شرکت تانکر 
ترکرز اســت که مدیر آن یک ایرانی به نام سمیر مدنی 
است که البته در سطح بین المللی فرد شناخته شده ای 
اســت و از فعالان تاثیرگذار صنعت نفــت و گاز در دنیا 
شناخته می شــود. بنابراین خیلی در این آمار نمی توان  
به دلیل ایرانی بودن او تشــکیک کرد چون اگر سقوط 
صادرات نفت ایران به صد هزار بشکه را رسانه های معتبر 

بین المللی پذیرفته بودند این آمار 1.5 میلیون بشــکه  
در روز را هم نمی توانیم رد کنیم. ســمیر مدنی در این 
زمینه به رویترز گفته:  « صادرات الان بســیار بالا رفته 
است و نزدیک به یک میلیون و 500 هزار بشکه در هر 
دو بخش نفت خام و میعانات در این ماه رســیده است. 
یعنی میزانی که در یک سال و نیم گذشته سابقه نداشته 
است.« داده های دو شــرکت ردیابی دیگر که رویترز به 
آنها استناد کرده هم افزایش میزان صادرات نفتی ایران 
را تایید می کند هرچند میزان این افزایش تفاوت دارد. 
در بخشی از این گزارش آمده کشتی های ایران به دلیل 
تحریم های نفتی جی پی اس خود را خاموش می کنند و 

ردیابی آنها بسیار سخت است.

تک نگاری  جذاب ایرانی-ژاپنی
بحران نیسان و کوچ کريم حبیب سرطراح اينفینیتی همه را به صرافت نابودی 

اين شرکت انداخته بود اما بارونمايی از QX60 مونوگراف، حالا ... صفحه 05

شرایط ویژه در خیابان فردوسی
التیماتوم سخت و خشن بانک مرکزی به         صرافی ها در  پی افزايش قیمت دلار  صفحه 06

فقط متری شش و نیم؟
بررسی پرونده واگذاری جنجال برانگیز 
کشت وصنعت دشت مغان    صفحه 03 را بخوانید

مدرک بهتر ، شانس کار بیشتر
گزارشی درباره میزان اشتغال رشته ها و 
مدارک مختلف دانشگاهی    صفحه 03 را بخوانید

سهامداران  در سرزمین عجایب 
 ماجرای پنج اتفاق شگفت انگیز بورس 

در يک هفته پراسترس    صفحه 08 را بخوانید
ردی  از    بزرگ علوی    در     بوم     و     بانو
مقايسه داستان و شخصیت پردازی در سريال 

بوم وبانو و رمان مشهور چشم هايش  صفحه 09
خیابان شجریان، اعتراض 

کلونی، خنده های مشکاتیان
سايت نگار صفحه 04 را بخوانید

1  امروز سالروز تولد پســران آبی ســت. و البته دختران 
آبی. مبارک ها باشــد برای تمــام اســتقلالی ها، تاجی ها و 
دوچرخه سواران. حالا باید مدیران گل منگلی استقلال امروز 
توی خرج بیفتند و 75تا شمع روشن کنند به نشانه 75سالگی. 
شاید با خود نیز بگویند آه، کلوپ آبی هم دیگر پیر شده است! 
آنها چه می دانند نقره آنتیک هرچه کهنسال تر باشد نفیس تر 
است. پس حالا که در این روزهای کرونایی -که هیچکس یاد 
تولد کسی نیست و همه در مرگ هم می گریند- با استفاده از 
ادبیات تین ایجری من هم یک هپی گفته باشم. 75سال پیش 
همین روزها کلوپی به دنیا آمد که بنیانگذارانش صدسال سیاه 
به خواب هم نمی دیدند کــه روزگاری تبدیل به چنین قطبی 
بشود. آنها همگی صد کفن پوساندند و این روزها را ندیدند. از 
یک نظری البته خوب هم شــد ندیدند که دق نکنند از دست 

یاروهای نفهم.
2   در تولد آبی ها همــه چیز از چهارم مهــر 1324 آغاز 
نشد. دو ســال پیش ترها، هنگامی که دوچرخه سوار قهرمان 
تهران -ستوان یكم پرویز خســرواني- در اولین روزهاي پاییز 
1322 به فکرش خطور کرد که یک کلوپ دوچرخه ســواري 
آنهم فقط براي اینكه محلی بــرای دورهمی خودمانی رفقای 
معمولا رکابزن داشته باشند تاســیس کند نطفه باشگاه آبی 
بسته شده بود. آن روزها ورزش دوچرخه سواری تازه در طهران 
مد شده و سوکســه پیدا کرده بود و رکابزنانی که جمعه ها در 
خیابان هاي آبكرج تا دربند پا می زدند انگار که از کره دیگری 
تشریف فرما شده بودند.  کســی چه می دانست كه در ناصیه 
كلوپ دوچرخه سواران چه چیزهایي نوشــته شده كه آن را 
بعدها به یكــي از نامدارترین باشــگاه هاي خاورمیانه تبدیل 
خواهد کرد. رکابزنان ژیگولوی تهرانی ابتدا در تیرماه 1323 
بود که باشگاه دوچرخه سوار ي  شان را به طور غیررسمی فعال 
کردند. در حالي كه فقط در رشته چرخ و بایسیكل فعال بودند 
تیم فوتبال درجه دویي نیز از دانشجویان تشكیل دادند بلكه 
هلک و هلک، سري بین سرها درآورند. پیراهن این توپچی ها 
ابتدا به رنگ آبي، با آستین هاي سفید، شورت سفید و جوراب 
ســفید با رگه هاي آبي بود. البته که دوسه سالی هم زمان برد 
تا خسروانی و رفقا به این فكر بیفتند كه كلوپ شان باید غیر از 
ورزش دوچرخه سواري - كه بعد از نود و بوقی، یك  مسابقه اي 
در تهران  برگــزار مي كرد- روي رشــته پرطرفــداری مثل 
فوتبال هم کار کنند که عینهو کهربا همه ملت را دنبال خود 

می کشانید. ادامه در صفحه 12

ای آبیِ 75 ساله

ستونشنبه
 ابراهیم افشار

 سقوط  مشکوک 
یک هواپیمای 

سلطنتی
بازخوانی يک پرونده 
قديمی مرموز  صفحه 04

و حالا وقت ناگفته هاست
پرونده ای برای فیلم »آبادان يازده 60« و همه 

فیلم های شاخص سینمای دفاع مقدس در 
دهه 90. هفت صبح ضمن گفت وگو با مهرداد 
خوشبخت کارنامه سینمای جنگ در آخرين 

دهه قرن را بررسی كرده است. دستاورد 
فیلمسازان ما در اين دهه چه بوده؟ صفحات 10 و 11

جهش حیرت آور صادرات نفت ايران 
رویترز از افزایش صادرات نفت ایران به 1/5 میلیون بشکه در روز خبر داده است

جنجال 
واکسن های 

 آنفلوآنزا   
در بهارستان آقا شرمنده !

مدير شرکت دارويی 
به هفت صبح  می گويد 
مجلس مشتری قديمی  

اين واکسن ها بوده 
است . پارسال 4000 
دوز، امسال 1500 تا 

که البته  پس فرستادند

درباره حامد لک که 
ستاره اصلی  و پنهان  
موفقیت پرسپولیس 

در صعود به دور دوم 
رقابت های  آسیا بوده 

نگین باقری|  خبر رسید که 1500عدد واکسن به 
مجلس تحویل داده شده است؛ آن هم درحالی 
که بیماران، کادر درمان، زنــان باردار و افراد در 
معرض خطر در اول صف داروخانه ها منتظر آمدن 
این واکسن بودند. اگرچه بعد از حاشیه های زیاد 
این اتفاق ، مجلس اعلام کرد که  این واکســن ها 
پس داده شدند  اما مدیرعامل یکی از شرکت های 
توزیع  کننده به هفت صبــح می گوید در ادوار 
پیشین هم  توزیع واکسن های آنفلوآنزا در مجلس 
سابقه داشته است. محسن عبدالله زاده می گوید 
که مجلس مشتری قدیمی آنها بوده است. و تازه 
سهمیه پارسالشان بیشــتر هم بوده است. او در 
این رابطه توضیح می دهد: »امســال نمایندگان 
سفارششــان را به هزار و 500 دوز رساندند اما 
سال قبل سفارش چهار تا پنج هزار دوز واکسن 
به شــرکت ما داده بودند. ما امســال از مجلس 
خواستیم که به دلیل حساسیت هایی که وجود 
داشت  از سازمان غذا و دارو نامه دریافت کنند تا 
سهمیه شان را بگیرند، آنها هم این کار را کردند 
ولی سال های قبل بدون نامه این کار را می کردیم.« 
از زمانی که زمزمه واکسن آنفلوآنزا پیچیده شد 
معاونان سازمان غذا و دارو همواره تاکید داشتند 
که همه مردم نیازی به آن ندارند و فقط برخی از 
افراد در معرض خطر در اولویت هستند. به همین 
خاطر قرار شد که از اساس واکسن فقط با کارت 
ملی توزیع شود.  همین موضوع دریافت واکسن 
از سمت نمایندگان را بســیار پرحاشیه کرد. تا 
امروز هزار و 500 دوز واکسن آنفلوآنزا در کشور 
توزیع شده اما قرار است 16میلیون دوز واکسن 
بعدی هم تا آخر آبان توزیع شــود.  اگر قرار بود 
که همه این1500 دوز واکســن  را بین نمایندگان 
توزیع کنند، هر نماینده چهار پنج واکسن دریافت 

می کرد.  ادامه در صفحه 03
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باشگاه خبر
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دوواکنشجدیدبهمستندبیبیسی
واکنش ها به مستند ساخت بی بی سی فارسی همچنان ادامه دارد و در 
دو روز آخر هفته شاهد يک واکنش رسمی و يک واکنش غیررسمی 

در اين زمینه بوديم. 
واکنش رسمی را سردار حســین نجات انجام داد که درحال حاضر 
جانشین قرارگاه ثارالله تهران است. نام او در اين مستند به عنوان يکی 
از مخالفین آيت الله منتظری آمده و اتفاقا نجات هم، از همین زاويه، به 

مستند پاسخ داده است. بخوانید: 
ما در زمان جنگ دو جريان نفاق داشتیم؛ يک جريان نفاق آشکار بود 
که همان منافقین بودند که  به صدام پناهنده شدند و اخبار و اطلاعات 
جنگ را يا به صورت تخلیه تلفنی يا به واسطه نفراتی که داشتند، در 
اختیار صدام می گذاشتند. يک جريان نفاق پنهان هم داشتیم که در 

دفتر آقای منتظری جمع شده بودند.
زمانی که ما درگیر جنگ بوديم و احتیاج به اتحاد داشتیم، اين افراد 
جريانی توسط تعداد محدودی از برادران يکی از يگان های ما درست 
کردند که موجه و پاک بودند، ولی آنها اينطور وانمود کردند که فرمانده 
وقت کل سپاه در جبهه ها خیانت می کند، در صورتی که در آن موقع 
همه تلاش محســن رضايی معطوف به اين بود که همــه نیروها و 

سلیقه ها را جمع کند تا در جبهه پیشروی انجام دهد.  
آن جريان قبل از عملیات بدر در جلسات مختلف علیه فرمانده وقت 
کل سپاه موضع گیری کردند... جريان کودتای خزنده به عنوان تغییر 
فرمانده کل سپاه و گذاشتن فردی هم راســتای خودشان در دست 
دفتر آقای منتظری بود. آنها همان بلوا را راه انداختند که در آن زمان 
فرمانده سپاه پاسخشان را داد که قبول نکردند. نهايتا امام )ره( پیامی 
توسط آيت الله شهید محلاتی دادند که در پادگان ولیعصر قرائت شد. 
اول امام افرادی که اين بلوا را به راه انداختند، نصیحت کردند و گفتند 
فريب نخوريد ما با غوغاسالاری فرمانده عوض نمی کنیم. ايشان گفتند 
چون می دانم شما فريب خورده ايد و به اصطلاح خائن نیستید، شما را 
می بخشم، برويد دنبال جنگ. اگر بعد از اين کسی اين قضیه را ادامه 

دهد، آن موقع برخورد ديگری می کنم. 
مجید تفرشــی، تاريخ پژوه که اصلی ترين کارهايش در حوزه آرشیو 
ملی بريتانیا بوده هم در نقدی به مستند »کودتای خزنده« ساخته  
حسین باستانی که در شبکه  بی بی سی پخش شده است، در صفحه  
توئیتر خود چند ايراد به اين مستند وارد کرده از جمله: ابهام محرمانه 
بودن يا نبودن سند، استنتاج از پیش تعیین شده بی توجه به سوابق و 
شرايط واقعی موضوع، زمان پريشی و قضاوت درباره مرحوم منتظری 
اوايل دهــه 60 برمبنای وجهه بعدی ايشــان و ناديده گرفتن نقش 
باند مهدی هاشــمی، بی توجهی هدفمند و عامدانه به بديهی بودن 
اين قبیل بحث های جدی درون ســازمانی بیــن مقامات نظامی در 
جنگ های مختلف در همه کشورها، به خصوص پس از بروز انقلاب، 
بی اعتنايی به منابع مختلف و موارد مشابه تکمیلی اين نشست که در 
تحقیقی منصفانه بايد در کنار هم و در مقايسه با هم ملاحظه شوند، 
سابقه شبکه سازنده در مسیر تخريب اصل و فرع جنگ برای عادی 
نشان دادن تهديدهای ضدايرانی و نادرست نشان دادن آمادگی ايران 
برای جلوگیری از تکرار فاجعه تجاوز و جنگ، فیلم تلاش دارد تا با بولد 
کردن خارج از چارچوب مطالــب، با فقط يک  منبع غنیمتی و بدون 
پژوهش جدی محصول خود را بفروشــد، بر اساس قوانین آرشیوی، 
اگر اين فايل واقعا محرمانه باشد، انتشارش منوط به آزادسازی رسمی 
و قانونی به شکل طبیعی يا بر اساس شکايت و رای کمیسیون قانون 
دسترسی به اطلاعات است و در غیر اين صورت جرم و قابل پیگیری 
قضايی است. اگر محرمانه نباشد که ادعای محرمانه بودن آن، تقلب 
رسانه ای است، بی بی سی فارسی درباره جنگ کم دروغ نگفته. تلاش 
برای محق نشان دادن صدام در تجاوز به ايران، کمرنگ نشان دادن 
نقش متحدان منطقه ای و جهانی صدام، تلاش برای کمرنگ نشان 
دادن نقش منفی بريتانیا و البته سرقت بدون نقل مأخذ و تحريف و  
دروغگويی در ديگر تحقیقات، از جمله در مستند تانک های چیفتن، 
به گمانم اگر سازندگان فیلم بیل زن هســتند، به جای نقب زدن به 
منابع ايرانی چندهزار کیلومتر دورتر، حدود 15 کیلومتر قدم رنجه 
فرموده و سری به آرشــیو ملی بريتانیا بزنند تا ببینند که در همین 
مجموعه اسنادی که تازه نصفه و نیمه آزاد شده چه حقايقی از تنهايی 

و مظلومیت ايران در جنگ نهفته.

توضیحاتنقدی
دربارهفعالیتاقتصادیسپاه

گزيده سخنان سردار محمدرضا نقدی، معاون هماهنگ کننده سپاه 
پاسداران در برنامه »بدون توقف« که از شبکه سه سیما پخش شد 

را به نقل از خبرگزاری فارس بخوانید: 
همه ارتش های دنیا بخش عظیمــی از اقتصاد را همراه خود دارند. 
اينکه سپاه در اقتصاد ورود کند جزو مســائل استثنايی نیست، در 
رژيم گذشــته تمام واردات مواد غذايی عمده دست اداره تدارکات 
ارتش؛ يعنی اتکا بوده که حالا به همه نیروهای مسلح و مردم عادی 
خدمات می دهد، تمام واردات را انجام می داده که از آن رانت بردارد.

در همه کشورها قسمت های ســودآور رانتی در دست ارتش است، 
اينجا بخش پرزحمتش؛ يعنی ســازندگی بر شانه سپاه و نیروهای 
مسلح است، اين کار مزاحم کیســت؟ ثروت های کلان همیشه در 
دست نیروهای مسلح دنیاست. اينکه رسانه های دشمن آنقدر روی 
ســپاه تمرکز کردند برای اينکه مزاحمشان است از اينکه می بینند 
هرجا که پــروژه زمین مانده يکــی می گويد مــن ادامه می دهم 
ناراحتند، دوست دارند که وقتی قهر می کنند برويم با التماس آنها را 

برگردانیم، برای همین شروع به جوسازی می کنند.
ما هرجــا وارد شــديم به درخواســت دولــت بــوده، در )زمینه 
خودروسازی( کسی از سپاه نخواســته که در اين زمینه ورود کند، 
ضمن اينکه اصلا نیازی به سپاه نیست، هرچند اخیرا به درخواست 
برخی از مديران خود صنعت نه دستگاه رسمی و دولت، در اين حوزه 
کمک هايی به آنها می شود و الحمدلله پیشرفت خوبی هم داشته اند، 
ولی در حوزه خودرو مسئله کوچک تر و ساده تر از آن است که بگويیم 
سپاه بیايد اين موضوع را حل کند. مشکل ما در زمینه خودرو مشکل 

مديريتی است، مشکل فنی وجود ندارد.
سپاه در ايرانسل حتی يک سهم هم ندارد، بخش اعظم شرکت ها و 
کارخانجاتی که نام نیروهای مسلح در آنها بود، ضمیمه بانک هايی 
بود که در سپاه، ارتش و نیروی انتظامی و وزارت دفاع راه اندازی شد، 
اينها همه بانک داشتند به ضمیمه اين بانک ها سپرده هايی که مردم 
در بانک ها گذاشته بودند صرف خريد و اداره شرکت هايی در تمام 
نیروهای مسلح شد که حالا سپاه پیشرو و توانمندتر بود، اين موضوع 
ويژه ســپاه نبود، بخش اعظم شرکت ها و ســهام آنها برای بانک ها 
بود که سود آنها هم به مردم تعلق می گرفت که اين بانک ها با تمام 
متعلقات پس گرفته شد، حالا ته مانده آن هم ممکن است مؤسساتی 
که تعدادشان کم است باشد، اما ظرفیت آنها در اقتصاد يک هزارم 

هم نیست که بتوانند نقش آفرينی مهمی داشته باشند.
نهادهايی که سپاه داشته شفاف اســت، آنها هیأت امنا دارند که در 
ستاد کل نیروهای مسلح و وزارت دفاع اســت، تراز آنها در ديوان 
محاسبات رسیدگی می شــود، اگر می خواهید ببینید پول ها کجا 
رفته؟ بايد در زندگی فرماندهان سپاه برويد، بیايید ماشین هايشان 

را ببینید که چه سوار می شوند، خانه هايشان را ببینید.

یکروزباسیاستمداران

اقتصادسیاسی

ظریف: روسیه از دوستان راهبردی 
ایران است 

وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: روسیه از 
دوستان راهبردی ایران است بنابراین رایزنی و 

مشورت نزدیک بین مقامات دو کشور امری مهم و 
مورد نیاز است.محمد جواد ظریف در گفت وگو با 
خبرنگاران در ارتباط با نتایج سفر خود به روسیه 
و دیدار با همتای روسی اش تصریح کرد: با توجه 

به شرایط منطقه ای و بین المللی و روابط دوجانبه 
این نیاز وجود دارد که گفت وگوهای مستمری با 

دوستان خود از جمله روسیه داشته باشیم و  این 
سفر نیز فرصتی را فراهم کرد تا با مقامات روسیه 

گفت وگوها و هماهنگی هایی را داشته باشیم از 
جمله در مورد مسائل افغانستان و برجام.

این دیپلمات عالی رتبه کشور با اشاره به مواضع 
مسکو در شورای حکام و شورای امنیت سازمان 

ملل در مورد فعالیت های صلح آمیز هسته ای 
ایران و برجام گفت: هماهنگی نزدیکی بین دو 

کشور در این زمینه وجود داشت که منجر به نتایج 
موفقیت آمیزی شد.

وی با بیان اینکه سفر مورد اشاره سومین سفر 
او به روسیه در ایام شروع به ویروس کروناست، 

خاطرنشان کرد: این سفر برای هماهنگی و نزدیک 
کردن دیدگاه های دو کشور در مورد مسائل 

مختلف صورت گرفته است. روسیه از دوستان 
راهبردی ایران است و انجام این نوع از گفت وگوها 

امری مهم و مورد نیاز دو کشور است.

نماینده ویژه آمریکا: می خواهیم ایران را 
پای میز مذاکره بیاوریم

نماینده ویژه آمریکا در امور ایران مدعی شد 
که تحریم های سازمان ملل علیه ایران با وجود 

مخالفت ۱۳عضو شورای امنیت در تاریخ 
۱۹سپتامبر اعمال شده اند.

الیوت آبرامز، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
در سخنانی »با ضدیهودی و حامی اول تروریسم 
خواندن ایران« مدعی شد که سیاست آمریکا در 
خصوص ایران بر دو پایه در»ممانعت از دستیابی 

ایران به پول به برای انجام کارهای بی ثبات کننده« 
و »آوردن جمهوری اسلامی به پای میز مذاکره 

برای عقد توافقی جامع« استوار شده است.
وی مدعی شد که توافق با ایران باید شامل برنامه 
هسته ای، توسعه و اشاعه موشک های بالستیک، 
حمایت از تروریسم و گروه های نیابتی و زندانیان 

آمریکایی شود.
نماینده ویژه آمریکا در امور ایران با طرح این 

ادعا که فشار حداکثری علیه ایران موفق بوده 
است، بیان کرد که ایالات متحده شدیدترین نظام 

تحریمی را علیه ایران اعمال کرده است.
وی باردیگر با طرح این ادعا که تحریم های سازمان 

ملل علیه ایران از ۱۹ سپتامبر اعلام شده اند، 
مدعی شد که این اقدام موجب تقویت اختیارات 

تحریم های ملی ایالات متحده برای مقابله با 
فعالیت های تسلیحاتی ایران خواهد شد.

سی
لما

دیپ
پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی به  مناســبت  روز تجلیل  از 
شهیدان  و ايثارگران  دفاع  مقدس که عصر روز  پنجشنبه  توسط 
آقای اوحدی، رئیس بنیاد شــهید و امور ايثارگران در گلزار 

شهدای بهشت زهرای تهران قرائت شد، به اين شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

گذشت زمان نتوانســته و هرگز نخواهد توانست ياد ارجمند 
شهیدان عزيز را از خاطر ملّت ايران بزدايد. اين لوح درخشان 
همواره مزيّن به عنوان شهادت و ياد شهیدان خواهد ماند. اين 
ذخیره ی تاريخی همواره به نسل های ما امید و همّت و جرأت 
خواهد بخشید تا گام ها به ســمت هدف های والا را محکم و 

استوار بردارند و از دشمنی شیاطین و خناثان عالم نهراسند. 
جبهه ی عدل و حق با اين توان و آرايش الهی به پیروزی های 

بزرگ دست خواهد يافت ان شاءالله.
سید علی خامنه ای/ ۳ مهر ۱۳۹۹

رهبر انقلاب: گذشت زمان نمی تواند  یاد شهیدان را 
از خاطر ملت ایران بزداید

  میدانمشق

ترامپ دست از اعلام تحريم های تازه برنمی دارد 
و مدام فهرست جديدی رو می کند. اين در حالی 
اســت که جامعه بین الملل آشــکارا از او حمايت 
نمی کند و پروژه مکانیسم ماشه هم به دلیل همین 
عدم همکاری جلو نمــی رود. بااين حال مقامات 
آمريکايی معتقدند که حتی بدون موافقت کشورها 
و سازمان ملل قادر به بازگرداندن تحريم ها علیه 

ايران هستند.
وزارت خزانه داری آمريکا اعلام کرد که تحريم هايی 
را علیه 2 شخص و ۴ نهاد در ارتباط با ايران اعمال 

کرده است.
وزارت خزانه داری آمريکا روز پنجشــنبه با صدور 
بیانیه ای اعــلام کرد دو قاضــی ايرانی به نام های 
سید محمود ساداتی و محمد سلطانی را در لیست 

تحريم های خود قرار داده است.
اين وزارتخانه همچنین از تحريم زندان عادل آباد، 
شعبه يک دادگاه انقلاب شــیراز، زندان ارومیه و 

زندان وکیل آباد خبر داد.
از ســوی ديگر وزير خارجه آمريکا مدعی شد که  
کمپین فشار حداکثری ايالات متحده علیه ايران 

موفقیت آمیز بوده است.
مايک پمپئو، وزير خارجه آمريکا، روز پنجشنبه، در 
گفت وگويی با WMAL با اشاره به اينکه واشنگتن 
در حال اعمال تحريم های بیشتر علیه ايران است، 
گفت: رئیس جمهور ترامپ با اين درک که اوباما و 
بايدن به توافقی ديوانه وار با نظام ايران ورود کرده 
بودند، وارد دفتر رياست جمهوری شد. اين توافقی 
ديوانه وار بود که راهی برای دســتیابی به سلاح 
هسته ای به ايران اعطا می کرد و امنیت خاورمیانه، 
اســرائیل و آمريکا را به مخاطــره می انداخت. ما 

سه ســال وچندماه گذشــته را برای ممانعت از 
دستیابی ايران به پول، منابع، ثروت و توانايی برای 

ساخت سلاح هسته ای صرف کرديم.
وی بــا اشــاره بــه اينکــه ترامــپ در دوران 
رياست جمهوری خود نخواهد گذاشت که ايران 
به سلاح هسته ای دست يابد، به اقدام تروريستی 
آمريکا در به شهادت رساندن سردار شهید قاسم 
سلیمانی اشاره کرد و وی را »معمار ارشد کمپین 

تروريسم در جهان« خواند.
پمپئــو ادامــه داد: دلیلی نــدارد کــه دولتمان 
به تلاش هــای اقتصادی، امنیتــی و ديپلماتیک 
چندسال اخیر خود ادامه ندهد. اين باعث تضعیف 
نظام ]ايران[ و امنیت بیشتر آمريکا شده است . من 

به کاری که کرده ايم افتخار می کنم.
وزير خارجه آمريکا همچنیــن درخصوص عدم 
همکاری اروپا با فشــار حداکثری واشنگتن علیه 
تهران گفت: آنها می گويند که در هدف ما شريک 
هســتند، اما همچنــان تاکید دارند کــه توافق 
هسته ای چیز خوبی بوده است. من نمی دانم چطور 
می توان اين دو تفکر را همزمان در ذهن داشت. ما 
می دانیم که برجام به ايــران اجازه تداوم کمپین 
تروريسم شان را داد. اين توافق پول و منابع مورد 
نیاز آنها برای اين کار را فراهم کرد. ما امیدواريم که 

اروپايی ها به ما ملحق شوند.
اين مقام ارشــد آمريکايی در ادامه ادعا کرد: اما 
اشــتباه نکنید، با اينکه تنها ايالات متحده در سه 
ســال اخیر اين کمپین را رهبری کرده، کمپین 

موفق بوده است. نظام حالا پول کمتری دارد. 
وی در انتها ادعا کرد دولت آمريکا تاکنون از رسیدن 

70 میلیارد دلار به ايران جلوگیری کرده است.

آمریکااهمیتیبرایهمکاری
اروپاییهاقائلنیست

نماينده ويژه آمريکا در سازمان ملل مدعی شد 
که واشنگتن به اعمال فشــار حداکثری علیه 
ايران ادامــه خواهد داد و برايش مهم نیســت 
13 عضو ديگر شــورای امنیــت دراين باره چه 
می گويند. به گزارش ايسنا، کلی کرفت، نماينده 
ويژه آمريکا در سازمان ملل، روز پنجشنبه در 
گفت وگو با اورشلیم پســت گفت: حیطه های 
تحريمی مختلفی وجود دارد که می تواند علیه 
ايران و نظامش اعمال شود. اين باعث غافلگیری 
نیست. وی درخصوص طرح تمديد تحريم های 
تســلیحاتی علیه ايران که با مخالفت 13 عضو 
شورای امنیت ســازمان ملل مواجه شد، گفت: 
هر کشوری که 2231 را نقض می کند با همین 
عواقب روبه رو خواهد شــد. ما هراســی از قد 
علم کردن نداريم. اين بســیار واضح است که 
ما خواهان محافظت از خاورمیانه، اســرائیل و 
اروپا هستیم. ما برای حفظ شهروندان اروپايی 

مسئولیت قبول می کنیم.
وی افزود: ما به اعمال فشــار علیــه ايران ادامه 
می دهیم. واقعا مهم نیســت که 13 عضو ديگر 

دراين باره چه می گويند.

شروطایرانبرایبازگشتبهبرجام
تخت روانچی شرايط بازگشــت کامل ايران به 

تعهدات برجامی را تشريح کرد
نماينده ايران در سازمان ملل گفت در صورت 
تمايل آمريکا برای بازگشــت به برجام، ايران 
شــرايطی برای ازســرگیری کامــل تعهدات 

هسته ای خود خواهد داشت.
مجیــد تخت روانچی، نماينده دائــم ايران در 
ســازمان ملل در گفت وگو با بخــش جهانی 
بی بی سی گفت که در صورت پیروزی جو بايدن 
در انتخابات رياست جمهوری و تمايل اين کشور 
برای بازگشــت به برجام، جمهوری اســلامی 
شرايط خاصی را برای اجرای کامل تعهداتش 
خواهد داشــت. وی بیان کرد که اولین شرط 
ايران اين اســت که دولت جديد آمريکا تعهد 
کند نقض برجام - توافق اتمی ايران و قدرت ها 
- تکرار نخواهد شد و شــرط دوم رسیدگی به 
خســاراتی اســت که ايران از نظر مالی و رنج 

انسانی به خاطر تحريم ها متحمل شده است.
تخت روانچــی همچنین گفت اگــر آمريکا با 
محقق کردن اين شروط قول بازگشت به اجرای 
کامل برجام را بدهد، ايران هــم مجددا آماده 

اجرای کامل توافق هسته ای خواهد بود.

تحریمهایتازهوشروطایران
تخت روانچی:آمریکا به برجام برگردد، تعهدات هسته ای را کامل 

انجام خواهیم داد
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اگر عین الاسد را نمی زدیم؛ سردار حسین دقیقی، مشاور 
عالی فرمانده کل سپاه در جمع خیران و فعالان عرصه کمک 
مومنانه در اســتان همدان با نقل خاطره از سردار رشید در 
رابطه  با شجاعت و رهبری الهی فرمانده معظم کل قوا درباره 
مسئله جزاير سه گانه ايران و نقش رهبری در دفع نقشه شوم 
آمريکايی هــا برای تصرف ايــن مناطق گفت: اگــر آن روز 
عقب نشــینی  می کرديم  آن وقت فردا دشمن بوشهر را از ما 
می گرفت.  دقیقی افزود: در ماجرای شهادت شهید سلیمانی 
و بمباران پايگاه عین الاســد نیز اگر ما اين بمباران را انجام 
نمی داديم آمريــکا که تهديد کرده بود پنجــاه و چند نقطه 
فرهنگی ايران را می زند ممکن بود در ادامه نیز چنین کاری را 

تکرار کند اما ديديم که فرمانده معظم انقلاب  با رهبری الهی 
و شجاعت دستور بمباران اين مقر را صادر کردند. وی با بیان 
اينکه اگر  کشوری همه سلاح های دنیا را داشته باشد اما اگر 
رهبرش ترســو باشد داشــتن اين همه ســلاح  به دردش 
نمی خورد گفت: اگر عین الاسد را نمی زديم امنیت ايران از 

دست می رفت. )تسنیم(

انتقاد تند محســن هاشــمی از صداوسیما؛ محسن 
هاشمی، رئیس شورای شــهر تهران از سانسور نام آيت الله 
هاشمی در صداوسیما به شــدت انتقاد کرد. وی در اين باره 
نوشت: جای گله از  صداوســیما و برخی رسانه های رسمی 

هســت که در چهلمین ســالروز آغاز  دفاع مقــدس، تاريخ 
پرافتخار اين حماسه را با خوانش امروزی و  سانسور به نسل 
جديد ارائه می کنند و براساس سلیقه های جناحی و سیاسی، 
بخشی از درخشان ترين صفحات سرگذشت اين سرزمین را 

انکار می کنند.

پاســخ واعظی به یک ســوال رایج: چرا روحانی از 
دفترش بیرون نمی آید؟  محمود واعظی درباره اينکه دفعه 
گذشته که وزير پیشنهادی صمت معرفی شد رئیس جمهور 
در جلسه رأی اعتماد وی حاضر نشــد و پس از آن موجی از 
انتقادها را به همراه داشت و اينکه آيا احتمال دارد وی اين بار 

در جلسه رأی اعتماد رزم حسینی حاضر شود، گفت: اگر من 
مبتلا شوم و به اجبار 1۴ الی 21 روز در منزل بمانم، ممکن 
است اتفاق خاصی نیفتد يا به کشــور لطمه ای وارد نشود اما 
ترديد نکنید اگر رئیس جمهور 1۴ روز يا 21 روز بخواهد در 
منزلش بماند قطعا به کشــور و تصمیم گیری ها لطمه وارد 
می شود.  بر اين اساس آقای رئیس جمهور بارها گفتند »اگر 
من به عنوان رئیس ستاد ملی مبارزه با کرونا دستورالعمل های 
ابلاغی را رعايت نکنم چگونه بايد انتظار داشــته باشــم که 
ديگران حرفم را رعايت کنند« بنابراين فرمان پذير ستاد است 
و تا وقتی وضعیت کرونا به اين شکل باشد همین روال دنبال 

خواهد شد. )ايلنا(

واعظی:اگرروحانیدوهفتهسرکارنیایدبهکشورآسیبواردمیشود
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جنجال واکسن های آنفلوآنزا در بهارستان
ادامه ازصفحه   اول

اين توزيع کننده می گويد که اين تعداد شــامل کارمنــدان مجلس، همراهان 
نماينده ها و اطرافیان او می شــود و فقط به يک نماينده نمی رسد. او از واکسن 
زدن نمايندگان دفاع می کند و می گويد:»نماينــدگان مجلس به دلیل اينکه 
دائما در تماس با مردم از نقاط مختلف هســتند بايد واکسن بزنند و جزو اقشار 
پرخطر محسوب می شوند.  اما برای مثال رئیس جمهور چرا بايد واکسن بزند؟«

   نمایندگان چه گفتند؟
احمد امیرآبادی فراهانی يکی از نمايندگانی بود که در لفافه از اين تعداد واکسن 
برای مجلس دفاع کرده بود. اين عضو هیات رئیســه مجلــس پیش از اين هم 
از نحوه فروش دنا پلاس توربو دفاع کرده بود. او در توئیتر خود نوشــته است: 
»مجلس  هشت هزار کارمند و بازنشســته داره حدود 200نفر صعب العلاج و 
نیازمند واکســن، داروخانه مجلس مثل همه داروخانه ها طبق روال هرســال 
درخواست داده و اين واکسن فقط برای نماينده ها نیست ضمنا مجلس واکسن ها 

را برگردانده درحالی که نمايندگان دوره قبل اکثرا استفاده می کردند.«
   ماجرای فاویپیراویر 

درحالی که مجلس درگیر حاشیه واکسن آنفلوآنزا بود، نماينده سابق تهران در 
صفحه توئیتر خود با اشاره به اين موضوع نوشت: »محموله  قرص های فاويپیراوير 
را هم محرمانه از چیــن وارد و عمده اش را صرف درمان مقامــات و از ما بهتران 
کردند.« او به قرص های درمان کرونا اشاره می کرد که پیش از اين کمیته علمی 
ستاد مقابله با اين بیماری دستور داده بود در بیمارستان ها برای بیماران کرونايی 
استفاده شود. با اين حال سید نظام الدين موسوی، نماينده شهر تهران به او گفت 
که اصلا نمی داند مصرف اين قرص برای چه موردی است. او نوشت: » ظاهراً اين 
موارد در مجلس قبــل روال بوده و لذا از آقــای محمودصادقی به عنوان صاحب 
تجربه خواهش می کنم لیستی از واکسن و قرص هايی که در مجلس قبل مصرف 
می کرده اند اعلام کنند تا در مجلس جديد ممنوع شود.« احتمالا اشاره موسوی به 
زمانی است که درمجلس دهم هم در اسفند سال 1398 به هرکدام از نمايندگان  

يک کیف قرمز حاوی الکل و ماسک و اقلام بهداشتی ديگر تعلق گرفت. 
   بهداری مجلس گفته بیمار سرطانی داریم

يکی ديگر از نمايندگانی که در اين رابطه اظهارنظر کرد حسینعلی شهرياری، 
نماينده کمیسیون بهداشت بود. او گفت:»بهداری با بیان اينکه تعدادی مريض 
سرطانی داريم، اين را دريافت کرده است . من موافق دريافت اين واکسن ها نبودم 
ابتدا بايد مردم دريافت می کردند بعد به مجلس ارائه می شد. من اين مجلس را 

انقلابی نمی دانم و انتقادها را درست می دانم.«
    مجلس برای واکسن ها پول داده است؟

مجمع عمومی نظام پزشکی يکی ديگر نهادهايی بود که نتوانست نسبت به اين 
اتفاق ساکت بماند. در بخشــی از نامه ای که عباس آقازاده به معاون اول رئیس 
جمهور داده بود در اين رابطه آمده بود:» در اول مهرماه تعداد 1500 دوز واکسن 
آنفلوآنزا با روش »غیر نقدی«، تحويل بهداری مجلس شــورای اسلامی داده 
است.« اما عبدالله زاده  مديرعامل شرکت بهستان  پخش اين را تکذيب می کند 
و به هفت صبح می گويد مجلس هزينه اين 1500 دوز واکسن راپرداخت کرده 
است و هزينه واکسن مراکز بهداشت و سلامت را هم قرار است از سازمان غذا و 
دارو بپردازد. او همچنین تاکید می کند که به غیر از مجلس، نهاد ديگری سفارش 
واکسن نداده اســت. »مجلس داروخانه داشته است. شرکت پخش ما هم فقط 
مجاز به فروش به داروخانه است. امسال افراد زيادی به من مراجعه کردند اما هر 
کسی از من درخواست واکسن داشت به او گفتم که به داروخانه مراجعه کند.«

 به گفته اين توزيع کننده 200 هزار دوز از يک شــرکت کره ای و يک میلیون و 
300 هزار دوز آن از کمپانی واکسن سازی يک سايت هلندی متعلق به شرکت 
آمريکايی وارد کشور شده اســت. او  از التهابی که حول بازار واکسن آنفلوآنزا 
درست شده متعجب است و می گويد: در سال های گذشته همواره رقابت زيادی 
برای فروش واکسن هايشان بین شــرکت های توزيع وجود داشته اما با اينکه 
امسال تعداد واکسن ها افزايش يافته نگرانی برای تامین آن بیشتر شده است. 
مديرعامل شرکت بهستان پخش می گويد:»هر ســال دو میلیون دوز واکسن 
در کشور وارد می شد اما امسال به 16میلیون دوز رســیده است.« با اين حال 
حتی هشت برابر شدن تعداد واکســن های وارداتی هنوز نتوانسته التهاب بازار 

را آرام کند.... 

ر2
تیت

     حاشیه روز 

ديروز خبری در شبکه های اجتماعی دست به دست می شد 
که آمارهای عجیبی درباره وضعیت اشــتغال رشته های 
دانشــگاهی مختلف ارائه داده بود. طبــق آمار اين جدول 
بیشترين بیکارها با 41درصد فارغ التحصیل رشته کامپیوتر 
هستند و بعد از آن هم رشته های محیط زيست، هنر و علوم 
فیزيکی قرار دارند. کمترين تعداد بیکاران طبق اين جدول 
هم به دامپزشک ها تعلق دارد. از نظر تعداد هم مهندسی ها 

بیشترين بیکارها هستند با 301 هزار بیکار.  
اين جدول ابتدا در کانال های اقتصادی منتشر شده و معلوم 
نیست منظور نويســنده آن از رشته های فیزيکی چه بوده 
اما مرور جديدترين آمارهای رســمی که در همین مورد 
منتشر شده نشــان می دهد که اوضاع کاملا عکس چنین 

گزارشی است.

  پرچم کامپیوتر هنوز بالاست
مهرماه ســال گذشــته اداره کل ارتباط با صنعت وزارت 
علوم اعلام کرد که يــک پايش جامع و کامــل در زمینه 
میزان اشتغال فارغ التحصیلان رشــته های مختف انجام 
داده که قرار اســت از اين به بعد به طور مستمر اين پايش 

را انجام بدهد امــا فعلا خبری از پژوهش جديد نیســت، 
پژوهش قبلی هم که قديمی محسوب نمی شود می گويد 
اتفاقا وضعیت اشتغال بچه هايی که کامپیوتر خوانده اند بد 
نیست و هرچقدر هم بیشتر ادامه تحصیل بدهند احتمال 
اينکه کار پیدا کنند بیشــتر می شود. فارغ التحصیلان اين 
رشــته در جدول وزارت علوم در جايگاه هفتم و نزديک به 
57درصد فارغ التحصیلان اين رشته از مقطع کارشناسی 
مشغول به کار مرتبط هستند. وضعیت اشتغال کسانی که 
فوق لیسانس کامپیوتر گرفته باشند خیلی بهتر است، آنها 
بین فارغ التحصیلان مقطع فوق لیسانس بین تمام رشته ها 
بهترين وضعیت را دارند و نزديک به 81درصدشان به کار 
مرتبط مشغول شــده اند، فارغ التحصیلان مقطع دکترای 
کامپیوتر هم باز جای خوبی در جدول شاغلان رشته های 
مختلف دارند. آنها با داشتن بیشــتر از 90درصد اشتغال 

مرتبط در رتبه سوم ايستاده اند. 

  وضع مهندسی ها خوب است
دقیقا برخلاف آنچه در جدول تازه منتشــر شــده آمده، 
وضعیت مهندسی ها در زمینه اشتغال نسبت به بقیه گروه ها 

بهتر است. در مقطع کارشناسی غیر از رشته زبان انگلیسی 
که با داشتن 68درصد شــاغل، در رتبه اول ايستاده شش 
رتبه بعدی به رشته های مهندسی اختصاص دارد. در بین 
فوق لیسانســه ها هم باز وضعیت مهندسی ها خوب است و 
بین 15 رشته ای که بیشترين شاغل را دارند شش رشته آن 

هم در جايگاه های بالا به آنها تعلق دارد.

  علوم انسانی در خطر
اينکه بیشــترين بیکارها به رشته های علوم انسانی متعلق 
باشد موضوعی نیســت که کســی را متعجب کند چون 
از ســال ها پیش وضعیت به همین شــکل بوده اســت. 
طبق تازه ترين آمار وزارت علــوم فارغ التحصیلان مقطع 
کارشناسی رشته های تاريخ، شیمی و آمار بدترين وضعیت 
را دارند. در ادامه و با بالاتر رفتــن مقطع تحصیلی جامعه 
آماری که مورد مطالعه قــرار گرفته اند وضعیت به همین 
شکل باقی مانده است فقط در بین فوق لیسانسه ها شیمی 
يک رتبه بالا رفته و جای خودش را به فیزيک داده اما تاريخ 

و آمار در همان وضعیت باقی مانده اند. 

   زه گهواره تا گور دانش بجوی
آمارهای وزارت علوم نشان می دهند هرچه افراد از مقطع 
تحصیلی بالاتری برخوردار باشند شانس کار کردنشان در 
رشته مرتبط بیشتر می شود، مثلا بالاترين میزان اشتغال 
در مقطع کارشناسی کمی بیشتر از 68درصد و متعلق به 
رشته زبان انگلیسی اســت اما وقتی بالاتر می رويم يعنی 
به جدول فارغ التحصیلان مقطع کارشناســی ارشد نگاه 

می کنیم می بینیم بالاترين رشــته بیشــتر از 80درصد 
شاغل دارد و اشــتغال بالای 70درصد تا میانه های جدول 
ادامه پیدا می کند. وضعیت در مقطع دکترا به مراتب بهتر 
است. در اين مقطع يک رشته با صددرصد اشتغال و چهار 
رشته با بالای 90درصد اشــتغال داريم و غیر از سه رشته 
پايین جدول بقیه همگی بالای 70درصد اشــتغال دارند. 
البته بعضی ها می گويند با افزايش تعداد فارغ التحصیلان 
مقاطع بالا خیلی طبیعی است که شــانس اشتغال برای 
فارغ التحصیلان مقاطع پايین تر کم شــود و اين لزوما به 
معنی تخصص گرايی بازار کار ايران نیســت اما به هر حال 
آنچه آمارها نشان می دهند اين است که هرچه افراد بیشتر 
درس بخوانند شــانس اشتغالشــان در کار مرتبط بیشتر 

می شود. 

   دنبال علاقه ات برو
همانطور که بازار توصیه های مبتنی بر اشتغال به تازه کنکور 
داده ها در شــبکه های اجتماعی مخصوصا توئیتر داغ است 
و هرکس از سختی های درســی که خوانده و وضعیت بازار 
کار رشــته خودش می گويد، عده زيادی هم شروع کرده اند 
به حرف زدن درباره اينکه بايد 18ســاله ها دنبال علاقه شان 
بروند. به همین دلیل هم از هشــتگ »برو_دنبال_علاقت« 
استفاده می کنند. آنها اين هشتگ را زير اعلام پشیمانی شان 
از نخواندن رشته مورد علاقه شــان يا موفقیت ناشی از رفتن 
دنبال علاقه می زنند و به کسانی که در آستانه ورود به دانشگاه 
هستند تاکید می کنند که اگر به رشته تحصیلی شان علاقه 

نداشته باشند روزهای سختی در انتظارشان خواهند بود.

گزارشی درباره میزان اشتغال رشته ها و مدارک مختلف دانشگاهی

صداوسیما از رشد ما مدرک بهتر ، شانس کار بیشتر
خوشحال نمی شود

 روایت مدیرعامل فیلیمو از فروش 980هزار بلیت در 
اکران آنلاین امسال 

 چرا جلوی ساخت سریال »جیران« حسن فتحی در 
شهرک سینمایی غزالی را گرفتند؟

محمدجواد شــکوری مقــدم، مديرعامل هلدينگ صبــا ايده )آپــارات، فیلیمو، 
سینماتیکت و...( در يک مصاحبه ويدئويی با برنامه تک شاخ از چالش های پلتفرم های 
ايرانی و مجادله دامنه دار صداوسیما با استارتاپ ها سخن گفته. از اينکه به  رغم داشتن 
مجوز های لازم اجازه تبلیغات در صداوسیما را به آن ها نمی دهند. جواد شکوری مقدم 
متولد 1361 است و سال های پیش تجربه راه اندازی کلوب و میهن بلاگ و... را هم 

داشته. در ادامه بخش هايی از اظهارات او در اين مصاحبه را می خوانید.
  اگر يوتیوب باز بود ما آپارات را راه اندازی نمی کرديم اما اگر اينطور بود، ما حتما 
کار ديگری می کرديم. موضوع اين است که اين فرصت در اختیار همه آدم هايی که 
در اين کشور زندگی می کنند، وجود داشت و همان موقع هم شبیه سرويس آپارات 
چند سرويس ديگر بودند...رانت بود اما برای کسانی که در پاريس، آتن و استانبول 
بودند. نه نسبت به کسانی که در تهران و ايران زندگی می کردند. ما هم يکی بوديم 
مثل بقیه افرادی که در اين کشور کار می کنند. ما فقط کمی زودتر شروع کرديم و 
مجموع دلايلی چون سرويس دهی بهتر، هوش تجاری ناشی از بوت استرپ باعث 

بقا و موفقیت ما شد.
  در تمام اين دوران قوانین عقب تر از ما بوده اند. هنوز نمی دانیم مسئولیت محتوا با 
چه کسی است. همچنان برخی جاها در مرحله اول و برخی در مرحله دوم، مسئولیت 
محتوای بارگذاری شــده را متوجه ما می دادند. در حالی که ما در آپارات ســاختار 
مشــخص و خیلی دقیقی برای کنترل محتوا داريم که مهم ترين بخش آن گزارش 
کاربری است. در روز بیش 10هزار گزارش کاربری دريافت می کنیم و  اين در حالی 
است که نزديک به  45میلیون کاربر منحصر به فرد، در ماه از آپارات بازديد می کنند 
و بالغ بر  يک میلیون و 100 هزار ويدئو در 30روز بارگذاری می شود و اين موضوع 
اصلا قابلیت کنترل دستی و چشمی  را ندارد حتما بايد سازوکاری را تعريف کرد که 
بهترين سازوکار در دنیا گزارش کاربر است که با اولويت بندی توسط يک تیم 40 نفره 

از کنترلرهای محتوا کنترل می شوند. 
  روش دوم پردازش تصوير است که در ســال اول نداشتیم و در سال دوم آپارات 
اين روش توسعه پیدا کرد. يک جور ديتکشن )تشخیص دهنده( تصاوير مستهجن 
به صورت خودکار است و حداکثر دو دقیقه بعد از بارگذاری محتوا بررسی و کنترل 

می شود.
  برخی کاربران يک چیزهايی را پیدا می کنند که مربوط به پنج يا شش سال پیش 
اســت. من بارها رفته ام و کنترل کرده ام که اين ويدئويی که بارها درباره اش توئیت 
کرده اند، هیچ کس گزارش نکرده است و اگر گزارش صورت می گرفت به سرعت با 

توجه به سازوکار مشخص ترتیب اثر داده می شد.
  يکی از من می پرسید اگر نگذارند وارد بورس شوی چه می شود. گفتم هیچ چیزی 
نمی شود. همان کاری را می کنیم که تا ديروز می کرديم. اگر هم بگذارند برويم هرچه 
خیر و درست است، گاهی ممکن است فکر کنید چیزی دارد به شما اعتبار می دهد 

در حالی که شما به آن اعتبار می دهید يا برعکس. به هر حال ما کارمان را می کنیم.
  با ساترا)سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصوير فراگیر( کار خود را شروع 
کرديم و رگولیشنِ سازمانی را زير نظرصداوسیما پذيرفتیم و کار می کنیم و همیشه از 
روز اول از ايشان می پرسیديم که شما از رشد ما خوشحال می شويد يا ناراحت؟ سوال 
ساده ای است. بحث منطقی بود و اصلا بنای دعوا و کری خواندن نبود. پاسخی که 
می شنیدم اين بود که حتما بله! ولی به صورت کاملا مشهود و روشن مثل خورشید، 
صداوسیما نه از رشد ما خوشحال می شود نه از پیشرفتمان ولی موضع ساترا اينگونه 
نیست و فکر می کنم دچار يک تضاد است. هم می خواهد ما رشد کنیم هم نمی داند 

جواب صداوسیما را چه بدهد. اين خیلی غم انگیز است.
  عید امسال که سريال پايتخت پخش شد خیلی روی اينستاگرام تبلیغ کردند. 
يک سريال داشت يک ســرويس خارجی را به صورت رايگان تبلیغ می کرد. ما يک 
سرويسی هستیم تحت رگولیشن اين کشور و می خواهیم پول بدهیم و تبلیغ شويم 
ولی نمی توانیم يا نمی گذارند اين کار را بکنیم. ايــن يعنی چه؟ برخی جاها به من 
می گويند آقا شما خیلی تند حرف می زنید. علنی می گويند پررو هستید. می گويم 
آقا اين طرف ماجرا که نیشگونی گرفته اند يا کبريت را زيردست ما گرفته اند و داريم 
می سوزيم را نمی بینید و وقتی من داد می زنم می گويید اين چه کارآفرين خشن و پر 

رو و تخسی است! اين را نمی بینند که چقدر برای ما درد دارد. 
  ما يک سريال به نام جیران را با همکاری نماوا ســرمايه گذاری کرده ايم و آقای 
حسن فتحی در حال ساخت آن هستند. سريالی در کلاس شهرزاد  و کار خوبی است. 
تهیه کننده با شــهرک غزالی قرارداد دارد که برای تولید بروند. شروع به بازسازی و 
تولید کرده اند و صداوسیما فهمیده اســت که اين کار برای فیلیمو و نماوا است، با 
وجود قرارداد جلوی کار ما را گرفته است. من سوالم اين است که چرا با ما اين کار را 
می کنند؟ من نباشم يکی ديگر. ديگری نباشد ديگری. من از طرف فیلیمو و آپارات 
حرف نمی زنم از طرف جوانی حرف می زنم که 18 سال است زندگی اش را در اين کار 

گذاشته است. چرا ما را دوست نداريد؟ دنبال چه هستید؟
  ما در کشور يا بايد خدمات از اين جنس مثل ديجی کالا و اسنپ و ...را  حمايت 
کنیم و کار را  به  دست جوانانی از قلهک و پاسداران و سیدخندان و کرمان بدهیم 
يا اينکه خدمات را از کسی در منهتن يا تل آويو بگیريم. گزينه سومی وجود ندارد 
که فکر می کنند يک بخش خصولتی يا خودی يا هر چه اســمش را می گذارند اين 

کار را انجام بدهد.
 تولید محتوای اختصاصی اتفاقی بوده است که در وی او دی های بین المللی و لوکال 
همه دنیا افتاده. کاربری که اشتراک خريده اســت. نیاز دارد که هر ماه به او محتوا 
وخدمات جديدی بدهیم. اگر اينطور نباشد احســاس می کند سرويس، سرويس 
زنده ای نیست. ما به شکل صنعتی سريال نمی ساختیم؛ ما اين کار را از نهنگ آبی که 
پروژه اولمان بود شروع کرديم و تجربه خوبی بود و برخی پروژه ها مثل مانکن، دل و 
هیولا را از  تهیه کننده هايی که کار را ساخته اند، خريداری کرده ايم. با برنامه ريزی های 

انجام شده  کنداکتور سريال هايمان  تا زمستان 1400 مشخص است. 
  اکران آنلاين حول و حوش خرداد بود که شــروع شد. ســینماها دچار بحران 
جدی شده بودند و صاحبان محتوا و فیلم ها دچار بحران شده بودند و نمی توانستند 
فیلم هايشان را نشان بدهند. اين کار را شروع کرديم، فیلیمو و نماوا تا امروز 980هزار 
بلیت فروخته اند. نزديک به 2 و نیم میلیون نفر حداقل مخاطب اين فیلم ها بوده اند 
و درآمد آن به صاحبان محتوا برگشــته است تا چرخه سینما بتواند حیات خودش 
را حفظ کند. مطابق با  آمار سینما تیکت که سال پیش به صورت کامل به مجموعه 
سرويس های صباايده اضافه شد در شهريور سال گذشــته حدود 380هزار بلیت 
فروخته است و در شهريور امســال حدود 8هزار بلیت يعنی فروش سینما حدودا 
2درصد سال قبل است. اين خسارت بزرگی است و فکر می کنیم توانستیم يک کمک 

نسبتا خوبی به فضای اقتصاد سینمای کشور کنیم.
  پرفروش ترين اندرويد باکس ديجی کالا  با گزارشــاتی که داريم فیلیمو باکس 
است. در ماه 3میلیارد دقیقه واچ تايم در کل فیلیمو  داريم و دنبال اين هستیم که 
بخش جدی از  زمان تماشا را به سوی تصاوير بزرگ )بیگ اسکرين( اختصاص بدهیم.

لاچ
م ک

نی
وز 

ش ر
زار

گ

درصد اشتغالعنوان رشته دانشگاهی)مقطع دکتری(
۱۰۰ درصداقتصاد

۹۴/۱۴ درصدمهندسی فضا
۹۴/۰۳ درصدمهندسی عمران

۹۱/۳۵ درصدمهندسی کامپیوتر
۹۱ درصدمهندسی مکانیک

۸۸/۸۳ درصدمهندسی برق
۸۷/۳۱ درصدحقوق 
۸۴/۷۳ درصدفیزیک

۸۳/۵۰ درصدآموزش زبان انگلیسی
۸۰ درصدمهندسی مواد و متالورژی

۷۵ درصدحسابداری
 ۶۹/۷۵درصدشیمی

۵۰ درصدآمار 
۳۳/۳۳ درصدتاریخ

درصد اشتغالعنوان رشته دانشگاهی)مقطع ارشد(
۸۰/۴۱ درصدمهندسی کامپیوتر
۷۹/۷۲ درصدمهندسی هوا فضا

۷۸/۵۱ درصدحسابداری
۷۴/۲۹ درصدمهندسی مکانیک

۷۴/۲۷ درصدمهندسی برق
 ۷۱/۷۲درصدمهندسی عمران

 ۶۹/۳۷درصدحقوق
۶۷/۶۵ درصدآموزش زبان انگلیسی

۶۷ درصدروانشناسی
۶۶/۹۶ درصدمهندسی مواد و متالورژی

۶۲/۳۹ درصداقتصاد
۵۸/۷۸ درصدشیمی
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1 رئیس قوه قضائیه در جريان ســفر اخیرش 
به اســتان اردبیل به ماجرای واگذاری پرحاشیه 
کشــت وصنعت مغان ورود کرده. در مورد نحوه 
خصوصی ســازی اين شــرکت کــه دارايی های 
هنگفتی دارد پیش  از اين ابهاماتی مطرح شده بود 
و به نظر می رسد بعد از واگذاری جنجالی نیشکر 
هفت تپه شاهد اتفاق مشابهی در نقطه ديگری از 
کشور هستیم. پخش مستندی به نام »متری شش 
و نیم« از تلويزيون که عوامل برنامه ثريا در تهیه 
آن نقش داشتند يک بار ديگر اسم کشت وصنعت 
دشت مغان را سر زبان ها انداخته که در سال 97 با 
قیمت 1840میلیارد تومان به يونس ژائله سعدی، 
مدير کارخانه شیرين عسل واگذار شده بود. حالا 
سید ابراهیم رئیســی به يک هیات داوری شش 
دستور صادر کرده که طبق آن بايد فهرست کلیه  
اراضی و اموال اين شرکت شناسايی و قیمت گذاری 
شود. بعد هیات داوری بايد به دور از فشارها نظرش 
را درباره تايید يا ابطال قــرارداد فعلی اعلام کند. 
قرارداد واگذاری بايد پیوست تخصصی کشاورزی و 
امنیتی داشته باشد. ديوان محاسبات بايد اظهارنظر 
نهايی خود را اعلام کند و در نهايت اينکه سازمان 
بازرسی کل کشور هم بايد به تمامی مراحل نظارت 

داشته باشد. 
2  وقتی از کشت وصنعت مغان حرف می زنیم 
يعنی زمینی به وســعت 27هزار هکتار که از کل 
کلانشهر شیراز با 24هزار هکتار مساحت بزرگ تر 
اســت. قبل از انقــلاب و دهــه 40 و 50 که اين 
مجموعه تاسیس شــد برنامه اين بود که کل نیاز 
محصولات کشاورزی ايران از همین نقطه تامین 
شود و آن زمان کشت وصنعت مغان با رقمی حدود 
100میلیون دلار احداث شد و در زمان واگذاری 
تخمین زده بودند که ارزش سرمايه کشت وصنعت 
مغان به 2.5میلیارد دلار رسیده. اين شرکت عظیم 

چون در مجاورت دو ســد بزرگ قرار دارد ارزش 
افزوده بیشــتری هم پیدا می کند. اين مجموعه 
شامل چندين مجتمع بزرگ دامپروری، کارخانه 

قند و لبنیات و ... است. 
3  بحــث اصلی کــه در جريان ســفر رئیس 
قوه قضائیه به استان اردبیل مطرح شد اين است 
که قیمت گذاری اين شــرکت عظیم با اين حجم 
دارايی هــا و اراضی حاصلخیز عادلانــه نبوده. به 
روايتی اين زمین ها به قیمت هر متر مربع 6500 
تومان واگذار شده در صورتی که ارزش زمین های 
زراعی مشابه اطراف به صدها هزار تومان در هر متر 
مربع می رســد. در مورد جزئیات قیمت گذاری و 
ابهامات موجود حالا جلوتر می رسیم اما قبل از آن 
اين نکته را بگويیم که اگرچه الان بیشتر فعالان 
اصولگرا به اين واگذاری معترض شدند و پیگیری 
ابطال آن  هستند اما پیش از اين دعواها چهره هايی 
از جمله اکبر اعلمی نماينده اصلاح طلب تبريز در 
مجلس ششم و هفتم هم به اين واگذاری اعتراض 
کرده بودند. يا محمود حجتی، وزير سابق کشاورزی 
دولت روحانی هم مدت کوتاهی قبل از استعفا در 
صحن علنی مجلس گفته بــود که بارها در هیات 
دولت خواسته که کشت وصنعت دشت مغان را به 
وزارت جهادکشاورزی برگردانند. از طرفی احمد 
توکلی، رئیس هیأت مديره ديده بان شــفافیت و 
عدالت در نامه های متعدد به مسئولان قوه قضائیه 
و پیگیری حقوقی دنبال تعیین تکلیف اين پرونده 
بود. تا اينکه در مجلس قبل قرار شد در مورد اين 
واگذاری تحقیق و تفحص صــورت بگیرد که در 
نهايت مشخص نشد به کجا رسید. در حال حاضر 
هم که اصولگرايــان   پیگیر  بررســی اين پرونده 
هستند و در جلسه با ابراهیم رئیسی، صديف بدری 
نماينده ارديبل و سید کاظم موسوی رئیس مجمع 
نمايندگان اســتان اردبیل به اضافه فرمانده سپاه 

اردبیل خواستار لغو اين واگذاری شدند. 
4  اشکال اصلی که به اين واگذاری وارد شده 
مسئله قیمت گذاری است. در ســال 97 که اين 
واگذاری صورت گرفت ارزش کل کشت وصنعت 
دشــت مغان 4هزار میلیارد تومان تعیین شد که 
خود همین قیمت هم محل بحث است. در نهايت 
اما از همین قیمت هم کاســته شــد و با تخفیف 
54درصد اين شــرکت با 1840میلیــارد تومان 
واگذار شد. آن هم به صورت قسطی. يعنی خريدار 
کلا 100میلیارد تومان آورده نقدی داشت و مابقی 
1740میلیارد تومان قرار شــد به صورت اقساط 
9ساله با سود 14درصد با دو سال تنفس پرداخت 
شود! نکته اينکه در نوبت اول مزايده يک خريدار 
ديگر برنده شــده بود که چون از بدهکاران کلان 
بانکی کشور محسوب می شــد با مداخله وزارت 
اطلاعات و انصراف خريدار ابطال شد و به خريدار 
دوم يعنی يونس ژائله سعدی  مديرعامل شیرين 

عسل رسید. 
5  اشــکالات ديگری که به اين واگذاری وارد 
کردند يکی اين بود که ظرفیت های کشت وصنعت 
دشــت مغان چه ارتباطی بــا فعالیت های برنده 
مزايده دارد؟ با ايــن وضعیت چه تضمینی وجود 
دارد که روند تولید و افزايش بهره وری اين مجموعه 
ادامه داشته باشد؟ دوم اينکه چرا بعد از رد شدن 
اهلیت خريدار اول در مزايده به جای تکرار مزايده 
به نفر دوم رجوع شده اســت؟ بعضی هم مدعی 
شدند که اين مساحت واقعی اين اراضی به 70هزار 
هکتار می رسد اما در سند خصوصی سازی 27هزار 
هکتار ثبت شده اســت. حالا با دستور مستقیم 
رئیس قوه قضائیه همه منتظر شفاف ســازی اين 
قرارداد هستند و رئیســی در اظهاراتش اشاره ای 
به بورس داشته و گفته اگر اين شرکت در بورس 

عرضه شود ايده  آل است. 

فقط متری شش و نیم؟
 رئیس قوه قضائیه با تعیین هیات داوری دستور بررسی 

 پرونده واگذاری جنجال برانگیز  کشت وصنعت
 دشت مغان را صادر کرد 
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رسول اكرم صلى الله عليه و آله    
بِىِّ فى صِغَرِهِ زيادَةٌ فى عَقلِهِ فى كِبَرِهِ  عَرامَةُ الصَّ

بازيگوشى كودك در خردسالى اش مايه فزونى عقل در بزرگسالى اوست.
دعائم الاسلام، ج1، ص194

مسئول اینجا چه کسی است؟
سه پاره یادداشت درباره گزارشگرها و طراحان و مجسمه سازان

  سایت نگار

خیابان شجریان، اعتراض کلونی، خنده های مشکاتیان
   معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
سرطان پستان، پروستات، روده بزرگ، پوست و معده، ۵ سرطان شایع در بین ایرانیان 
است. سرطان مری و معده شایع در استان گلستان در شهرستان های گنبدکاووس 
و کلاله است. بر اساس آمار، میزان بروز ســرطان در مردان و زنان ایرانی از کل دنیا 
و کشورهای منطقه، کمتر است. در کشــورهای دنیا، میزان بروز سرطان در مردان 
219 سرطان در هر 100 هزار نفر و در زنان 198 سرطان در هر 100 هزار نفر است، 
درحالی که این عدد در ایران در مردان و زنان به ترتیــب 1۵۵ و 128 نفر به ازای هر 

100 هزار نفر است.

  رئیس جمهور آمريکا با صدور فرمــان اجرايی اعتبار رواديد تحصیلی برای 
شهروندان 59 کشور را به 2 سال کاهش داد.

بر این اساس، این فرمان اجرایی خواســتار کاهش مدت روادید تحصیلی به 2 سال 
برای شهروندان ۵9 کشور جهان از جمله ایران به منظور شناسایی عوامل ضدامنیت 
ملی شده است. این امر می تواند گرفتن مدرک تحصیلی برای صد ها هزار دانشجوی 

خارجی در حال تحصیل در آمریکا را سخت کند.
مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی از ســلامت کامل نوزاد پسر رهاشده در یکی از 

خیابان های تبریز خبر داد.
 بعدازظهر پنجشنبه تصاویری از یک نوزاد رهاشده در خیابان منظریه تبریز در فضای 
مجازی منتشر شده بود. طبق تصاویر منتشرشــده مادر این نوزاد در نامه ای از عدم 
توانایی مالی لازم برای بزرگ کردن این نوزاد خبر داده و درخواست کرده بود، به یک 

خانواده خوب تحویل داده شود.

  علی اعطا، سخنگوی شورای شــهر، درباره نامه منتشرشده پیرامون عدم 
نامگذاری خیابانی به نام استاد شجريان از سوی رئیس شورای شهر تهران گفت: 
برداشت رایج چنین شکل گرفته است که چون محسن هاشمی برای شهردار نوشته اند 
نامگذاری به نام استاد شجریان تا اطلاع ثانوی انجام نشود، پس نصب تابلو و نامگذاری 

معلق و متوقف مانده است.
وی ادامه داد: در صورتی که ماجرا برعکس است. حقیقت ماجرا این است که با توجه 
به اینکه بنا به ملاحظات و مصالحی، این نامگذاری نمی توانســت انجام شود، آقای 
هاشمی با شــهردار مکاتبه کردند تا بار حقوقی مسئولیت عدم اجرای این مصوبه، به 

گردن شهرداری نیفتد.
سخنگوی شورای شــهر تهران با بیان اینکه بنابراین، نامه عامل تعلیق مصوبه نبود، 
بلکه تعلیق مصوبه دلیل نوشته شدن آن نامه بود، اضافه کرد: در حقیقت، این نامه در 
شرایطی نوشته شد که اولا همه اعضای شورا و ثانیا شهردار دریافته بودند بنا به مصالح 

و ملاحظاتی این نامگذاری نمی تواند انجام بگیرد.
اعطا تاکید کرد: حتی ممکن است این نامه به درخواست شهرداری نوشته شده باشد، 
تا وقتی مصوبه ای به دلایلی قابل اجرا نیست، خود شورا به آنها بگوید تا اطلاع ثانوی 

این مصوبه را اجرا نکنید.
بنا بر اعلام روابط عمومی شورای شهر، وی با اشاره به اینکه در شورا موضوع تعلیق این 
نامگذاری بر کسی پوشیده نبود و در فضای عمومی هم تدریجا مشخص شده بود که 

این نامگذاری، ممکن است قابل انجام نباشد،

  حساسیت بالای بازی پرسپولیس و الشارجه باعث شد تا شجاع خلیل زاده و 
محمدحسین کنعانی زادگان، دو مدافع پرسپولیس، در اواسط نیمه اول نسبت 

به عدم هماهنگی برای مهار مهاجم حريف درگیری لفظی شديدی پیدا کنند.
دو بازیکن که در قلب خط دفاعی حضور داشتند با وساطت احمد نوراللهی به جنجال 
پایان دادند تا پرســپولیس در نیمه دوم نیز کمترین اشتباه را در خط دفاعی داشته 

باشد.
خلیل زاده و کنعانی زادگان نیز پس از پایان این بازی و صعود پرسپولیس به یک هشتم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا اتفاقات داخل زمین را فراموش کردند تا این درگیری ختم 

به خیر شود.

  برآوردها نشان می دهد که در هفت ماهه سال جاری میلادی، میزان تجارت 
انجام شده میان ايران و 27 کشور اروپايی به مرز دو میلیارد و ۶50 میلیون يورو 
رسیده است. این عدد در مقایسه با هفت ماهه نخست سال قبل، کاهشی 9 درصدی 
را نشان می دهد. این در حالی است که پیش از این افت تجارت مشترک ایران و اروپا، 
تحت تاثیر تحریم های جدید ترامپ در آمارهای قبل خود را نشان داده بود و ازاین رو 

بخش قابل توجهی از این کاهش جدید تحت تاثیر شیوع کرونا بوده است.
بررسی آمارها نشــان می دهد که در ژانویه 2020 که هنوز خبری از انتشار ویروس 
کرونا در نقاط مختلف جهان نبــود، میزان تجارت ایران و اروپــا بیش از 1۷ درصد 
رشد داشته است، اما این آمار در ماه دوم کاهش یافته و از ماه سوم منفی شده است. 
بیشترین کاهش ثبت شــده در این تجارت مشــترک به ماه جولای بازمی گردد که 

همکاری ها حدودا 20 درصد کاهش یافته است.
در حوزه صادرات، فعالیت ایران در دوماهه ابتدایی ســال جدید بسیار مثبت بوده و 
طبق آمارهای به ثبت رسیده در ماه نخست بیش از ۴۵ و در ماه دوم بیش از ۴2 درصد 
صادرات ایران به اروپا افزایش یافته است، اما این عدد در ماه های بعدی منفی شده و 
در آوریل رکورد منفی ۶۴ درصد را به ثبت رسانده است. با این وجود در دوماهه اخیر، 

بار دیگر صادرات ایران به اروپا رشد داشته است.
در حوزه واردات نیز تنها در ماه های ژانویه و آوریل، روند واردات ایران از اروپا مثبت 
بوده و در سایر ماه ها نسبت به عملکرد سال 2019، کاهش را نشان می دهد. درمجموع 
نیز میزان واردات ایران از اروپا بیش از 11 درصد کاهش یافته، اما با این وجود بخش 
قابل توجهی از کل تجارت دو طرف به شــمار می آید و تراز تجاری ایران در معامله با 

اروپا با فاصله ای زیاد منفی است.
گزارش اتاق بازرگانی تهران نشــان می دهد که مانند ســال های گذشــته، آلمان 
اصلی ترین شریک اروپایی ایران به شمار می رود و به تنهایی بیش از ۴1 درصد از کل 
تجارت میان دو طرف را به خود اختصاص داده است. پس از آن ایتالیا، هلند، اسپانیا 

و فرانسه قرار دارند.

  ســید فضل الله مجتهدزاده با خاطره ای از پرويز مشکاتیان در خبرآنلاين 
نوشته است:

سال 1۳8۴ بود.... یادم هست عصر یک روز پاییزی، صحبت از خراسانی ها و اهل مشهد 
شد. من هم بدون قصد و بی پیرایه، تعریض دوستانه ای نسبت به اهل خراسان کردم 
که فی المثل پاره ای کسبه مجاور حرم حضرت رضا در مشهد چنین و چنانند؟! ناگهان 
پرویز مشکاتیان ابتدا متحیر و سپس خیلی برافروخته شد و گفت شیخ با همه ارادت 
و عشقی که به تو دارم، ابداً توهین به ســرزمین مادری استاد محمدرضا شجریان را 
برنمی تابم. بار آخر باشد که در حضور من از اهالی سرزمینی سخن می رانی که پهلوانی 
بی همتا در موسیقی دارند. یادت باشد استاد شــجریان، پهلوان آواز و جهان پهلوان 
موسیقی و اسطوره میهن اســت. در مقام دفاع عرض کردم پرویز جان چرا ناراحت 
شدی؟ منظورم که ایشان نبود. پاسخ داد: »فرقی نمی کند. من نسبت به محمدرضا 
شــجریان  تعصب و علقه خاصی دارم.« خیلی این مطلب برایم جالب بود. ســال ها 
جدایی میان دو تن و این همه عشق و شور و تعصب حیرت آور بود. یک روز هم که منزل 

پرویز جان بودم، زنده یاد دکتر صادق طباطبایــی و جناب مرتضی کاخی و بعضی از 
دوستان اهل ادب و موسیقی بودند. استاد گفت: »صادق جان )خطاب به دکتر صادق 
طباطبایی( این شیخ )خطاب به حقیر( از سر عشق و علاقه به استاد علامه محمدتقی 
جعفری )که آن وقت در قید حیات هم بودند( در ایشــان ذوب شده و عینا مثل خود 
استاد و با همان سبک وسیاق حرف می زند، شعر می خواند و مثنوی تفسیر می کند. 
بالاخره با اصرار زیاد پرویز نازنین که مرا به وفای مردان قســم داد و گفت چون این 
سوگند مولانا بوده و من تو را به وفای مردان قسم می دهم، چنددقیقه ای مثل استاد 
علامه جعفری سخنرانی کن. اجابت کردم و واقعا همین طور بود، طوری که خود استاد 
علامه جعفری پیغام داده بود که من در حضور ایشان حرف بزنم. القصه 10 دقیقه ای 
به سبک وســیاق علامه محمدتقی جعفری از مثنوی و حافظ و خیام و عرفان، بدون 
مراعات وزن و قافیه پراکنده سخن گفتم . دیدم پرویز مشکاتیان از فرط خنده و شعف 
روی تخت اتاق افتاده و به دکتر طباطبایی اشاره می کند که تو را به خدا به این شیخ 
بگو از فرط خندیدن حال من دگرگون شده است. بعد استاد گفت: »به وفای مردان 
قسم از زمانی که از همسرم جدا شــده ام، تاکنون، این قدر از ته دل نخندیده بودم و 
همواره مرا به نام »شیخ« صدا می زد و تا پایان عمر فکر نمی کنم نام کوچک مرا هرگز 

بر زبان آورده بود.

  خبر ورزشی نوشت: علاوه بر ستاره هایی که به لیگ های اروپایی و فوتبال قطر و 
سایر کشورهای حاشیه خلیج فارس رفتند، چندسالی است که شاهد حضور برخی 
نفرات در کشورهایی مانند اندونزی، آذربایجان، گرجستان و... هستیم. کشورهایی 
که قطعا از نظر ســطح فوتبال شــرایط خوبی ندارند و لیگ آنها نیز مانند لیگ ایران 
کیفیتش بالا نیست، اما پرداخت دلاری و امکانات سخت افزاری خوب سبب شده تا 
بازیکنان ایرانی آنها را به حضور در لیگ ایران ترجیح دهند. حالا که در آستانه لیگ 
بیستم فوتبال ایران هستیم، به نظر می رسد لیگ کشور هند مأمن جدید ستاره های 
داخلی باشد؛ لیگی که طی دو، سه سال گذشته با هزینه زیاد توانسته برخی ستاره های 
مطرح فوتبال را هم به عنوان مربی و بازیکن به خود ببیند. در چنین شرایطی طبیعی 
است که برخی بازیکنان فوتبال ایران هم تصمیم بگیرند در ازای دریافتی دلاری هر 
چند اندک در بعد بین المللی، اما با توجه به نرخ ارز در داخل ایران به این کشور بروند. 
در این خصوص شنیده می شود که برخی تیم های لیگ هند مانند بنگال، کرالا، گوا 
و... پیشنهادهایی را به برخی بازیکنان ایرانی داده اند و هیچ بعید نیست در آینده ای 
نزدیک شاهد حضور این نفرات در هندوستان باشیم. بازیکنانی نظیر امین منوچهری 
مهاجم سابق استقلال، خالد شفیعی مدافع سابق تراکتور و سپاهان و ذوب آهن، هادی 
محمدی مدافع پیشین ذوب آهن و امید سینک هافبک نفت مسجدسلیمان از جمله 
نفراتی هستند که پیشــنهادهایی از لیگ هند دریافت کرده اند و احتمال دارد طی 

روزهای آینده شاهد کوچ آنها به هند باشیم.

  جرج کلونی به همراه چند ستاره نامدار ديگر هالیوودی از جمله وايولا ديويس 
و جفری رايت علیه حکم تبرئه ناعادلانه 3 افسر پلیس متهم به قتل اعتراض کرد.

این افسران پلیس اوایل امسال با ورود ناگهانی به خانه یک زن سیاه پوست به نام برونا 
تیلور با شلیک چند گلوله او را به قتل رساندند.

جرج کلونی دراین باره گفته است: »نامش برونا بود و در تختخوابش با شلیک گلوله 
۳ افسر پلیس سفیدپوست به قتل رسید. پلیس ها به دلیل کشتن او محکوم نشدند. 
دادگاهی که من به آن باور داشتم مردم را به دلیل اعمالشان مسئول می دانست. این 
مایه شرمساری است«. به گزارش بی بی سی، ماجرا از این قرار است كه ۳ افسر پلیس 
در ماه مارس بدون هشدار و اندکی پس از نیمه شب ناگهان به خانه تیلور وارد می شوند. 
آنها می گویند که در راستای تحقیقات درباره یک پرونده مواد مخدر حکم ورود بدون 
هشدار داشته اند. از قرار نامزد تیلور اسلحه دارد و پس از ورود پلیس ها فکر می کند که 
با اشرار و دزدها مواجه شده و به سمت آنها تیراندازی می کند. این آغاز تیراندازی های 
بی امان پلیس ها می شود و در این میان تیلور با برخورد چندین گلوله به قتل می رسد. 
حالا سیستم قضایی ۳ پلیس درگیر در این رویداد را عملا تبرئه کرده و یکی فقط به 

دلیل به خطر انداختن جان همسایه ها محکوم شده است.

  مديرکل حمل ونقل مسافری سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای کشور 
گفت: در زمان حاضر بر اثر شیوع کرونا ۴0 درصد از شمار مسافر و 28 درصد از شمار 
سفرها کاهش  یافته و ضرر هنگفتی به این ناوگان وارد شده است. کرونا تاکنون هزار 
میلیارد تومان به  صورت مستقیم و با احتساب بخش های غیرمستقیم بیش از دو هزار 
میلیارد تومان به بخش حمل ونقل مسافر ضرر وارد کرده است که این رقم می تواند 

صرف پرداخت حقوق و به روز کردن ناوگان شود.
باقر جوان با اشاره به حمایت های صورت گرفته از بخش حمل ونقل مسافری گفت: با 
پیگیری هاي انجام شده ۶ میلیون تومان برای رانندگان و 12 میلیون تومان برای هر 
نفر از کارکنانی که تعدیل نشده و بیمه او واریز شده باشد تسهیلات پرداخت می شود. 
تاکنون ۷۶ درصد از رانندگان معادل ۷۷ هزار نفر از این تسهیلات بهره مند شده اند و 

برای ایجاد مزیت های بالاتر پیگیری های لازم انجام می شود.

  مصطفی داننده در عصر ايران نوشت: از روز اول این مجلس صدای انقلابی گری 
شــما گوش فلک را کر کرد، ما هم از انقلابی های مجلس انتظار داریم رفتار انقلابی 

داشته باشند. بگذارید خاطره ای را از انقلابی های ابتدای انقلاب تعریف کنم.
دوستی تعریف می کرد در جهاد سازندگی مشغول به کار بوده است و وقتی حقوق ها 
را تقسیم می کردند، بسیاری، بخشی از حقوق خود را برمی گرداندند و معتقد بودند 
قسمتی از آن حقوق برای زندگی آنها کفایت می کند و احتیاجی به بقیه آن ندارند و 

بهتر است آن پول به بیت المال برگردد.
شهید ســیدمحمد امیری مقدم، آرپی جی زن یکی از گردان های لشكر 2۷ حضرت 
رســول به خاطر اینکه حین عملیات دوتا از گلوله های آرپی جی ۷ به هدف نخورده، 
حلالیت طلبیده و 1۷ اســفند ۶۴ مبلغ ۴000 ریال از حقوقش را به سپاه برگردانده 

است! از نظر ما انقلابی گری یعنی این.
من تازه امروز فهمیدم چرا نخســت وزیر هلند با دوچرخه سر کار می رود. چون هلند 
منطقه صعب العبور نــدارد وگرنه حتما او هم  مثل برخی نمایندگان ما درخواســت 
ماشین شاسی بلند می کرد. انقلابی گری به این معنا نیست که فقط در برابر دولت داد 
بزنید و فکر کنید با این فریادها برچســب انقلابی بر پیشانی شما می خورد. داستان 

انقلابی که مردم ایران می شناسند با ادعاهای شما فرق دارد.

  نیکی کريمی به همراه امین الپر، فیلمساز اهل ترکیه، سندرا کگت، کارگردان 
برزيلی، فردريک بوير، مدير هنری جشنواره ترايبکا نیويورک و ادا سولومون، 
تهیه کننده رومانیايی، فیلم های بخش مسابقه جشنواره بین المللی فیلم پرتقال 

طلايی آنتالیا را داوری می کند.
   بنابر این گزارش، 12 فیلم سینمایی در بخش مســابقه  پنجاه و هفتمین دوره این 
جشــنواره حضور دارند که از دوازدهم تا نوزدهم مهر )سه تا ده اکتبر( برگزار خواهد 
شد.   نیکی کریمی پیش از این نیز با فیلم های »یک شب«، »چند روز بعد« و »سوت 

پایان« در بخش مسابقه این جشنواره حضور داشته است.
کریمی همچنین عضو هیات داوران جشنواره های فیلم کن، برلین، تسالونیکی، کارلو 

وی واری، لوکارنو و بسیاری از جشنواره های معتبر دنیا بوده است.

1    گزارش بازی پرســپولیس را در گوشی 
موبایل و از سایت آنتن دیدم. عباس قانع گزارش 
می کرد و رودربایســتی را کنار گذاشــته بود و 
چنان طرفداری غلیظی از پرسپولیس می کرد 
که کانال های تلگرامی و سایت های  طرفداری 
پرسپولیس را شــرمنده خودش می کرد. آقای 
قانع این روش اشتباه اســت. حالا طرفدارهای 
پرســپولیس قربان صدقه تان برونــد. هرچی. 
این که وضعش نیســت. کســی نیست به آقای 
قانع تذکر دهد کــه به هردلیلی کــه برخی از 
طرفدارهای فوتبال از این شــیوه زشت گزارش 
او  خوششان می آید دلیل نمی شود که کارشان 
درست است؟ از کی مدیران رسانه ای ما این گونه 

از قواعد بازارآزاد پیروی می کنند؟  به عنوان یک 
پرسپولیسی می گویم شیوه حماسه سرایی آقای 
قانع در مورد گل های پرســپولیس عرق شــرم 
بر پیشانی من نشــاند و حیرت از سهل انگاری 

مدیران آنتن.
اما در آن سو استاد خیابانی در شبکه ۳  هم مارا 
با جمله سازی های ملی میهنی خود غرق کرد و 
البته مثل آقای قانع در پرسپولیس غرق نشده بود 
اما جملاتی را اختراع کردند که شما را حیرت زده 
میخکــوب می کرد. مثل این که پرســپولیس و 
اســتقلال ۷ منتخب امارات و عربســتان صفر. 
ایشان باید راهی ستاد تبلیغات جنگ بشوند به 

جای گزارشگری. 

2    شهاب جعفرنژاد طرحی استثنایی درباره 
تولد شجریان کشــیده پرازجزئیات و زیبایی و 
تصاویر ماهرانه از بزرگان موسیقی سنتی. حالا به 
شدت مورد حمله قرار گرفته که چرا در این تولد 

خیالی چهره های زن موسیقی حضور ندارند؟  

3    کیفیت ضعیف تندیس های برگرفته از چهره 
ســردار ســلیمانی داد کاربرها و فعالین رسانه ای 
اصولگرا را هم درآورده. نمی شــود کــه این همه 
تندیس ناقص و زشت از سردار در شهرهای مختلف 
برپا شــود؟ پس مرکز حفظ ارزش هــا و آثار دفاع 
مقدس چه کار می کند؟ نباید دخالت کند؟ حسش 
نیست؟ بروید با بهترین مجسمه سازهای کشور با 
هرنوع ایدئولوژی که هستند قرارداد ببندید ،  پول 
خوب بدهید و تندیس هایی در شــان این سردار 
تولید کنید. به خدا این همــه اهمال حیرت انگیز 
است. مگر قرار نیست ارزش ها و آثار دفاع مقدس 
را حفظ کنیــد؟ ارزش هایی مهم تر از یاد ســردار 

سلیمانی چند تا دارید؟ 

حشــره ها خانه را گرفته بودنــد. روی زمین، روی 
سقف، روی آینه، بر فراز ســینک ظرفشویی، توی 
حمام، زیر پتو، جلوی پنجره هــا... جوری همه جا 
بودند که انگار من اشتباهی وارد خانه آنها شده بودم. 
همان موقع بود که فهمیدم چیز زیادی از حشره ها 
نمی دانم. منظورم این است که حتی نمی توانستم 
صدایشــان کنم. همه آنها را پشه، مگس، عنکبوت 
یا سوســک ریز صدا می کردم اما شک نداشتم که 
بین خودشان نام و نام خانوادگی و کد ملی داشتند. 
گاهی لگدشان می کردم، گاهی با دو دست توی هوا 
شکارشــان می کردم، گاهی بامجله توی جمجمه 
فرضی شــان می کوبیدم و گاهی جیغ کشان محل 

را ترک می کردم.
همان روزهای سیاه بود که دفتر تلفنِ موریانه خورده 
قدیمی ام را از ته یک کشــوی خاک گرفته بیرون 
کشیدم. شــاید شــما جوانک ها یادتان نیاید، اما 
زمانی همه آدم ها دفترچه تلفنی سرشار از اطلاعات 
داشتند که سالی یکبار عددهای آپدیت شده اش را 
در دفترچه آکاردئونی جدیدی بازنویسی می کردند. 
دفترچه پاره پوره را ورق زدم و فهمیدم اسامی را بر 
اساس الفبا ننوشته ام. خدای من! تصور کن آنهایی 
که می نشستند و این اسم و فامیل های طولانی را 
بر اســاس حروف الفبا مرتب می کردند دیگر چه 
زندگی غم انگیزی داشتند! پس بوسه ای بر موبایل 
هوشمندم زدم و آرام دم گوشش گفتم: »دوستت 
دارم، هیچ وقت تنهام نذار.« و تند تند اســم ها را 

پایین آمدم.
دنبال دوست حشره شناســم می گشتم. دویست 

سالی بود که ازش بی خبر بودم و حالا باید شماره اش 
را می گرفتــم و ازش کمک می خواســتم. فقط با 
یک مشکل نســبتاً بزرگ روبه رو بودم. اسمش را 
یادم نبود. با انگشــت به شــقیقه ام کوبیدم و فکر 
کردم. اسمش چه بود؟ اســمش چه بود؟ اسم یک 

حشره شناس چه می توانست باشد؟
قیافه دویســت سال پیشــش جلوی چشمم آمد: 
عینکی با فریم ســتاره ای بر صورت، دماغ خمیده، 
لب های صورتی، ابروهای مثلثی، شــالی طرحدار 
بر روی شــانه، کمربند جلف طلایــی بر روی کمر 
و کفش های گلدوزی شــده. اگر کمی عقل داشتم 
جلوی شماره اش می نوشتم حشره شناس. پیداش 

کردم. شماره خانه یا دفتر کارش بود.
 فکر کردم ۳ میلیون ســال اســت که شماره خانه 
کسی را نگرفته ام. بعد از سه چهار بوق کسی گوشی 
را برداشت. با صدایی شــبیه هیولای دخمه ای که 
می خواهد هویتش مخفی بماند گفت: »بله؟« سلام 
کردم و پرسیدم: »حشره شناس خودتی؟« هیولا 
از این پرسش خوشش نیامد، در حالی که  آنقدرها 
هم ســوال غیر مودبانه ای نبود. چطور دکترها را 
همیشه می شود دکتر صدا کرد؟ با لحنی نه چندان 
صمیمی پرسید: »کی هستی؟ من خیلی وقته که 
حشره شناسی رو کنار گذاشــتم.« جمله را جوری 
گفت که انگار از کنار گذاشــتن هروئین حرف زده 
باشد. خب، خبر خوبی نبود. واقعیت این است که او 
را فقط به خاطر حشره شناس بودنش می خواستم. 
گفتم: »به کمکت احتیــاج دارم. بهم حمله کردن. 
محاصره م کردن. همین الان چند تاشون دارن مچ 

پامو گاز می زنن و بالا میــان.« گفت: »توقع داری 
چیکار کنم؟ من حشره شناس بودم، حشره کش که 
نیستم. به نظرت یه روانشناس می دونه چه  جوری 
می شه این حشــره های احمق مزاحم رو بدون به 
جا گذاشتن هیچ رد و نشونی از بین برد؟« تند تند 
مچ پایم را تکان دادم و گفتم: »یالا! یه کمکی بکن. 
نقطه ضعفشون چیه؟« هیولا چند ثانیه ای فکر کرد. 
پرسید: »چی هستن؟« شــانه بالا انداختم: »چه 
می دونم از همین حشره های ریز سیاه با پاهای زیاد 
پر پشــم.« با بی حوصلگی گفت: »اسمش چیه؟« 
بی تاب شدم: »چه می دونم اسمش چیه. من اسم 
خود تورو هــم نمی دونم.« قبــل از آن که تلفن را 
قطع کند گفت: »پس بهتره اسم های بیشتری یاد 

بگیری.« تق. جدی جدی قطع کرده بود.
مستاصل و دل شکسته و زخمی زل زدم به خورده 
شــدن مچ پایم توســط ده ها، صدها و یا هزاران 
حشره ریز و درشت و متوسط سیاه که همه پاهای 
زیادی داشتند. یا باید همان جا متحول می شدم، 
تکان می خوردم و ســریع گوگل می کردم: »نام و 
مشخصات انواع حشرات« و یا بلند می شدم سلاح 
جنگی ام را بر می داشــتم و اول برای جانم و دوم 
برای خانه ام می جنگیدم. دومی عملی تر بود. نبرد 
خونین آغاز شد. من و اسپری حشره کش و دمپایی 
و روزنامه لوله شــده و فندک و باروت و فلاخن و 
کمند و گرز و مسلســل هجومی یک طرف بودیم 
و آن زیاد پاهای ســیاه در طرف دیگر. یاد گرفتن 
اسمشان را گذاشــتم برای زمان آشتی. فعلًا وقت 

رزم بود.
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در قســمت قبل از انتخابــات پرتب وتــاب 88 و 
نتایجــش گفتیم. نتایج روز 2۳ خرداد اعلام شــد 
و شــورای نگهبان با ســرعتی که بــه نظر برخی 
کارشناســان غیرمنتظــره بــود  آن را تایید کرد. 
ناآرامی ها از یکشنبه 2۴ خرداد شروع شد و در روز 
دوشنبه 2۵ خرداد،  راهپیمایی میلیونی در تهران در 
اعتراض به نتایج اعلام شده  شکل گرفت. رسانه ها 
از دو یا ســه میلیون نفر حاضرین این راهپیمایی 
سخن گفتند. حتی شایعه شد که  شهردار تهران؛ 
یعنی قالیباف هم عدد سه میلیون نفر را تایید کرده 
است، البته این موضوع هیچوقت از سوی قالیباف 
تایید نشد. همان طور که خبر تبریک زودهنگام علی 
لاریجانی به موسوی یکی از ابهامات این انتخابات 
محسوب می شــود که باز هم از ســوی لاریجانی 
تکذیب شده است. به هرحال مشخص بود که بخشی 
از بدنه اصولگرایان به شکلی واضح از انتخاب دوباره 
احمدی نژاد و نتایج اعلام شده ناراضی بودند. آیت الله 
موسوی اردبیلی، یوسف صانعی،  هاشمی رفسنجانی 
و ناطق نــوری از چهره های روحانــی بودند که به 
پیامدهــای پــس از انتخابات و شــیوه مواجهه با 
معترضین،  معترض بودنــد. راهپیمایی بزرگ روز 
2۵ خرداد 88 کــه حدفاصل میدان فردوســی تا 
میدان آزادی شــکل گرفته بود در انتهای خود به 
تنش و خشــونت کشیده شــد. حرکت گروهی از 
شــرکت کنندگان به یک پایگاه بســیج در حوالی 
میدان آزادی و تلاش برای تصــرف آن با واکنش 
از سوی اعضای پایگاه بســیج روبه رو شد و در یک 
زدوخورد چند نفر جان باختند. تهران در روزهای 
2۶ و 2۷و 28 خرداد هم همچنان شاهد تظاهرات 
معترضین بــه نتایج انتخابات بــود. در 2۶ خرداد 
طرفداران احمدی نژاد در میــدان ولیعصر تجمع 
کردند و احمدی نژاد در سخنانی که قرار بود فراگیر 
و وحدت بخش باشد، به شــکل غیرمستقیم عامل 
اختلاف شد. بخصوص  سوءتفاهم در استفاده او از 

کلمه خس و خاشاک!
 در 28 خرداد موسوی در تجمع گسترده هواداران 

خود در میــدان توپخانه تهران حضــور یافت و بر 
پافشــاری در مورد لغو و باطل شــدن انتخابات به 
دلیل تقلب پافشاری کرد. در نماز جمعه 29 خرداد 
آیت الله خامنه ای به عنوان امام جمعه حضور یافت 
و در ســخنانی گفت: »نظام جمهوری اســلامی 
اهل خیانت در آرا نیســت. ســازوکارهای قانونی 
برگزاری انتخابات اجازه تقلب را نمی دهد...«. وی 
نامزدهای معترض را به پیگیری خواسته های خود 
از طریق مجاری قانونی دعوت کرد و گفت: »زیر بار 
بدعت های غیرقانونــی نخواهد رفت« و »اگر امروز 
چارچوب های قانونی شکسته شــود از این به بعد 

هیچ انتخاباتی مصونیت نخواهد داشت«.
روز ۳0 خــرداد نآارامی ها در تهران شــدیدترین 
روز خود را تجربه کرد و ماجرای کشــته شدن ندا 
آقاسلطان به وجود آمد. در این دوران تهران به مرکز 
رسانه ای جهان بدل شــده بود. هیچکس در تمام 
نقاط دنیا انتظار چنین حادثه ای را در تهران و دیگر 
شهرهای بزرگ نداشت. نیروهای امنیتی و اطلاعاتی 
از وقوع یک حرکت مشــابه انقلاب هــای رنگی و 
مخملی حرف می زدند. در ایــن میان دولت ابتکار 
عمل را از دست داده بود و مشخص بود که نهادهای 
انتظامی و امنیتی چندان به دولت و دیدگاه هایش 
التفاتی ندارند. برخورد احمدی نژاد با طبقه متوسط 
و در نظر نگرفتن آنها و بخصوص بی تفاوتی اش در 
مقابل اجرای گشت ارشاد،  زمینه را برای ناآرامی ها 
آماده ســاخته بود. شــیوه اعلام نتایج،  دست کم 
گرفتن مفهوم افکار عمومی و بی احتیاطی برخی از 
اعضای شورای نگهبان در اعلام حمایت از پیروزی 
احمدی نژاد  ایــن زمینه ها را بارورتر هم ســاخته 
بود. اما ســکان این ناآرامی ها دست چه کسی بود 
از آن نکات مبهم این سال هاست. نهادهای امنیتی 
مطمئن بودند که ناآرامی ها با هدایت سازمان های 
جاسوسی غربی و مشــارکت اعضای داخل کشور 
مجاهدین خلق ادامه پیدا کرده اند... با همین تحلیل 
بازداشت گسترده فعالین سیاسی و روزنامه نگارها 

در دستور کار قرار گرفت.

تهران تیرماه عجیبی را پشت سر گذاشت. شورای 
نگهبان هیأت ویژه ای را برای رسیدگی به شکایات 
نامزدها تشــکیل داد. اعضای این هیأت علی اکبر 
ولایتی، غلامعلی حدادعادل، گودرز افتخارجهرمی، 
قربانعلی دری نجف آبادی، محمدحسین ابوترابی فرد 
و محمدحســن رحیمیــان بودنــد. تجمع هــای 
طرفداران موســوی همچنــان ادامه داشــت. در 
نهایت بــه نماز جمعه 2۵ تیرماه رســیدیم؛ روزی 
که هاشمی رفســنجانی برای آخرین بار امام جمعه 
تهران شــد. حضور او به عنوان یکی از جدی ترین 
مخالفان احمدی نژاد موجب شد تا نماز جمعه آن 
روز با حضور گســترده تر طیف های مختلف شکل 
بگیرد. رفسنجانی خواستار آزادی زندانیان سیاسی 
و پذیــرش اعتراض هــای مردم از ســوی دولت و 

حاکمیت شد. 
این داســتان با فرازوفرودهای متعددش پیگیری 
شد. ماجراهایی مثل تجمع مسجد قبا، روز قدس، 
  تشییع پیکر آیت الله منتظری و... اما رویارویی بزرگ 
در عاشورای 88 شکل گرفت. تنش ها و ناآرامی ها 
از صبح عاشورا شروع شــد و از ظهر به بعد به یک 
رویارویی مســتقیم و خشــونت بار در سطح شهر 
تهران کشیده شد. تا این روز مواجهه بین نیروهای 
امنیتی و معترضین بود. طیف اصولگرا ترجیح داده 
بود خود را درگیــر این تنش ها نکنــد. طرفداران 
اصلی احمدی نژاد مردمــان غیرایدئولوژیک طبقه 
فرودست بودند. اما در این روز بخش های  مذهبی 
طرفدار نظام به خیابان ها آمدند و در کنار نیروهای 
امنیتی با معترضان مواجه شــدند؛ روزی پرتنش 
که جانباختگان متعددی را هم به همراه داشــت. 
همراهــی طیف مذهبی ســنتی بــا حاکمیت در 
راهپیمایی 9 دی هم ادامه یافت، اما مشخص بود که 
در بدنه اصولگرایان همراهی بی قیدوشرط با دولت 

احمدی نژاد وجود ندارد. 
یک سال ودوماه بعد و 21 ماه پس از انتخابات 88،  
در ابتدای اسفند 89 میرحسین موسوی و مهدی 

کروبی در حصر خانگی قرار گرفتند. 

چهارفصل تنش
نگاهی به 100 رخداد بزرگ تاريخی در قرن چهاردهم هجری شمسی

آرش خوشخو  یک قرن صد واقعه / واقعه هشتادوچهارم:  ناآرامی های 88

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر اين صورت 
ممنوع و قابل پیگیری قانونی است
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  گردشگری

هفت صبح| محشر اســت. چیزی کمتر از این را نمی توان به کانسپت تازه 
اینفینیتی نسبت داد. خودرویی که قرار است سهم بازار زیربرند لوکس نیسان 
در بازارهای چین، آمریکای شمالی و اروپا را افزایش دهد و مسیر را برای ظهور 
دوباره یک قدرت بلامنازع در بازار محصولات پریمیوم مهیا کند. شاید این 
خبر آن چیزی نباشد که در گزارش یک انتظارش را می کشیدید اما خوب است 
بدانید این کار زیر نظر مهندس پیمان کارگر رخ داده است. مدیرعامل 53 ساله 
اینفینیتی که در دو شهر لیون و لندن درس خوانده، حدود 30 سال در صنعت 
خودرو سابقه دارد و حالا قصد کرده شاخه لوکس ساز نیسان را متحول کند. 
او در اولین گام یک کراس اوور 4.8 متری لوکس و برقی را برای بازارهای بزرگ 
در نظر گرفته که ضمن یک طراحی جذاب مشخصات فنی قابل توجهی دارد. 

پیش از بررسی دقیق خودرو برویم سراغ داستان مدیرعاملی او. 

    داستان از کجا شروع شد؟
همه چیز از بازداشت کارلوس گوئن در ژاپن، تقابل نیســان و رنو بر سر این اتفاق 
و کوچ بسیاری از مهره های فنی و مهندســی دو شرکت به سایر برندها شروع شد. 
پیمان کارگر مدیرعامل جوان شرکت ژاپنی اینفینیتی هم دقیقا پس از این تحولات 
سکان هدایت شرکت بحران زده اینفینیتی را برعهده گرفت. همزمان با این اتفاق اما 
کریم حبیب طراح سابق ب.ام.و و سرطراح اینفینیتی با استعفا از سمت خود اعلام 
کرد تمایلی به ادامه کار با گروه رنو-نیســان ندارد. و خب این یعنی بحرانی شدن 
شــرایط اینفینیتی. با این حال پیمان کارگر مدیر ایرانی شرکت توانست به خوبی 
فضا را مدیریت کند و به فاصله شش ماه از انتصابش، نخستین کانسپت شرکت را 
با یک زبان طراحی تحول یافته رونمایی کند. مونوگراف یا تک نگاری نامی است که 
روی نسل تازه Qx60 گذاشته است. این یک تک نگاری جذاب و مسحورکننده از 

یک مدیر برجسته ایرانی است، آن هم در شرکتی ژاپنی.

    یک تک نگاری خوش خوان!
عموم کسانی که با ادبیات آشــنایی دارند، تک نگاری را اثری درباره یک شخص، 
منطقه یا شی می دانند که توصیفی دقیقی در آن وجود دارد. با چنین مقدمه ای باید 
کانسپت QX60 را توصیف دقیقی از هویت اینفینیتی نامید. لوکس، براق و مدرن. 
از ابتدای انتشار تصاویر خودرو، همه لب به تحسین اینفینیتی گشودند. چیزی که 
اعتماد به نفس شرکت را بالا خواهد برد. بنابراین اولین ماجراجویی پیمان کارگر در 
سمت مدیرعاملی اینفینیتی به بهترین شکل ممکن رقم خورده است. مونوگراف 
محصولی اســت که به عنوان خط و ربط جدید زیرشاخه لوکس نیسان، قصد دارد 
فروش این برند در بازار جهانی را ارتقا دهد. کارگر که پیشــتر به عنوان مدیرعامل 
 QX60 رنوپارس و معاون آسیا اقیانوسیه نیسان فعالیت کرده، در طراحی مدل
بهترین استراتژی را به کار برده است. وفاداری به الگوی اینسپریشن و تحول ظریف 

در نقاط اختلاف.

   مشخصات QX60 چیست؟
این خودرو ســال آینده به بازار می آید و همین حالا هم با کمترین ســطح اغراق 
شانس خوبی برای موفقیت در زمینه فروش دارد. گفته می شود QX60 با بهای 45 
تا 55 هزار دلار ) 1.2 تا 1.5 میلیارد تومان با احتســاب دلار 27هزار تومانی( قرار 
است به دست مشتریان برسد در حالی که در نسخه پایه موتوری 295 اسبی و در 
نسخه فول یک موتور شش سیلندر دو توربو روی آن نصب خواهد شد که 400 اسب 
قدرت خواهد داشت. اینفینیتی با این خودرو علاوه بر بنز و ب.ام.و، لینکلن آویاتور 

و کادیلاک XT 6 را هم هدف قرار داده است. 

گاراژ

خودنمایی فرزندخوانده جیلی
در فاصله 48 ساعت تا آغاز به کار نمایشگاه خودروي پکن 2020 شرکت 

لینک اند کو  از کانسپت تازه خود با نام صفر رونمایی کرد
هفت صبح| همان طرح، همان ایده ها و همان زبان، 
اما با پرداختی بهتر! این تعریفی است که می توان از 
کانسپت جذاب و جدید شــرکت چینی لینک اند کو 
داشــت؛ خودرویی که فاصله بین محصولات کراس 
کوپه و ســدان های الکتریکی را هدف قــرار داده و 
شباهت آشکاری به پولســتار 2 دارد. این خودرو که 
پیش نمایشی از نسخه تولیدی است از قوای محرکه 
الکتریکی ســود برده و بر پایه معماری SEA جیلی 
بنا شــده اســت. لینک اند کو فعلا مشــخصات این 
کانسپت را اعلام نکرده، اما زیرو در استودیوی طراحی 
گوتنبرگ متولد شــده و در واقع نسخه ای هاچ بک از 
سدان 03 اســت. البته آئرودینامیک این خودرو به 
لطف جلوپنجره کاملا بســته، دســتگیره های درب 

خاص و سپرهای اصلاح شده بهتر از مدل استاندارد 
و عادی است.

از دیگر ویژگی های این خــودرو می توان به طراحی 
سرراست بدنه، رینگ هایی با طراحی آیرودینامیک 

 ،LED و بخش عقب شیک اشاره کرد. چراغ های عق
اسپویلر روی درب پشــتی و دیفیوزری گیرا نیز جزو 
دیگر ویژگی های طراحی زیرو هستند. اگرچه طراحی 
بدنه این کانسپت شبیه ســدان 03 است، اما کابین 
 D کاملا جدید بوده و دارای مواردی همچون فرمان
شکل و سیستم اطلاعات ســرگرمی بزرگ است. ما 
همچنین می توانیم کنســول مرکزی منحصربه فرد، 

تریم چرمی و نورانی را تشخیص دهیم.
زیرو دومین کانســپت لینک اند کو بــوده و کمپانی 
موردبحث آنهــا را »اولین نگاه« بــه چگونگی تبدیل 
شدن به رهبر خودروهای الکتریکی تعریف کرده است. 
اطلاعات بیشــتر این خودرو در نمایشگاه پکن منتشر 
خواهد شد، اما لینک اند کو گفته کانسپت موردبحث 
سال آینده وارد خط تولید شده و شعاع حرکتی بیشتر 
از 700 کیلومتر خواهد داشت. لینک اند کو همچنین 
گفته نســخه تولیدی صفر را با به روزرسانی از راه دور 
پشــتیبانی کرده که حرکت جدیدی در دنیای خودرو 
است. این خودرو که گویا حدود 400 اسب بخار قدرت 
دارد از رینگ و لاستیک مخصوص 19 اینچی سود برده 
و شــتاب صفر تا 100 کیلومتر آن زیر 4 ثانیه خواهد 
بود. جیلی به عنوان مالک لینک انــد کو گفته پلتفرم 
SEA می خواهد اولین معماری منبع باز دنیا باشد. به 
همین خاطر این پلتفرم در اختیار دیگر شرکت ها قرار 
خواهد گرفت تــا از آن در تولید خودروهای الکتریکی 
استفاده شود. جیلی که در تعریف این پلتفرم از عبارت 
بستر قابل انعطاف مدولار استفاده کرده، در نظر دارد با 
همراهی ولوو، لینک اند کو، پولستار و لوتوس رهبری 
بازار محصولات برقی در سال 2030 را در دست گیرد؛ 
ادعایی که گرچه فعلا منطقی به نظر نمی رسد، اما از یک 

هدف بزرگ در گروه چندملیتی جیلی حکایت دارد.

جاذبه نیسان سنترا با بری لارسون دو برابر شد!

حضور یک هنرپیشه مشهور در تبلیغات نسل تازه نیسان سنترا رکورد بازدید از این 
قبیل ویدئوها را جابه جا کرد. بری لارسون که در سال های گذشته به غیر از دریافت 
جوایز متعددی نظیر اسکار، در فیلم های پرفروشی مثل محافظان کهکشان، اتاق و 
آونجر ایفای نقش کرده، در کلیپی کوتاه پشــت فرمان نیسان سنترا نشست. اتفاقی 
که برای خودروســاز ژاپنی خوش یمن بود و تقاضا برای سنترا 2020 را افزایش داده 
است. بری لارسون که جزو بازیگران گرانقیمت هالیوود است، در این ویدئو 30 ثانیه ای 
فرمان پذیری بالای سنترا، سیستم ترمز خودکار و طراحی جذاب این سدان ژاپنی را 
به رخ می کشد. کاری که میزان توجه به تبلیغات نیسان سنترا را در مرتبه ای بالاتر از 

شورولت تریل بلیزر و نسل تازه لندروور دیفندر قرار داده است.

فراری و غافلگیری طرفدارانش در سپتامبر

خودروساز برجسته ایتالیایی و یکی از 10 برند باارزش دنیای خودرو از محصول تازه ای 
پرده برداشت که کســی انتظار آن را نداشــت. این خودرو که نام اومولوگاتا را یدک 
می کشد، برمبنای مدل برجسته 812 سوپرفست طراحی شده و دهمین خودرو موتور 
جلو شرکت فراری است که به بازار عرضه می شــود. این ابرخودرو 12 سیلندر که در 
کنار طراحی مهیج و مسابقه ای، قدرت خارق العاده ای دارد، با هدف مقابله با تحرکات 
تازه لامبورگینی و مک لارن در بالاترین بخش بازار طراحی و تولید شده است. یکی 
از نقاط بارز درباره اومولوگاتا طراحی کلاسیک نمای جلو خودرو است که ادای دینی 
به محصول جاودانه این شرکت یعنی  GTO 250 است. در واقع همان ورودی های 
سه گانه هوا که در ســری 1962 فراری بود، اینجا هم در بالای جلوپنجره اومولوگاتا 
قابل مشاهده است. خبر خوب درباره اومولوگاتا این است که به جز معماری فراری، 

در ساخت آن از فیبرکربن، آلومینیوم و آلیاژهای محکم و مقاوم استفاده شده است.

یک ماه معمولی برای پورشه رقم خورد
خودروســاز آلمانی با فروش 5046 دســتگاه خودرو در بازار اروپا طی ماه آگوست، 
شرایطی معمولی و کم تنش را در نهمین ماه از ســال 2020 سپری کرد. پورشه که 
هم اینک شش محصول مختلف برقی و بنزینی را در خط تولید خود دارد، نسبت به 
ماه های معمول امسال تغییر چندانی را در ماه آگوست تجربه نکرده است. درعین حال 
در مقایسه با سال  های دیگر از جمله سال پررونق 2018 این عدد تا 50 درصد کمتر 
است. بازار اروپا که یکی از مهمترین مناطق جهان برای این خودروساز آلمانی است، 
هم اینک کمترین اقبال را از محصولات دیزلی و بیشترین استقبال را از خودروهای برقی 
به عمل می آورد. صدرنشینی مدل تمام برقی تایکان مهر تاییدی بر این ادعاست، آن هم 
در شرایطی که دو شاسی بلند محبوب ماکان و کاین در خط تولید پورشه در سال های 

اخیر همواره بالاترین تیراژ را تجربه کرده اند.

کانادا؛ مرکز جدید محصولات برقی فورد 

کارخانه فورد در اوک ویل قرار است میزبان طیف وسیعی از محصولات الکتریکی 
این شرکت باشد. آن طوری که رئیس این کارخانه گفته، مدیران فورد در کانادا 
تمرکز خود را روی مونتاژ محصولات پاک و الکتریکی خواهند گذاشت. توافقات 
شرکت با اتحادیه کارگران که شامل تغییر در وضعیت 6200 کارگر این کارخانه 
است، صورت گرفته و تاســیس خط تولید جدید هم به زودی آغاز خواهد شد. 
قرار است فورد از سال 2024 به شکلی انبوه در این کارخانه محصولات الکتریکی 
خود را به تولید برساند و درعین حال تا پایان سال 2023 به مونتاژ دو کراس اوور 
فورد اج و لینکلن ناتلیوس در اوک لند پایان دهد. هزینه این تحول 1.3 میلیارد 
دلار است که فورد آن را تامین خواهد کرد. سیاست های خاص اتحادیه کارگران 
صنعت خودروي آمریکا )uaw( موجب شده تا بسیاری از شرکت ها به فکر کوچ 

به کانادا و مکزیک بیفتند. 

تغییرات جالب نسخه N اسپورت آی30 

هیوندای لحظه ای از حرکت به سمت دلخواهش بازنمی ایستد. این شرکت کره ای بعد 
از عرضه طیف متنوعی از محصولات در برندهای هیوندای و جنسیس حالا دست به 
بازسازی و فیس لیفت نســخه های 2021 محصولات خود زده و در اولین گام نسخه 
N هاچ بک آی30 را با تحولاتی تازه راهی بازار کرده است. به جز بازطراحی سپر، تریم 
داخلی چراغ های جلــو و رینگ ها، موتور خودرو تا حدی ارتقــا پیدا کرده و هم اینک 
280 اسب قدرت و 390 نیوتن متر گشــتاور تولید می کند. این یعنی نسخه 2021 و 
ان اسپورت آی30 با پکیج پرفورمنس ظرف 5.9 ثانیه از صفر به سرعت صد کیلومتر 
بر ساعت می رسد که 0.2 ثانیه نسبت به قبل بهبود پیدا کرده است. در بخش ایمنی 
هم هیوندای جدیدترین تکنولوژی های اسمارت سنس خود را به این هاچ بک جذاب 
افزوده است. همچنین برای نسخه مجهز به گیربکس دوکلاچه نیز سیستم جلوگیری 
از برخورد در نقاط کور قابل سفارش خواهد بود. هیوندای N i30 فیس لیفت از اوایل 
سال آینده در اروپا عرضه می شــود و مثل قبل در دو نسخه هاچ بک و فست بک قابل 

خریداری خواهد بود.

دندهمعکوس   

 نقطه کور

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد    

بحران نیسان و کوچ کریم حبیب سرطراح اینفینیتی همه را 
به صرافت نابودی این شرکت انداخته بود اما بارونمایی از 

کانسپت QX60 مونوگراف، حالا همه مطمئن اند پیمان کارگر 
توانسته شرکت را سروسامان دهد

تک نگاری 
جذاب ایرانی-ژاپنی
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گونی 70 میلیونی!
نگاهی به اوپل آسترا استیشن مدل 1994 و همه چیزی 

که به شما می دهد

یکی   دیگر از خودروهای شکست خورده بازار ایران که در دهه 70 خورشیدی 
به بازار کشور وارد شد، همین استیشن سفید رنگ است. محصولی که آنقدر 
خوب طراحی شده که بعد از 25 ســال کماکان چهره بهتری نسبت به پژو 
405 یا حتی پراید دارد. اوپل آســترا که در این نســل فروش کم نظیری را 
در سطح جهان تجربه کرد، به واســطه دو چیز در بازار خودرو شهرت دارد. 
هماهنگی خوب موتور و گیربکس و اتاق جادار و بادوام. این خودرو حالا در 
دسترس خریداران است در حالی که برای یک نسخه سالم از آن حدود 70 

میلیون تومان باید کنار گذاشت. 
از جمله نکات جالب درباره آسترا استیشــن مدل 1994 یکی ابعاد خودرو 
است که با حدود 4.25 متر دقیقا در رده خودروهای کلاس B قرار دارد. البته 
امروزه آسترا تا 4.5 متر رشد کرده و بدنه به مراتب بزرگ تر و اتاق جادارتری 
دارد. با این حال سادگی و صمیمیت آسترا هرگز در نسل های جدید رعایت 
نشده است. نگاهی به مدل 1994 این خودرو نشان می دهد ترکیب مناسب 
چراغ ها، جلوپنجره، رینگ و لاستیک و حتی کاپوت از این خودرو محصولی 
ساخته که یادآور نظم است. کیفیت مونتاز خودرو آنقدر خوب است که به 
جرات می توان گفت قطعاتش از ســاخته های کنونی ایــران خودرو بهتر و 

دقیق تر کنار هم نشسته است. 
در عین حال موتور 75 اسبی خودرو در ترکیب با یک جعبه دنده پنج سرعته 
دستی به راحتی قادر اســت وزن یک تنی خودرو را بکشد. کابین چنان که 
می بینید منظم و ساده کنار هم چیده شده و طراحی هم خوب است. از آن 
بهتر جعبه 500 لیتری خودرو اســت که با خواباندن صندلی های عقب تا 
1200 لیتر گنجایش دارد. اینها را وقتــی در کنار هم قرار می دهیم قیمت 
350 میلیونی دانگ فنگ اچ30 کراس را می بینیم، به ارزش خرید آسترا واگن 

پی می بریم. البته اگر چندان در قید و بند مد نباشیم!
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مهلت پرداخت وام مستاجران و تسهیلات کرونا تمدید شد
مهلت پرداخت وام های ودیعه اجاره مسکن، مشاغل و 

کسب وکارها و حوزه های حمل ونقل آسیب دیده از کرونا تا 
پایان مهرماه تمدید شد. آنطور که در بخشنامه بانک مرکزی 

خطاب به بانک ها آمده، پرداخت وام به مشاغل و کسب وکارها و 
حوزه های حمل ونقل آسیب دیده از کرونا تا پایان مهرماه تمدید 

می شود و پرداخت وام های ودیعه اجاره مسکن تا پایان دی ماه 
تمدید شد. وام  ودیعه مسکن شامل کارگران و حقوق بگیران 

ثابت با اولویت زوج های جدید و خانواده های پنج نفره و بیشتر، 
مشمولان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 

بهزیستی کشور و همچنین زنان سرپرست خانوار می شود.

حباب سکه بزرگتر شد
حباب قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح جدید به یک میلیون 

و ۱۵۰هزار تومان رسیده است. نایب رئیس اتحادیه طلا 
و جواهر تهران می گوید علت ایجاد حباب در قیمت سکه، 
تقاضای زیادی است که طی روزهای اخیر از طرف مردم 

برای خرید سکه به عنوان یک کالای سرمایه ای ایجاد شده. 
محمد کشتی آرای می گوید هرچند قیمت انس جهانی طلا 

کاهش قابل توجهی داشته است، اما نباید فراموش کنیم که 
قیمت ارز در بازار آزاد هم روندی صعودی داشته که توانسته 
تاثیر افت قیمت جهانی طلا را خنثی کند. به گفته کشتی آرای، 

درحال حاضر برای طلای خام شاهد هیچگونه حبابی نیستیم.
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1میل خرید و فروش ارز، صرفا با شرایط بانک مرکزی20
بانک مرکزی در بخشنامه ای به صرافی ها اعلام کرده خرید 

و فروش ارز چه به صورت اسکناس، چه در قالب حواله، 
صرفا در چارچوب مقررات اعلام شده توسط بانک مرکزی 
مجاز است و هرگونه اعلام قیمت های نامتعارف و خارج از 
رویه ابلاغ شده، ایجاد جو روانی نامطلوب و التهاب در بازار 

ارز، جرم محسوب می شود. بانک مرکزی هشدار داده، 
در صورت رعایت نکردن این بخشنامه، علاوه بر برخورد 

انتظامی با شرکت های صرافی متخلف، مدیران و مسئولان 
این دسته از صرافی ها به اتهام اخلالگر اقتصادی به مراجع 

امنیتی و قضایی معرفی می شوند. 

تعداد پروازهای خارجی در روزهای کرونایی
پروازهای خارجی هم اکنون به 2۰ مقصد انجام می شود. دبیر انجمن 

شرکت های هواپیمایی با اعلام این خبر می گوید با اضافه  شدن 
ایرلاین های داخلی و تعداد پروازها در مسیرهای خارجی مثل ترکیه، 

مسلما قیمت بلیت هواپیما کاهش پیدا خواهد کرد. همچنین از 
۱2مهرماه قرار است پروازهای تهران- فرانکفورت از سر گرفته شود. 
مقصود اسعدی سامانی می گوید به محض اینکه شرکت های هواپیمایی 
ایرانی در مسیر تهران-استانبول وارد شدند، قیمت پروازهای این مسیر 

که پیش از این توسط ایرلاین هایی مانند قطر ایرویز به 6۰میلیون 
تومان رسیده بود، کاهش یافته و به 2۴میلیون تومان رسید و هم اکنون 

این سیر نزولی قیمت ها تا متعادل شدن آن ادامه دارد.
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60هزار

76هزار

75هزار

57هزار

63هزار

76هزار

63هزار

68هزار

86هزار

70هزار

قیمت انواع فلش مموری با ظرفیت 16گیگابایت

سن دیسک

اچ پی

سیلیکون پاور

گلکسبیت

دکتر مموری

کینگ استار

کوئین تک

وریتی

اپیسر

دیتا پلاس

CZ50

V245

Touch T01

Microbit

DR6042

KS221

102

V813

AH360

Carbon

1
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5
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قیمت انواع جاروبرقی موجود در بازار

پارس خزر

زیرووات

تکنو

پارس خزر

سایا

پارس خزر

کوپکس

خزر

پاناسونیک

آ ای سی

Turbo 2000

KZTE2402135

TE-2206

VC-2000W

FOTUN

Turbo 2500WS

VCC3700

HPV2200W

VC-813

H.3000

یک میلیون و 500هزار

یک میلیون و 500هزار

یک میلیون و 600هزار

یک میلیون و 500هزار

یک میلیون و 200هزار

دو میلیون و 700هزار

800هزار

یک میلیون و 100هزار

دو میلیون

یک میلیون و 800هزار

1

2

3

4

5

6

7
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9

10

فروش 28هزار و 750

33هزار و 425

36هزار و 530

هفت هزار و 825

سه هزار و 760

13میلیون و 450هزار

12میلیون و 300هزار

هفت میلیون و 100هزار

چهار میلیون و 100هزار

یک میلیون و 255هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 28هزار و 650

33هزار و 275

36هزار و 330

هفت هزار و 805

سه هزار و 740

31میلیون و 200هزار

12میلیون

شش میلیون و 900هزار

سه میلیون و 900هزار

---

   معاون بهره برداری شــرکت شــهر فرودگاهی 
امام خمینی اعلام کــرد پروازهای هواپیمايی ترکیه 
به تهــران پس از وقفه شــش ماهه بــا رعايت تمام 
پروتکل های بهداشــتی ديروز جمعه پنجم مهرماه 
از سر گرفته شد. به گفته علیرضا مجذوبی با کاهش 
محدوديت های وضع شده در کشــورها برای مقابله 
با کوويد 19، شــاهد رونق گرفتن آرام مسافرت های 
هوايی هســتیم و اکنــون شــرکت های هواپیمايی 
قطر ايرويز و امارات در کنار تعدادی از شــرکت های 
هواپیمايی داخلی به فرودگاه امام پــرواز دارند و از 
امروز شــرکت هواپیمايی ترکیه )ترکیش ايرلاينز( 
نیز پروازهای خود به اين فرودگاه را از سر می گیرد. 
هواپیمايــی ترکیه هفــت پرواز هفتگی در مســیر 
استانبول - تهران و بالعکس انجام می دهد اما بايد به 
اين نکته توجه داشت که تمام مسافران خروجی در 
فرودگاه امام بايد نتیجه تســت منفی PCR کرونا را 
به همراه داشته باشــند، در غیر اين صورت بر اساس  
دستورالعمل های بهداشتی امکان صدور کارت پرواز و 
سوار شدن به هواپیما برای آنها وجود نخواهد داشت.

   قائــم مقام شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی می گويد افزون بر مزيــت رايگان بودن تبديل 
خودروها، مالــکان اين خودروهــا می توانند تا پنج 

سال از بازرســی های دوره ای رايگان استفاده کنند. 
به گفته حمید قاسمی ممکن است اين دوره پنج ساله 
برای يک دوره ديگر نیز تمديد شود و در اين 10سال 
همه بازرســی ها رايگان خواهد بود و اگر خودرويی 
به عملیات ثانويه نیازمند باشد، اين کار با 50درصد 
تخفیف انجام می شــود و اگر نیاز به تعويض مخزن 
داشته باشــد، کمک هزينه خريد مخزن به مالکان 

پرداخت می شود.
   بعد از مدت ها رايزنی و وعده هايی که در رابطه با 
همسان سازی حقوق بازنشسته ها، از مهرماه امسال 
داده شده بود ســرانجام با پیشــنهاد مطرح شده از 
سوی هیات دولت موافقت شده و به زودی در رابطه با 
متناسب سازی حقوق بازنشسته ها تا 90درصد حقوق 

شاغلان هم تراز اقدام خواهد شد.
   نايب رئیس انجمن صنفی مرغداران گوشــتی 
اعلام کــرد آخرين قیمت هــر کیلو مــرغ آماده به 
طبخ 1۸هزار و 700 تا 19هزار تومان است. به گفته 
حبیب اسداله نژاد متوسط نرخ هر کیلو مرغ زنده در 
مرغداری 12هزار و 500تومان و مرغ آماده به طبخ 
در خرده فروشی ها 1۸هزار و 700 تا 19 هزار تومان 
است. او می گويد با توجه به شــرايط فعلی عرضه و 
تقاضا پیش بینی می شــود که قیمت مرغ تا دو هفته 

آينده نوســان چندانی در بازار نداشــته باشد چون 
در حال حاضر قیمت جوجــه يکروزه به کمتر از يک 
هزار و 500تومان در بازار رســیده است که علت آن 
را می توان در کاهش رغبت مرغداران و ريسک بالای 

تولید جست وجو کرد.
   يک کارشناس صنايع غذايی می گويد کره چربی 
به دست آمده از شیر و مارگارين )کره گیاهی( چربی 
گیاهی اســت که با فرآوری روی آن تلاش شــده از 
لحاظ بافت، رنگ و بو شبیه کره شود. اين دو محصول 
از لحاظ مشخصات شــیمیايی اختلافات بسیاری با 
يکديگر دارند و هر يک دارای معايب و مزايای خاص 
خود هستند. کره در شرکت های لبنیاتی و مارگارين 
نیز توســط صنايع روغنی تولید می شود. مارگارين 
ارزش غذايی روغن گیاهی و ظاهر و بافتی شبیه کره 
را دارد. به غیر از روغن بخشــی از پالم و گیاه نارگیل 
که ماهیت جامد دارند همه روغن های گرفته شــده 
ازگیاهان، مايع هســتند. صنعت غذايی با شناختی 
که از فرآيند مولکولی مــاده دارد، به نحوی روی آن 
فرآوری می کند که شکل جامد به خود می گیرد. علت 
تبديل کردن روغن های مايع به جامد نیز افزايش عطر 
آن، سهولت در نگهداری و حمل و نقل و جلوگیری از 

فساد اين محصول است.

  نبض بازار

تفاوت کره گیاهی و کره حیوانی

اولین هفته مهر 99شاهد افزايش شديد قیمت ارز و سکه 
بوديم به طوری که نرخ ارز و ســکه کانال قیمت جديدی 
را تجربه کردند. در سوی ديگر بازار سرمايه نیز برخلاف 
بازارهای مالی ديگر در نخســتین روز هفته با افت شديد 
شاخص کل مواجه بود به طوری که شاهد قرمزپوش شدن 
همه نمادهای بازار سرمايه بوده ايم که اين روند در روزهای 
بعد ادامه نداشت و در آخرين روز هفته شاخص کل بورس 
رشــد مثبتی را تجربه کرد. به اين ترتیب به  نظر می رسد 
سرمايه گذاران برای خروج از بازار سرمايه و ورود به بازار 

طلا بايد با احتیاط عمل کنند.
در اولین هفته مهر 99 نرخ طلا و سکه نیز همسو با بازار ارز 
روند صعودی داشت به طوری که هر قطعه سکه تمام بهار 
آزادی طرح جديد از مبلغ 12میلیون و 770هزار تومان 
به قیمت 13میلیون و 350هزار تومان رســید و هر گرم 
طلای 1۸عیار نیز از قیمت يک میلیون و 203هزار تومان 
به نرخ  يک میلیون و 2۴6هــزار تومان افزايش پیدا کرد. 
انس جهانی طلا در اولین هفته مهر 99 حدود 100 دلار 
کاهش قیمت داشته است که با کاهش انس طلا نرخ سکه 
نیز بايد روند نزولی داشــته باشد، اما دو عامل بسیار مهم 
سبب شد که قیمت ســکه در اين هفته با روند صعودی 
همراه باشــد. افزايش نرخ دلار و میزان تقاضا در بازار را 
می توان از عوامل تاثیرگذار در افزايش نرخ ارز دانست که  
در اولین هفته مهر 99 شاهد افزايش دو هزار و 150تومانی 
نرخ دلار در بازار آزاد بوده ايم، بنابراين با افزايش قیمت ارز، 
تقاضا نیز در بازار افزايش يافت که به دنبال آن در قیمت 

سکه حباب ايجاد شد.
در هفته گذشــته قیمت هر قطعه ســکه طــرح قديم با 
300هزار تومان افزايش به قیمت 12میلیون و 500هزار 
تومان رســید، همچنین هر قطعه ســکه طرح جديد با 
افزايش 530هزارتومانی با نــرخ 13میلیون و 3۸0هزار 

تومان دادوســتد شــد. از طرف ديگر نیم سکه به قیمت 
هفت میلیون تومان رســید که اين رقــم بیانگر افزايش 
250هزارتومانی آن در اولین هفته مهر 99  اســت. ربع 
سکه نیز 200هزار تومان گران شد و به مبلغ چهار میلیون 
تومان به فروش  رسید، همچنین قیمت سکه يک گرمی 

نیز  100هزار تومان افزايش پیدا کرد.
همچنین قیمت هر مثقال طلای آب شده نیز با 560هزار 
تومان افزايش به قیمت پنج میلیــون و ۴00هزار تومان 
رســید و نرخ هر گــرم طلای 1۸عیــار نیز بــا افزايش 
30هزارتومانی به يک میلیــون و 2۴6هزار و 600تومان 
رسید. به هر ترتیب روند قیمت طلا و ســکه در روز های 
آينده قابل پیش بینی نیســت، چراکه تحولات سیاسی و 
اقتصادی با ســرعت زيادی پیش می رود و نمی توان نظر 
قطعی برای آن ارائه کرد، اما پیش بینی می شــود قیمت 

جهانی طلا با افزايش يا کاهش شديد همراه نباشد.
از سوی ديگر در روزهای ابتدايی هفته شاهد افت شديد 
شــاخص کل بورس بوده ايم، اما در آخرين روز معاملات 
روند بازار تغییر کرد و شــاخص کل با رشــد مواجه بود. 
همايون دارابی، کارشناس بازار سرمايه، می گويد روزهای 
پايانی فصل تابستان مصادف با آغاز هفته بود که به صورت 
ســنتی در انتهای شــهريورکارگزاری ها اعتبار کمتری 
اختصاص می دهند و شرکت های سرمايه گذاری در انتهای 
ســال مالی خود بیشتر تمايل به شناســايی سود دارند. 
به طورکلی بازار سرمايه در فاز استراحت و اصلاح قیمت 
است، اما بايد توجه داشت زمانی که قیمت سهم ها کاهش 
پیدا می کند، زمان خوبی برای خريد آن اســت و معمولا 
افرادی که در بازار ســرمايه حرفه ای هستند اين وقت را 
فرصت می دانند و آن را شناســايی می کنند، اما افرادی 
که تجربه کمی در بازار دارند عجله نکنند تا بازار به دوران 

رشد خود برگردد.

   اقتصاد به زبان ساده

چرا با وجود رشد قیمت سکه باید به بورس وفادار ماند؟
وام مسکن اگرچه در تهران زور چندانی ندارد، اما در ساير 
شهرها و استان های کشور می تواند کمک کند صاحبخانه 
شــويد. به  همین دلیل نويسنده باشــگاه خبرنگاران در 
اقدامی که فقط از خبرنگارها برمی آيد، به يک شعبه بانک 
مراجعه کرده تا مراحل دريافت وام مســکن را دقیق تر از 
همیشه گزارش دهد. در اين گزارش متصدی شعبه تصور 
می کند خبرنگار واقعا يک متقاضی اســت و برای همین 
بدون محدوديت ها و معذوريت های مرسوم در گزارش ها 

يا گفت وگوهای رسمی حرف می زند.
   گام اول/ خانه بخرید بعد وام بگیرید

متصدی بانــک بعد از اينکه مطمئن شــد هنــوز خانه 
نخريده ام گفت پس از خريد خانه بايد مبايعه نامه تنظیم 
کنید، هنگام تنظیم مبايعه نامه در ذکر رقم و مشخصات 
فروشــنده خیلی دقت کنید، چون وام مســکن در وجه 

فروشنده خانه صادر می شود.
   گام دوم/ فرم های مربوطه را پر کنید

اين متصدی بانک مســکن می گويد کپی يکی از مدارک 
واحد مسکونی مانند سند، بنچاق، پروانه ساخت، گواهی 
پايان  کار يا قبض برق را از فروشنده خانه بگیريد و آن را 
اسکن کنید. وارد سايت بانک مسکن شويد و فرم پر کنید.
   گام سوم/ محل خرید اوراق تسهیلات مسکن

متصــدی بانک مســکن گفــت بــا مراجعه بــه تمام 
کارگزاری هــای بــورس می توانید اوراق تســه يا همان 
اوراق تسهیلات مســکن را بخريد، اما چرا راه دور برويد؟ 
ساده ترين مسیر، مراجعه به شــعب بانک مسکن است. 
وقتی که در سايت بانک مسکن ثبت نام کرديد، می توانید 
به هر شــعبه ای از بانک مســکن مراجعه کرده و از بانک 
مربوطه 200برگه اوراق تســهیلات بخريــد. البته اين 
200برگه، مخصوص وام 160میلیونی است و شما برای 
دريافت وام 2۴0میلیونی نیازمند ۴00برگه اوراق مسکن 
هستید. قیمت اين اوراق متفاوت است و قبل از خريد اين 
اوراق بايد از قیمت روز مطلع شويد. فرض کنیم که قیمت 
هر برگ اوراق ۴1هزار تومان باشــد. در اين صورت برای 
تهیه 200برگ اوراق بايد هشت میلیون و 200هزار تومان 

بپردازيد. اگر ايــن رقم را از مبلغ وام کم کنیم، شــما در 
عمل 91میلیون و ۸00هزار تومان دريافت کرده ايد. از او 
می پرسم آيا خريد اوراق از کارگزاری با شعب بانکی تفاوت 
دارد؟ در پاسخ می گويد هیچ تفاوتی بین خريد مستقیم از 
کارگزاری بانک مسکن و شعب بانکی وجود ندارد و فرآيند 
و هزينه ها يکسان است. حتی اين فرآيند از طريق مراجعه 
مستقیم به شرکت کارگزاری بانک مسکن سريع تر طی 
می شود. همچنین حدود يک هفته طول می کشد، اما اگر 
خیلی عجله داريد می توانید با بانک تماس بگیريد. البته 

در پايان کار بانک با شما تماس می گیرد.
   گام چهــارم/ وارد فرآینــد اخذ تســهیلات 

می شوید
متصدی بانک در ادامه می گويد پس از خريد اين اوراق به 
شعبه بانک مربوطه خود برويد و تمامی فرم های مربوطه 
را پر کنید. بعد از يک هفته، ارزياب بانک مسکن به آدرس 
مسکن با مراجعه به واحد مسکونی خريداری شده توسط 
شــما، نســبت به ارزيابی قیمت آن اقدام کرده و نتیجه 

استعلام خود را به بانک اعلام می کند.
   گام پنجم/ زحمتی که گردن فروشنده است

وقتی که بانک از ملک خريداری شــده استعلام گرفت، 
فروشنده واحد مســکونی بايد به بانک مراجعه کند و با 
نامه بانک مسکن به دفترخانه ثبت اسناد رسمی مراجعه 
کرده، معامله را ثبت کرده و استعلامات مربوط به آن را در 
دفترخانه انجام دهد. يادتان باشد که پرداخت عوارض و 
بدهی های احتمالی به شــهرداری و سازمان ثبت املاک 

برعهده فروشنده است.
   گام ششم/ گرفتن دفترچه اقساط

پس از تکمیل اســتعلامات، بانک مســکن برای تکمیل 
فرم قرارداد و مراجعه به دفترخانــه برای ثبت اطلاعات 
قرارداد با شــما تماس می گیرد. بعد از تمام شدن تنظیم 
سند، نماينده بانک به دفترخانه موردنظر می آيد و مبلغ 
تســهیلات را به صورت چک به فروشنده می دهد. بعد از 
اتمام مراحل يادشده بايد به بانک مربوطه مراجعه و کارت 

اقساط تسهیلات خود را دريافت کنید.

   شگرد بازار

شش قدم تا صاحبخانه شدن با کمک وام مسکن

  ارز

یک روز ویژه در خیابان فردوسی
پنجشنبه و جمعه قیمت دلار در بازار نیمه تعطیل و غیررسمی از میانه کانال 28هزار تومان عبور کرد؛ تابلوی 

صرافی ها امروز با توجه به اولتیماتوم بانک مرکزی یا خاموش خواهند بود یا عددهای دیگری را به نمایش می گذارند
قیمت دلار از نیمه  کانال 2۸هــزار تومان عبور کرده و آينده 
بازار به تحولات امروز بستگی دارد. مثلا بانک مرکزی تلاش 
کرده برای اصلاح مســیر دلار و معکوس کــردن قیمت آن 
مجوز فروش ارز حاصل از صادرات در صرافی ها را آزاد کند. 
در اقدامی ديگر بانک مرکزی به صرافان هشدار داده هرگونه 
اعلام قیمت های نامتعارف و خارج از رويه ابلاغی، ايجاد جو 
روانی نامطلوب و التهاب در بازار ارز جرم محسوب می شود. 
در سوی ديگر سومین فهرست مشــخصات صادرکنندگان 
متخلف يا به عبارت ديگــر صادرکنندگانی که صادرات آنها 
بیش از يک میلیون دلار بوده و بخش عمده تکلیف خود در 

خصوص بازگشــت ارز حاصل از صادرات را در مهلت مقرر 
قانونی و به روش های اعلامی بانک مرکزی به چرخه اقتصاد 
برنگردانده اند، به قوه قضائیه ارسال شــده است. در شرايط 
فعلی احتمالا حال و حوصله پیگیری خبرهايی از اين دست را 
نداريد که کاملا حق با شماست. شنیدن اظهارات  کارشناسان 
که در گفت وگوهايی مجزا روند حرکت بازار ارز را پیش بینی 

کرده اند، می تواند به درک شرايط فعلی کمک کند.

   تاثیر رد FATF بر بازار ارز
کارشــناس  هاشــمی،  حســینی  بهاءالديــن 

اقتصادی و مقام اســبق بانکی به موضوعاتــی فراتر از 
تشــديد تحريم ها اشــاره می کند. او معتقد است اتفاقا 
نپیوســتن به اف ای تی اف و قرار گرفتن در لیست سیاه 
تحريم های بانکی خود عاملی برای بروز بحران بانکی و 
تشديد مشــکلات در حوزه نقل و انتقال پول بوده است. 
اين نکته در توئیت يکی از اعضــای اتاق بازرگانی يعنی 
پدرام سلطانی نیز مورد تايید قرار گرفته است. سلطانی 
در صفحه شــخصی خود اعلام کرده اســت بانک های 
روســی ديگر تراکنش های مربوط به کار با ايران، حتی 
به روبل روسیه، را انجام نمی دهند. آنهايی که می گفتند 

تصمیمات FATF هیچ اثری روی ما ندارد کجا هستند؟
حسینی هاشمی هم معتقد است عواملی که امروز تاثیر 
خود را نشان داده اند تشديد تحريم های اقتصادی، تحريم 
فروش نفت از ســوی ايران، قرارگیری در لیســت سیاه 
اف ای تی اف هستند. از ســوی ديگر کارکرد سیستمی 
نادرســت نظام بانکی و مشــکلاتی از اين دست نیز در 

شکل گیری مشکلات امروز بی تاثیر نیست.

    کمبود منابع ارزی در کشور
مجیدرضا حريری، نايب رئیس اتاق بازرگانی ايران و چین 
نیز با اشاره به اينکه امروز ديگر افزايش نرخ دلار تقصیر 
کسی نیست، گفته ببینید اين يک حساب ساده است که 
چرا نرخ پول ملی تا اين اندازه کاهش پیدا می کند. گرچه 
بايد توجه داشــت در شــرايط امروز ما اتفاقات سیاسی 
کشورهای ديگر هم بر بازار موثر است. به بیان ديگر حتی 

تغییر کابینه در کاخ سفید بر بازار اين تاثیرات شگرف را 
دارد. اين ناشی از نقشی اســت که ما در عرصه سیاست 
بین الملل بــرای خود انتخاب کرديم. از ســوی ديگر به 
شکل سنتی در پايان دوره رياست جمهوری هشت ساله 
نیز کشور ما دچار آشــفتگی سیاسی می شود که امسال 
اين مهم همزمان با انتخابات آمريکا و شیوع کرونا بود که 

شرايط را به شکل شديدتری تحت تاثیر خود قرار داد.
اين عضو اتاق بازرگانی می گويد اين وقايع سبب شده تا 
رقم فروش نفت ايران به ناچیزترين حد خود برسند. اين 
در حالی است که 10ســال پیش ما سالانه 120میلیارد 
دلار درآمد نفتی در کنار 30میلیارد دلار درآمد غیرنفتی 
داشتیم. امســال در خوشــبینانه ترين حالت از فروش 
نفت تنها پنج میلیارد دلار ارزآوری می شــود. آمار پنج 
ماهه صادرات غیر نفتی نیز بیانگر آن اســت که حداکثر 

30میلیارد دلار درآمد داشته باشیم.

به گفته نايب رئیس اتاق بازرگانی ايــران و چین با يک 
حساب ساده می توان مشــاهده کرد در شرايط کمبود 
منابع و با توجه به حجم و ويژگی های اقتصاد ايران اداره 
کشور با درآمد فعلی در وضعیتی جز اين ممکن نخواهد 
بود. در بهترين حالت امسال 35 تا ۴0میلیارد دلار درآمد 
ارزی کشــور خواهد بود که اين رقم برای اداره کشوری 
با ابعاد ايران بســیار اندک و ناچیز است. تاکنون دولت 
توانســته بود از پس اندازهای تاکنونی استفاده و امور را 
اداره کند امــا اکنون اين درآمدها به حداقل رســیده و 
ديگر نمی توان روی آنها حساب کرد. به اين ترتیب از نرخ 
ريال به شکل روزمره کاســته خواهد شد و هر کسی هم 
که در دولت باشد با اين وصف کاری نمی تواند بکند. به 
بیان ساده تر اکنون ديگر به نظر من چیزی تقصیر دولت 
نیست و با کمبود منابع عملا امکان فعالیت دولت کاسته 

شده است.

   بانک آینــده؛ تا ســقف ۵۰میلیون و 
بازپرداخت سه ساله

بانک آينده به مشتريانی که در اين بانک حساب 
دارند، کارت اعتباری برای خريد از فروشگاه های 
سطح شهر و فروشگاه های اينترنتی ارائه می کند. 
کارت اعتباری طلايی، نقره ای و برنزی به ترتیب 
50، 30 و 10میلیون تومان اعتبار دارند و سود 
آنها 1۸درصد سالانه محاسبه می شود. مشتری 
می تواند مبلغ کارت اعتباری را به صورت يکجا 
بعد از يک سال به بانک برگرداند يا سراغ اقساط 
سه ساله بروند. مدت اعتبار کارت ها حداکثر يک 
سال است و در اين مدت بايد از اعتبارتان برای 
خريد کالا استفاده کنید. بررسی ها نشان می دهد 
کارت اعتباری 15میلیونی به يک ضامن و کارت 
اعتباری 30 و 50میلیونی به دو ضامن با گواهی 

کسر از حقوق احتیاج دارد.

   بانــک ملی؛ تــا ســقف ۵۰میلیون و 
بازپرداخت چهار ساله

بانک ملی برای خريد کالاهــای ايرانی از تمام 
فروشــگاه های مجاز کشــور که فهرست آن در 
سايت وزارت صمت آمده وام پرداخت می کند. 
سقف اين وام در سايت بانک ملی هشت میلیون 
تومان اعلام شده، اما در شعب می توان تا سقف 
50میلیون تومان وام گرفت. مشکل اينجاست 
که به ازای هر 10میلیون تومان بايد يک ضامن 
با گواهی کسر از حقوق به بانک معرفی کنید و با 
اين تفسیر برای دريافت وام 50میلیونی بايد پنج 
ضامن داشته باشید که کار ساده ای نیست. نرخ 
سود تسهیلات در نظر گرفته شده برای وام خريد 

کالا، 1۸درصد سالانه است و مدت بازپرداخت 
آن به حداکثر ۴۸ماه معادل چهار سال می رسد. 
اقساط اين وام به صورت مساوی و ماهانه در نظر 

گرفته می شود. 

   بانــک تجارت؛ تا ســقف ۵۰میلیون و 
بازپرداخت سه ساله

کارت اعتباری بانک تجارت تا سقف 50میلیون 
تومان اعتبار دارد. اين بانــک در ازای پرداخت 
50میلیون تومان اعتبار، از مشــتری 1۸درصد 
ســود و يک درصد آبونمان دريافت می کند. از 
اين کارت ها می توان در پايانه های فروشــگاهی 
و همچنین درگاه های خريد اينترنتی اســتفاده 
کرد. برای دريافت وام 30میلیون تومانی خريد 
کالا، اگر رتبه اعتباری A و B داشته باشید، ارائه 

ســفته و يک ضامن معتبر کفايت می کند. اگر 
چنین رتبه ای نداشــته باشــید، بايد دو ضامن 
معرفی کنید. همچنین برای تســهیلات 30 تا 
50میلیون تومانی، به هر صــورت به دو ضامن 
معتبر با گواهی کســر از حقوق احتیاج خواهید 
داشت. برای بازپرداخت مبلغ اعتبار به بانک، تا 

سه سال مهلت خواهید داشت.

   بانک ملت؛ ۵۰میلیــون تومان با بهره 
۱۰تا ۱۵درصدی

شاپ کارت بانک ملت بین دو تا 50میلیون تومان 
اعتبار دارد. از اين کارت اعتباری می توانید برای 
خريد از فروشگاه های طرف قرارداد بانک ملت 
استفاده کنید که فهرست اسامی آنها در سايت 
اين بانک آمده. مدت اعتبــار اين کارت 60روز 

است و اگر قبل از پايان اين مهلت مبلغ استفاده 
شده را به بانک برگردانید، کارت شما دوباره شارژ 
خواهد شد و نیازی به پرداخت سود برای مبلغ 
استفاده شده نیست. نرخ بهره با توجه به مهلت 
بازپرداخت متغیر است. اگر بازپرداخت يک ساله 
را انتخاب کنید، بهره 10درصدی برايتان در نظر 
گرفته می شود. بازپرداخت دو ساله 1۴درصد و 
بازپرداخت سه ســاله 15درصد بهره دارد. شما 
می توانیــد بازپرداخت مبلــغ کارت اعتباری را 
بین روش يکجــا و روش قســط بندی انتخاب 
کنید. اقســاط اين وام خريــد، از زمان صدور 

صورتحساب، 30روز دوره تنفس دارند. 

   بانک دی؛ تا ســقف 3۰میلیون و بهره 
۱۵درصد

طــرح دی کارت بانک دی، تا ســقف 30میلیون 

تومان برای خريد لوازم خانگی از يک برند ايرانی به 
شما اعتبار می دهد. کسانی که دی کارت دريافت 
می کنند تا ســه ماه فرصت دارند تا لوازم خانگی 
مورد نظر خود را بخرند. شرکت در اين طرح نیازی 
به افتتاح سپرده و میانگین حساب ندارد. صرفا لازم 
است تا حسابتان پاک باشد و چک برگشتی و بدهی 
غیرجاری در شبکه بانکی نداشته باشید. در چنین 
شرايطی با معرفی يک ضامن معتبر می توانید اين 
وام را دريافت کنید.  مدت بازپرداخت وام بین يک 
تا سه ســال است و براســاس درخواست مشتری 
مشخص می شود. نرخ سود اين تسهیلات کمتر از 
بقیه بانک ها و 15درصد در نظر گرفته شده است. 

   بانک ســامان؛ تا ســقف ۵۰میلیون و 
بازپرداخت سه ساله

کارت اعتباری بانک سامان 50میلیون تومانی 

است و اگر مشتری برتر اين بانک باشید، دريافت 
آن نیازی به ضامن ندارد. مشــتريان عادی اين 
بانک می توانند کارت اعتباری 50میلیونی خود 
را با ارائه سند ملکی دريافت کنند. با اين حساب 
در اين صــورت هم نیازی به معرفــی ضامن با 
کسر حقوق نخواهید داشت. شرط ارائه چنین 
کارتی، نداشتن سابقه چک برگشتی و همچنین 
نگرفتن کارت اعتباری از ديگر بانک ها اســت. 
مهلــت بازپرداخــت وام کارت اعتباری خريد، 
حداکثر 36ماهه است. اگر کمتر از 50میلیون 
تومان اين کارت را استفاده کنید، نیازی نیست 
برای مبلغی که دست نخورده باقی مانده سود 
پرداخت کنید و اين يعنی صرفا به هر میزان که 
از کارت اعتباری استفاده کنید، ملزم به پرداخت 
ســود خواهید بود. همچنیــن می توانید مبلغ 
استفاده شده را به همراه سود آن به صورت يکجا 
به بانک پرداخت کنید تا نگرانی بابت اقســاط 

نداشته باشید. 

   بانک صادرات؛ تا ســقف ۵۰میلیون و 
بهره ۱۵درصد

کارت اعتباری همیاران سپهر و کارت اعتباری 
مرابحه، دو طرح بانک صــادرات برای پرداخت 
وام خريد کالا هســتند. هر دو طرح به شــما تا 
ســقف 50میلیون تومان قدرت خريد می دهد 
و تفاوتشــان در محل اســتفاده از ايــن اعتبار 
اســت. در طرح همیاران سپهر، شــما صرفا از 
فروشگاه های طرف قرارداد اين بانک که عموما 
نمايندگی های برندهای ايرانی هستند مجاز به 
خريد خواهید بود. در چنیــن حالتی نرخ بهره 
وام خريد کالا برايتان 15درصد محاسبه خواهد 
شــد که کمتر از نرخ معمول تســهیلات بانکی 
اســت. در طرف مقابل کارت اعتبــاری مرابحه 
محدوديتی برای محل خريد ندارد و می توانید 
از آن در دســتگاه های کارتخــوان و همچنین 
درگاه های خريد اينترنتی استفاده کنید. با اين 
تفاوت که اين بار نرخ بهــره برايتان 1۸درصد 
محاسبه خواهد شد. گفته می شود در اين طرح 
20درصد مبلغ وام نزد بانک مسدود می شود و 
عملا ۴0میلیون تومان اعتبار برای خريد خواهید 
داشــت. در هر دو طرح شما تا ســه سال برای 
بازپرداخت وام خريد مهلت داريد و برای دريافت 
کارت اعتباری بايد ضامن رسمی معرفی کنید. 

   بانک سپه؛ تا ســقف ۵۰میلیون بدون 
آبونمان 

بهین کارت ســپه، تا ســقف 50میلیون تومان 
برای خريد از فروشگاه های طرف قرارداد بانک 
سپه به شما اعتبار خريد می دهد. فهرست اين 

فروشگاه ها در سايت بانک ســپه آمده و تعداد 
آنها حدود هزار و 100فروشــگاه در کل کشور 
اســت. بهین کارت ســپه مثل بقیه کارت های 
اعتباری مهلت بازپرداخت سه ساله با نرخ بهره 
1۸درصدی دارد. با اين تفاوت که برای دريافت 
اين کارت نیازی به پرداخت آبونمان يک درصدی 
نخواهید داشــت. برای ضمانت ايــن وام خريد 
می توان از سند ملک استفاده کرد. دريافت اين 
کارت نیازی به افتتاح ســپرده ندارد و از جمله 
خدمات آن می تــوان به قابلیت فعــال کردن 

پیامک اشاره کرد. 

   بانک پارسیان؛ تا ســقف 3۰میلیون با 
ارائه پیش فاکتور

تسهیلات در نظر گرفته شده برای خريد کالای 
ايرانی در بانک پارسیان، تا ســقف 30میلیون 
تومان اســت و نهايتا بايد ۸0درصــد از هزينه 
خريد کالا را شامل شود. به عبارتی در هر صورت 
20درصد هزينه کالا بر عهده خودتان خواهد بود. 
بايد توجه داشته باشــید که اين وام صرفا برای 
خريد کالای تولید داخل ارائه می شــود. اقساط 
اين وام به صورت ماهانه و مساوی در نظر گرفته 
شــده و حداکثر تا 36ماه معادل سه سال قابل 
پرداخت است. سود در نظر گرفته شده برای اين 
وام 1۸درصد اســت و برای دريافت آن بايد يک 
ضامن با گواهی کســر از حقوق به بانک معرفی 
کنید. اين وام صرفا روی پیش فاکتور و در قالب 
چک در وجه فروشنده پرداخت می شود و امکان 

دريافت نقدی آن وجود ندارد. 

   بانک شهر؛ تا سقف ۵۰میلیون تومان و 
بازپرداخت سه ساله

کارت اعتبــاری خريد بانک شــهر 50میلیون 
تومان به شما قدرت خريد می دهد. اگر حداکثر 
تا 37روز از تاريخ صــدور کارت، مبلغ اعتبار آن 
را به بانک برگردانید، لازم نیست سود پرداخت 
کنیــد. ولی اگر نیــاز به مهلت بیشــتری برای 
بازپرداخت مبلغ داريــد، کارت اعتباری حالت 
تسهیلات خريد به خود می گیرد. می توانید مبلغ 
وام را در کنار ســود 1۸درصدی آن به صورت 
يکجا حداکثر تا يک سال پرداخت کنید يا سراغ 
اقساط سه ساله برويد. کارت اعتباری بانک شهر 
يک ويژگی خاص دارد. اگــر در پايان هر دوره 
بدهی خود را به بانک پرداخت کنید، مبلغ اصل 
بدهی با کسر سود بانک، دوباره در کارت اعتباری 
شارژ خواهد شــد. از اين کارت می توانید برای 
خريد از دستگاه های کارتخوان و درگاهی خريد 
اينترنتی استفاده کنید و امکان انتقال و دريافت 

وجه از اين کارت وجود ندارد. 

 خرید کردن 
با پول بانک

بررسی شرایط وام خرید 10بانک مختلف که در قالب 
کارت اعتباری 50میلیون تومانی پرداخت می شود

احمدرضا نجفی|  کارت اعتباری یا وام خرید کالا، کلید حل خیلی از مشکلات است. اگر بودجه کافی 
برای خرید کالاهای مورد نیازتان را ندارید، می توانید روی کارت اعتباری بانک های مختلف حساب باز 
کنید. فرقی نمی کند بخواهید لوازم خانگی، موبایل، لپ تاپ یا هر کالای دیگری بخرید. این کارت ها 
اغلب در تمام دســتگاه های کارتخوان یا درگاه های پرداخت اینترنتی قابل استفاده هستند. البته 
بعضی از بانک ها صرفا برای خرید از فروشــگاه های طرف قراردادشان کارت اعتباری ارائه می کنند. 
شما بین یک تا سه سال وقت دارید تا مبلغ خریدتان را به بانک برگردانید. نرخ بهره بین 15 تا 18درصد 
در بانک های مختلف متغیر اســت و بعضی از آنها در شرایطی نرخ بهره را به 10درصد کاهش داده اند. 
هفته گذشته در گزارشی درباره فروشگاه های خرید اقساطی، متوجه شدیم آنها بین 42 تا 80درصد 
سود از مشتریانشان دریافت می کنند و عموما در حد 10میلیون تومان به شما اعتبار خرید می دهند. 
همین مورد کارت اعتباری بانک ها را به یک فرصت طلایی تبدیل کرده. تنها مشکلی که ممکن است 
سر راهتان قرار بگیرد، وثیقه وام خرید کالا است. دریافت وام 50میلیونی در اغلب بانک ها به دو ضامن 
احتیاج دارد. برخی بانک ها سند ملکی و ســپرده بانکی را هم به عنوان وثیقه وام خرید کالا قبول 
می کنند. در این گزارش شرایط دریافت کارت اعتباری یا وام خرید کالا را در 10بانک بررسی کرده ایم.  

قیمت هر قطعه سکه طرح قدیم در 
هفته گذشته با 3۰۰هزار تومان 

افزایش به قیمت ۱2میلیون و 
۵۰۰هزار تومان رسید همچنین هر 

قطعه سکه طرح جدید با افزایش 
۵3۰هزار تومانی به نرخ ۱3میلیون 

و 3۸۰هزار تومان داد و ستد شد. 
به نظر می رسد سرمایه گذاران برای 

خروج از بازار سرمایه و ورود به 
بازار مثل طلا باید با احتیاط عمل 

کنند

متصدی بانک مسکن می گوید کپی 
یکی از مدارک واحد مسکونی مانند 
سند، بنچاق، پروانه ساخت، گواهی 

پایان کار یا قبض برق را از فروشنده 
خانه بگیرید، آن را اسکن کنید. 
وارد سایت بانک مسکن شوید و 

فرم پر کنید
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با حضور وزیر نیرو در بیست و یکمین هفته پویش هر هفته الف- ب - 
ایران صورت صورت پذیرفت؛

طرح آبرسانی پایدار به  32 روستا در استان اصفهان 
آغاز  شد

با  کارپناه:   – اصفهان 
طریق  از  نیرو،  وزیر  حضور 
ویدئو کنفراس و همزمان با 
به 400  آبرسانی  طرح های 
روستا در 20 استان کشور در 
قالب طرح پویش هر هفته الف-ب – ایران ، 32 طرح آبرسانی پایدار 
به روستاییان در استان اصفهان افتتاح شد.  مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان اصفهان پیرامون اجرای طرح آبرسانی پایدار به 32 
روستا در استان گفت: با اجرای این طرح بیش از 8 هزار و 200 نفر 
از روستاییان در استان اصفهان از آب شرب پایدار برخوردار می 
شوند. مهندس هاشم امینی با بیان اینکه در این طرح  جمعیتی از  
روستاهای شهرستان اصفهان، اردستان، سمیرم، نجف آباد، گلپایگان 
و چادگان دسترسی پایدار به آب شرب سالم و بهداشتی خواهند 
داشت، تصریح کرد: هم اکنون شرکت آبفا استان اصفهان وظیفه 
ی تامین آب شرب سالم و پایدار برای حدود 1000 روستای تحت 
پوشش با بیش از 600 هزار نفر جمعیت را بر عهده دارد. وی ادامه 
داد: عواملی مانند پراکندگی روستاها و صعب العبور بودن مسیرهای 
ارتباطی، تامین پایدار آب شرب روستاییان را با چالش مواجه می 
نماید که با تلاش صنعتگران آبفا در استان سعی بر غلبه بر این گونه 
مشکلات شده تا روستاییان در هر نقطه از استان دسترسی پایدار 
به آب شرب سالم و بهداشتی داشته باشند. مدیرعامل شرکت آبفا 
استان اصفهان اجرای طرح یکپارچه سازی شرکت های آبفا شهری 
و روستایی در استان اصفهان را موفق دانست و عنوان کرد: پس 
از یکپارچه سازی شرکت های آبفا شهری و روستایی در استان 
اصفهان، آبرسانی پایدار به روستاها در اولویت برنامه های سال 99 
قرار گرفته است. مهندس هاشم امینی در خصوص تامین پایدار آب 
شرب روستاییان در استان خاطرنشان ساخت: در سال جاری برنامه 
ریزی برای تامین پایدار آب شرب بیش از 70 روستا که در حاشیه 
شهرها قرار دارند در دستور کار قرار گرفته است این در حالیست که 
هم اکنون آب شرب 32 روستا در 6 شهرستان با اتصال به شبکه آب 

شهری به صورت پایدار تامین می شود. 

والمسلمین  الاسلام  حجه  ریالی  میلیون   ۷۰۰ کمک 
شهرستانی به کمیته امداد قم

کمیته  مدیرکل   - قم 
کمک  از  قم  استان  امداد 
700 میلیون ریالی نماینده 
سیستانی  العظمی  الله  آیت 
تأمین  برای  ایران،  در 
ملزومات آموزش غیرحضوری به دانش آموزان و دانشجویان خبر 
داد. به گزارش سایت خبری کمیته امداد، اکبر میرشکار، مدیرکل 
کمیته امداد استان قم با اشاره به آغاز سال تحصیلی گفت: امسال 
با توجه به تغییر رویکرد آموزشی در کشور نیازهای تحصیلی دانش 
آموزان نیز تغییر کرده است. وی ضرورت تهیه لوازم آموزشی غیر 
حضوری مانند تبلت را خاطر نشان کرد و گفت: دانش آموزان 
نیازمند و تحت حمایت کمیته امداد بدلیل گرانی تبلت امکان تهیه 
آنرا ندارند و ما از خیران و نیکوکاران درخواست می کنیم کمیته 
امداد را برای تهیه این ملزومات کمک کنند. مدیرکل کمیته امداد 
استان قم ضمن قدردانی از مراجع عظام تقلید که همیشه این نهاد 
را در خدمت رسانی به نیازمندان یاری می کنند گفت: در همین 
راستا حجه الاسلام والمسلمین سید جواد شهرستانی نماینده آیت 
الله العظمی سیستانی در ایران، مبلغ 700 میلیون ریال برای تأمین 
ملزومات آموزش غیرحضوری به دانش آموزان و دانشجویان تحت 

حمایت کمیته امداد استان قم کمک کرد.  

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اعلام کرد؛
 ۱۹۰ میلیارد تومان تسهیلات کرونایی به بخش تولید در 

آذربایجان شرقی پرداخت شد
 – شرقی  آذربایجان 
مدیرکل  مسلمی:  مجید 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون، 
 190 پرداخت  از  استان 
تسهیلات  تومان  میلیارد 
کرونایی به بخش تولید در آذربایجان شرقی خبر داد. به گزارش 
خبرنگار ما در آذربایجان شرقی، حسین فتحی گفت: 595 میلیارد 
تومان تقاضا به بانک ها ارسال شده است که از این میزان 190 
میلیارد تومان برای 10 هزار و 97 کارگاه پرداخت شده است. وی 
اعتبار اولیه ابلاغی به این منظور را 2 هزار و 356 میلیارد تومان اعلام 
کرد و افزود: این رقم به یک هزار و 146 میلیارد تومان کاهش یافت. 
فتحی ادامه داد: 16 درصد اعتبار ابلاغی پرداخت شده که معادل 33 
درصد پرونده های ارجاعی به بانک ها است. مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی آذربایجان شرقی اظهار کرد: در اجرای مصوبات ستاد ملی 
مدیریت بیماری کرونا با هدف حمایت و پشتیبانی از کسب و کارهای 
به شدت آسیب دیده از کرونا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی امکان 
ثبت نام کارفرمایان مشمول این حمایت را در سامانه کارا به آدرس 
اینترنتی https://kara.mcls.gov.ir را فراهم کرده و همچنان 
ثبت نام در این سامانه برای متقاضیان دارای شرایط در استان ادامه 
دارد. حسین فتحی گفت: آذربایجان شرقی با حدود چهار هزار واحد 
تولیدی از جمله استان های آسیب دیده از کرونا است که دولت به 
رغم دشواری های مالی تاکنون 190 میلیارد تومان تسهیلات برای 
بنگاه های اقتصادی آسیب دیده از کرونا در آن پرداخت کرده است.  
پس از شیوع کرونا و تعطیلی کسب و کارها، دولت تصمیم گرفت 
برای حمایت از مشاغل آسیب دیده و تثبیت اشتغال، تسهیلاتی را 
به بنگاه ها پرداخت کند. با دستور رییس جمهوری در ماه های اخیر 
دستگاه های مختلف همچون موسسات اعتباری مالی و وزارت تعاون 
بسیج شدند تا پرداخت تسهیلات به کسب و کارها تسریع شود. بر 
اساس اعلام وزارت تعاون حدود 6 میلیون شغل آسیب دیده از کرونا 
در کشور وجود دارد که یا به دستور دولت برای ملاحظات بهداشتی 
تعطیل شده اند یا فعالیت آنها در کرونا متوقف شد؛ این 6 میلیون نفر 
در دو گروه دسته بندی شدند. گروه اول شامل سه میلیون و 200 
هزار نفر بودند که بیمه تامین اجتماعی و کد کارگاهی داشتند و گروه 
دوم شامل 2 میلیون و 800 هزار نفر می شوند که تحت پوشش هیچ 
بیمه ای قرار ندارند. بر اساس اعلام روابط عمومی اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان آذربایجان شرقی، دولت برای کمک به خروج 
واحدهای تولیدی و اصناف آذربایجان شرقی از تاثیرات منفی کرونا، 
وارد گود شده و به رغم تنگدستی های مالی ناشی از تحریم، اعتباری 
معادل یکهزار و 146 میلیارد تومان را برای برون رفت اقتصاد استان 

از وضعیت کرونایی اختصاص داده است.

معاون شهردار کرمانشاه:
سامانه حمل بار در شهر کرمانشاه الکترونیکی می شود

کرمانشاه - اکبری: به 
رسانی  طلاع  مرکز  گزارش 
شهرداری  عمومی  روابط 
کرمانشاه محسن ارجمندی 
اظهار کرد: ساماندهی فعالین 
حمل و نقل عمومی بخش درون شهری و حومه ای یکی از گام های 
اصلی توسعه هوشمند زیرساخت حمل و نقل شهرهای کشور است. 
وی افزود: ماهیت صدور پروانه تنها برای بررسی صلاحیت کاربران 
حمل بار است و تا به امروز در مدیریت شهری تنها ابزار در اختیار 
برای مدیریت حمل بار بود و این مشکلات با ایجاد نظام سند حمل 
بار الکترونیک شهری یا همان باربرگ مرتفع و موجب نظارت و 
مدیریت حوزه حمل بار در شهر می شود. معاون حمل و نقل و 

ترافیک شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: مهم ترین اصل در حمل 
بار داشتن بار برگ است که مجموعه ای از اطلاعات بار از جمله 
نوع، جنس، ارزش، وزن بار، مبدا و مقصد بار، مشخصات خودرو 
و راننده در آن درج می شود. وی گفت: با هماهنگی های صورت 
گرفته با اتحادیه سازمان های حمل بار کشور و با مساعدت ویژه 
شهردار کرمانشاه طراحی زیرساخت صدور سند حمل و نقل بار 

درون شهری و حومه ای انجام و آماده بهره برداری است. 

      پالایشگاه گاز سرخون و قشم در تب و تاب کسب 
موفقیت و خوداتکائی

تربیت  طرح  ای  حرفه  صلاحیت  گواهینامه   - بندرعباس 
شرکت   HSE رئیس  به  نفت  صنعت  حوادث  صحنه  فرماندهان 
پالایش گاز سرخون و قشم اعطا شد. به گزارش خبرگزاري واحد 
روابط عمومی این شرکت طرح تربیت فرماندهان صحنه حوادث 
صنعت نفت در سال 96 با اعزام منتخبین چهار شرکت اصلی که طی 
فرایندارزیابی صلاحیت حرفه ای با محوریت HSEوزارت نفت تعیین 
و انتخاب شده بودند در کشور فرانسه برگزار گردید. در همین راستا 
مراسم اعطای گواهینامه صلاحیت حرفه ای نفرات با حضور مقام 
عالی وزارت نفت و ارتباط ویدئو کنفرانس در مناطق عسلویه و اهواز 
 HSE برگزارو با عنایت به موفقیت مهندس مسلم علیمحمدی رئیس
و نماینده شرکت پالایش گاز سرخون و قشم در این دوره گواهینامه 
به  تبریک  روابط عمومی شرکت،ضمن  اعطا شد.  ایشان  به  فوق 
همکاران محترم بخصوص واحد HSE جهت اخذ این گواهینامه 
آرزوی موفقیت، پایداری، سربلندی و تندرستی برای جناب مهندس 
علیمحمدی و همه همکاران عزیز از خداوند منان مسئلت می نماید.

روابط عمومی گاز گلستان  خبر داد:
پایداری جریان گاز در منازل زلزله زده گلستان

گرگان - رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان گلستان از 
پایداری جریان گاز در مناطق زلزله زده استان خبرداد.سیدجلال 
ابوالقاسمی در خصوص وضعیت گاز در مناطق زلزله زده استان، 
اظهارکرد: جریان گاز در مناطق زلزله زده استان برقرار است و 
مشکل خاصی در این زمینه وجود ندارد.وی توضیح داد که در اثر 
ریزش آوار بر روی کنتور و رگلاتور گاز برخی از منازل مسکونی در 
روستایی قطع شده است که بسیار محدود و جزئی است.ابوالقاسمی 
بیان کرد: خوشبختانه تأسیسات شرکت گاز این مناطق تخریب و 
یا دچار آسیب دیدگی جدی نشده و اگر خسارتی هم وارد شده 
باشد جزئی بوده و نگرانی در این خصوص وجود ندارد.رئیس روابط 
عمومی شرکت گاز استان گلستان ادامه داد کرد: از بامداد روز 
حادثه مسئولان گاز شهرستان و تیم های تعمیرات و امداد این 
شرکت در حال آماده باش هستند تا چناچه مشکلی وجود داشته 

باشد سریعاً مرتفع شود.

با حضور معاونت هماهنگی امور عمرانی فرمانداری شهرستان شهریار 
انجام شد:

تقدیر از خدمات شایسته دکتر مسلم خانی مدیرعامل 
شرکت عمران شهر جدید اندیشه

شهریار- نرگس اصلانی: به گزارش روابط عمومی شرکت 
عمران شهر جدید اندیشه با حضور مهندس عبدالعلی معاونت فنی 
و عمرانی فرمانداری شهرستان شهریار در شرکت عمران واهدای 
لوحی از سوی مهندس طاهری فرماندار این شهرستان  از تلاشهای  
دکتر مسلم خانی مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید اندیشه  و 
خدمات شایسته ایشان  در راستای  شکوفایی  شرکت عمران  وارائه 
خدمات مطلوب و رفع مشکلات شهروندان شهر  اندیشه ، تقدیر 
و قدردانی شد. مهندس عبدالعلی در این بازدید ضمن اشاره به 
خدمات برجسته و  مهم  شرکت عمران در طی سالیان گذشته  
در مسیر احداث این شهر  از کوشش ها وفعالیتهای اجرایی شرکت 
عمران در سال جاری نیز  علیرغم شیوع بیماری کرونا قدردانی نمود. 

از خبرها

هفته گذشته شاخص بورس با کاهش 93هزار واحدی، 
از محــدوده يک میلیــون و 704هزار واحــد به حدود 
يک میلیون و 611هزار واحد رســید تــا بعد از واکنش 
به مقاومــت 1.7 میلیونی، تا مقاومــت پايین تر؛ يعنی 

1.6میلیون واحد عقب نشینی کند.
هفته گذشته شاهد خروج پنج هزار و 272میلیارد تومان 
پول توسط سهامداران حقیقی بوديم، به طوری که در روز 
شنبه 662میلیارد تومان، يکشنبه دو هزار و 294میلیارد 
تومان، دوشــنبه هزار و 145میلیارد تومان، سه شــنبه 
700میلیارد تومان و چهارشــنبه حــدود 471میلیارد 
تومان از بورس خارج شده اســت. اين موضوع می تواند 
به معنای حمايت از بازار توســط شــرکت های حقوقی 

هم باشد. 

بررســی نقشــه قرمزرنگ بازار در هفته گذشته نشان 
می دهد گروه بانک ها و موسسات اعتباری بیشترين حجم 
معاملات را به خود اختصاص داده و مقام اول برترين گروه 
صنعت را از آن خود کردند. گروه خودرو و ساخت قطعات 
در مقام دوم بهترين گروه صنعت قرار دارد و مقام سوم به 

گروه سرمايه گذاری ها اختصاص دارد. 

شاخص بورس، همچنان پرنوسان
 دیدهبان آشنایی با رنجرهای بورس

 تابلوی هر نمادی را در بورس پیش رویتان باز 
کنید با اطلاعات، اعداد و ارقام مختلفی روبه رو 

می شوید که در نگاه اول شما را حسابی گیج 
می کنند. در ستون هفتگی تابلوخوانی تصمیم 
داریم سراغ تک تک این اعداد و ارقام برویم تا 
ببینیم هرکدام از آنها چه اطلاعاتی در اختیار 

ما می گذارند. تغییرات ناگهانی قیمت سهام در 
یک نماد که نهایتا به صف خرید یا فروش منجر 

می شود، در اصطلاح بورس بازها رِنج کشیدن 
نام دارد. زمانی که رنج مثبت اتفاق می افتد، 

یک سهامدار بزرگ با خرید کل سفارش های 
فروش، قیمت آخرین معامله را تا نزدیکی صف 
خرید بالا می برد. در طرف مقابل زمانی که یک 
سهامدار بزرگ کل سفارش های خرید موجود 

در یک نماد را می فروشد و باعث می شود قیمت 
سهام به نزدیکی صف فروش برسد، رنج منفی 
نام دارد. یکی از ملزومات برای چنین کاری در 

بورس، امکان مشاهده عمق بازار است. هر کدام 
از سهامداران می توانند حداکثر سه سفارش برتر 
را در سایت tsetmc.com و حداکثر پنج سفارش 
برتر را در سامانه های معاملات آنلاین کارگزاری ها 

مشاهده کنند. با این وجود سهامداران عمده با 
سامانه جداگانه ای که دارند می توانند در لحظه 
کل سفارش هایی که برای یک نماد ثبت شده را 

ببینید. چنین موضوعی باعث می شود سهامدار 
عمده بداند تشکیل صف خرید برای یک نماد 

چقدر سرمایه لازم دارد. او می تواند با صرف چنین 
بودجه ای سهام را به صف خرید کشیده و سهام 

خود را بفروشد.  شاید شما به عنوان یک سهامدار 
از مشاهده رنجر ها در شرکت موردنظرتان 

خوشحال شوید و از آنها برای تشکیل صف خرید 
تشکر کنید اما باید بدانید که در اغلب موارد 

رنجرها برای نوسان گیری دست به چنین کاری 
می زنند. آنها سهام را با قیمت پایین تر می خرند 
و بعد از اینکه صف خرید برای آن تشکیل شد، 
یکجا کل سهام خریداری شده را می فروشند. 

برای همین زمانی که در یک نماد شاهد رنج مثبت 
و تشکیل صف خرید بودید، بهتر است زیاد روی 
آن حساب باز نکنید چراکه این صف خرید نه بر 

اساس تقاضای خریداران بلکه با پول سهامداران 
بزرگ تشکیل شده و هر لحظه ممکن است از 

بین برود.  در هفته گذشته بارها شاهد رنج مثبت 
و منفی در بازار بودیم. از جمله آنها می توان به 

نماد شبریز متعلق به شرکت پالایش نفت تبریز 
اشاره کرد. شبریز در اغلب ساعات معاملات روز 
چهارشنبه صف فروش داشت و قیمت سهام آن 

پنج درصد کاهش پیدا کرده بود اما در سه دقیقه 
پایانی بازار یک سرمایه گذار بزرگ با رنج مثبت، 

قیمت سهام شبریز را 9درصد افزایش داد و به 
نزدیکی صف خرید رساند. حجم معاملات دو 

دقیقه پایانی معاملات شبریز حدود هفت میلیون 
سهم بود که به اندازه یک سوم کل معاملات در 

طول روز چهارشنبه به حساب می آید.

نی
خوا

لو
تاب

   وسپهر به همه رسید!
تمام مشارکت کنندگان در عرضه اولیه وسپهر، به 
هر میزانی که ســفارش داده بودند، سهام گرفتند. 
اين اتفاق نــادر از زمانــی که عرضه اولیــه به روز 
بوک بیلدينگ انجام می شود، بی سابقه است. عموما 
سقف تعداد ســهام قابل ســفارش طوری تعیین 
می شود که نهايتا رقم کمتری به هر مشارکت کننده 
برسد، اما کلی دلیل و اتفاق دست به دست هم داد 
تا مشارکت در عرضه اولیه وسپهر کمتر از آن چیزی 
که بايد رقــم بخورد و به همه مشــارکت کنندگان 
به تعداد درخواستشــان سهم رســید. حتی گفته 
می شود قیمت کشف شده برای وسپهر اندکی کمتر 
از حداکثر قیمت عرضه اولیه؛ يعنی هزار و 10تومان 
بود و اين مورد نشــان می دهد حتی کسانی که به 
اشتباه قیمت پايین تر را در اين عرضه اولیه انتخاب 

کرده بودند، صاحب سهام شدند. 

   بازگشت سیتا به قیمت عرضه اولیه
شرکت سرمايه گذاری سیمان تامین اجتماعی، از 
زيرمجموعه های شستا، يکی از بدترين بازدهی ها 
را در بین نمادهای تــازه وارد بورس که در ســال 
99 عرضه اولیه شــده  اند، به نام خــود ثبت کرد. 
کســانی که ســیتا را بعد از پايان رونــد صعودی 
نفروختند و همچنان آن را نگه داشــتند، بازدهی 
سرمايه گذاری شــان در ايــن عرضــه اولیه صرفا 
14درصد بود. سیتا چهاردهم تیرماه با قیمت هزار 

و 575تومان عرضه اولیه شــد. رونــد صعودی آن 
تا بازدهی 110درصدی ادامه داشــته و قیمت هر 
سهم سیتا به سقف ســه هزار و 307تومان رسید. 
ولی همزمان با ريزش بورس، خیلی از ســهامداران 
قید ســیتا را زدند و با فروش آن رونــد نزولی آغاز 
شد. سقوطی که هیچکس جلودار آن نبود، تا هفته 
گذشــته ادامه پیدا کرد و باعث شد قیمت هر سهم 
سیتا به هزار و 806تومان برسد! اين يعنی سیتا در 
ســقوط يک ماهه اخیر حدود 46درصد ارزش خود 
را از دســت داد و بازدهی 110درصــدی آن برای 
مشارکت کنندگان عرضه اولیه به 14درصد کاهش 

پیدا کرد. 

   صف خرید وبملت با پایانی منفی
در هفته گذشــته کم  نبودند، نمادهايی که قیمت 
آخرين معاملاتشان به طرز ناگهانی تغییر می کرد 
و به کلی قیمت پايانی را جا می گذاشت. اين اتفاق 
زمانی می افتد کــه اغلب معاملات يک ســهم در 
قیمت مشخصی انجام شــوند و بعد از تغییر قیمت 
معاملات، قیمــت پايانی تغییر چندانی نداشــته 
باشد. اين مورد زمانی عجیب تر می شود که اختلاف 
قیمت پايانی و قیمــت آخرين معامــلات از پنج 
درصد بیشتر شود. اتفاقی که برای نماد بانک ملت 
در روز سه شنبه افتاد. وبملت روز سه شنبه از روند 
نزولی چندروزه به مدار صعودی بازگشت. در نیمه 
اول معاملات، ســهام آن در محدوده منفی معامله 

می شــد، اما در نیمه دوم قیمت سهام افزايش پیدا 
کرد و به صف خريد رسید. سهامداران در حالی برای 
وبملت صف خريد تشــکیل داده بودند که قیمت 
پايانی آن همچنان منفی بود. اين اتفاق يعنی روز 
کاری بعد حتی در صورتی کــه دوباره صف خريد 
تشکیل شود، شــما می توانید با قیمت پايین ترين 
سهام بخريد. در نمادهای شرکت های کوچک اين 
اتفاق زياد می افتد، اما از بانک ملت به عنوان يکی از 
نمادهای شاخص ساز بعید بود تا شاهد چنین اتفاق 

عجیبی باشد. 

   وسالت بدون قیمت پایانی
قیمت سهام وسالت از 20مرداد تا حالا هیچ  تغییری 
نکرده اســت. با اينکه در اين مدت هر روز شــاهد 
صف خريد در نماد وســالت بوده ايــم. اينطور که 
پیداست گروهی از سهامداران کل سهام شناور بانک 
قرض الحسنه رســالت را خريده و حاضر به فروش 
آن نیستند. از 20مردادماه همزمان با شروع ريزش 
بورس، قیمت پايانی سهام وسالت روی 415تومان 
متوقف شــده و حجم معاملات آن به حدی پايین 
بوده که تنها توانســته قیمت پايانــی را چند ريال 
جابه جا کند. حجــم مبنا در اين نمــاد دو میلیون 
و 408هزار سهم در روز اســت، اما میانگین حجم 
معاملات آن در يک ماه اخیر تنها چهار هزار ســهم 
بوده و نتوانسته تغییری در قیمت پايانی ايجاد کند. 
نماد وســالت در تابلوي نارنجی بازار پايه فرابورس 

قرار دارد و دامنه نوسان آن دودرصدی است. 

   بازدهی 45درصدی حق تقدم پترول
گــروه پتروشــیمی ســرمايه گذاری ايرانیان با 
شــاخص P/E حدود 3.6 از جملــه ارزنده ترين 
ســهام موجود در بازار به نظر می رسد. اين مورد 
نشان می دهد قیمت ســهام پترول تنها 3.6برابر 
سودی است که اين شرکت توانسته در يک سال 
اخیر به دســت بیاورد. اين مورد باعث شــده از 
26شــهريورماه همزمان با بازگشايی نماد پترول 
با افزايش 40درصدی قیمت و ابطال آن توســط 
ناظر بــازار، در اغلب روزها شــاهد صف خريد در 
اين نماد باشیم. قیمت سهام پترول در اين مدت 
از هزار و 333تومان به هزار و 648تومان رسیده 
و تقريبا 23درصد بازدهی داشته، اما نکته جالب 
دربــاره اوراق حق تقدم اين نمــاد؛ يعنی پترولح 
اتفاق افتاده اســت. قیمت هر برگه پترولح پیش 
از بازگشــايی نماد اصلی حدود هزار و 87تومان 
بود. از زمانی که پترول توجهات را به سمت خود 
جمع کرده، شاهد بازدهی عجیب وغريب پترولح 
هستیم، طوری که بعضی روزها نوسان قیمت آن 
به نزديکی 10درصد رسیده. در آخرين معاملات 
روز چهارشنبه قیمت برگه های حق تقدم پترول 
به هزار و 575تومان رسید که نشان می دهد اين 
برگه ها حدود 49درصد برای دارندگانشان بازدهی 

داشته اند. 

سهامداران
 در سرزمین عجایب
ماجرای پنج اتفاق شگفت انگیز بورس در یک هفته پراسترس

احمدرضا نجفی|   بورس شرایط عجیبی را پشت ســر می گذارد. گوشه وکنار تالار شیشه ای 
می توان کلی اتفاق شگفت انگیز پیدا کرد که هرکدامشان دهانمان را از تعجب باز می گذارند. مثلا 
چطور ممکن است مشارکت در عرضه اولیه آنقدری کاهش پیدا کند که سهم روی دست فروشنده 
بماند و حتی کسانی که به اشتباه سفارش خود را با قیمت پایین تر ثبت کرده بودند هم موفق به 
خرید سهام شوند؟ یا مثلا چطور ممکن است نمادی بیش از یک ماه صف خرید داشته باشد، اما 
قیمت پایانی آن صرفا در حد چند ریال جابه جا شود؟ در هفته گذشته این اتفاقات شگفت انگیز 
بیش از هر زمان دیگری به چشــممان آمد؛ مواردی که می تواند به عنوان نشانه هایی از رفتار 

هیجانی و غیرمنطقی در بازار باشد. 

 خبرخوانبورس 

1     معاون عملیات بازار شــرکت بورس تهران با 
صدور اطلاعیه ای به مديران عامل شرکت های بورسی 
اعلام کرد که با توجه به  لزوم تنظیم عرضه و تقاضای 
بازار بر اســاس آيین نامه حفظ ثبات بازار سرمايه و 
صیانت از حقوق سرمايه گذاران و سهامداران، داشتن 
بازارگردان جزو الزامات پذيرش شرکت ها در بورس 
است. بر اســاس اين اطلاعیه، شــرکت ها بايد فورا 
ضمن معرفی بازارگــردان دارای مجوز از ســازمان 
بورس، درخواست رســمی ارائه خدمات بازارگردانی 
را شامل نام شــرکت، تاريخ شــروع بازارگردانی، نام 
بازارگــردان و کارگزار بازارگــردان ارائه کنند. مدت 
بازارگردانی بايد حداقل شش ماه باشد و در اين مدت 
حجم ســفارش های بازارگردانی بايد يک بیســتم 
معاملات روزانه باشــد. همچنین گفته شــده حجم 
معاملات بازارگردان بايد به حداقل 20درصد میانگین 
حجم معاملات ماهانه نماد برسد. دامنه سفارش های 
بازارگردانی سه درصد اعلام شده و شرکت ها حداکثر 
تا 10مهرماه مهلت دارند تا بازارگردان خود را معرفی 

کنند.

2     عرضه اولیه وسپهر روز يکشنبه هفته گذشته 
انجام شد و چهارشنبه سهام ســفارش داده شده به 
پرتفوی شرکت کنندگان اضافه شد. معاملات وسپهر 
قرار است از امروز شنبه پنجم مهرماه آغاز شود. در اين 
عرضه اولیه حدود پنج میلیون و 457هزار نفر شرکت 
کردند که اين رقم از رکورد مشارکت بپیوند پايین تر 
است. هر کدام از مشــارکت کنندگان در عرضه اولیه 

وسپهر تا سقف سفارش خود يعنی هزار و 100سهم 
به ارزش يک میلیون و 111هزار تومان سهام خريدند.

3     سازمان بورس به شرکت های کارگزاری اعلام 
کرد دسترسی مشــتريانی که امکان انجام معاملات 
الگوريتمــی را دارند تا اطلاع ثانوی غیرفعال شــود. 
همچنین تقسیم سفارشــات به هر روشی در سمت 
فروش ممنوع اعلام شــده. در اطلاعیــه ای جداگانه 
کارگزاری ها به مشتريانشان اعلام کرده اند که براساس 
ابلاغیه شــرکت بورس تهران، ارسال سفارش فروش 
با ارزش کمتــر از 500هزار تومان تخلف محســوب 
می شود. در صورتی که کل ارزش دارايی مشتری در 
يک نماد کمتر از 500هزار تومان باشد، صرفا می تواند 
يک سفارش فروش و به ارزش کل دارايی ارسال کند. 
در غیر اين صورت مشــمول تخلف معاملاتی خواهد 
شد. با اين حســاب اگر دارايی تان در يک نماد کمتر 
از 500هزار تومان باشــد صرفا يک بار می توانید کل 

سهامتان را بفروشید.

4     شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس در بورس 
پذيرش شــد. اين شــرکت زيرمجموعه تاپیکو و در 
نهايت زيرمجموعه شستا به حساب می آيد و قرار بود 
در تابستان عرضه اولیه شود. انتشار اخبار عرضه اولیه 
ســتاره خلیج فارس باعث توقف نماد شستا شد که 
هنوز به بازگشايی منجر نشده است. حالا با پذيرش 
شرکت ستاره خلیج فارس در بورس، اين شرکت در 

يک قدمی عرضه اولیه قرار گرفته است. 

5     هیــات دولت از افزايش تخفیف ســهام قابل 
واگذاری پالايشــی يکم در بورس خبــر داد. براين 
اســاس هیات وزيران با افزايش تخفیف از 20درصد 
به 30درصــد موافقت کرد. از آنجاکه قیمت ســهام 
پالايشــگاه ها در معاملات بورس نزولی است و بعضا 
تا 20درصــد کاهش قیمــت پیدا کرده انــد، هیات 
دولت تخفیف صندوق پالايش را افزايش داد تا ضرر 

خريداران واحدهای اين صندوق کمتر شود. 

6     شستا بدترين بازارگردان را دارد. در نظرسنجی 
ســايت بورس نیوز، کاربــران دربــاره منفعل ترين 
سهامداران عمده در بازار صعودی و نزولی به ترتیب 
به هلدينگ شســتا، ايــدرو يا خودروســازان، بنیاد 
مســتضعفان، ســتاد اجرايی فرمان امــام، صندوق 
ذخیره فرهنگیان، هلدينگ خلیــج فارس، صندوق 
بازنشستگی نیروهای مســلح، ايمیدرو و بانک ملی 
رای داده اند و آنها را منفعل ترين ســهامداران عمده 

می دانند. 

7     کوچک ترين شرکت بورسی در مجمع عمومی 
خود 15ريال به ازای هر سهم سود تقسیم کرد. گدنا 
که به تازگی در بورس عرضه اولیه شده، حواشی زيادی 
با خود به همراه دارد. در عرضه اولیه اين شــرکت به 
هر نفر 10سهم به ارزش تنها شش هزار تومان تعلق 
گرفت و حالا با تقسیم سود شگفت انگیز اين شرکت 
تهیه غذا، احتمالا قرار اســت به حســاب هر کدام از 

سهامداران 15تومان سود واريز شود!

اولتیماتوم به شرکت های بورسی برای معرفی بازارگردان
تخفیف سهام دولت در صندوق سرمایه گذاری پالایش یکم از 20درصد به 30درصد افزایش پیدا کرد
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  مرجان فاطمی 
هفتصبح

از چند روز گذشته ماجرای اقتباس سریال »بوم وبانو« 
از رمان »چشــم هایش« بزرگ علوی دست به دست 
می چرخد و خیلی ها تلاش می کنند آن را اقتباسی ناموفق 
از این رمان معرفی کنند. در این نقدهــا »بوم و بانو«، 
»اقتباسی آماتوری و سطحی از رمان چشم هایش« معرفی 
شده و نوشته اند که استاد حافی با بازی مهدی احمدی در 
واقع همان استاد ماکان داستان »چشم هایش« است و 
ماهور هم بدل شخصیت فرنگیس در آن رمان به حساب 
می آید. تا به حال 15قســمت از این سریال روی آنتن 
رفته و با وجود شباهت هایی که وجود دارد هنوز نمی توان 
خیلی دقیق درباره  اینکه آیا واقعا »بوم و بانو« اقتباسی 
از »چشــم هایش« اســت یا خیر نظر داد. شباهت ها و 

تفاوت های میان این دو اثر را بررسی می کنیم.

   شباهت در الگوی اصلی
ماهور، دختری از یک خانواده  متمول، بعد از سال ها زندگی 

در خارج به ایران برمی گردد. پدرش به اســتاد نقاش ماهر 
سفارش داده تا تصویر دخترش را از روی یک عکس بکشد. 
استاد از این سفارش ســرباز می زند و می گوید باید از روی 
طرح زنده نقاشی بکشد. با آمدن ماهور، پدر او را نزد استاد 
می فرستد و استاد طرحی از چهره  او می کشد. ماهور تلاش 
می کند رابطه اش را با استاد حفظ کند و بحث آموزش نقاشی 
را پیش می کشــد. تا این نقطه از داستان شباهت زیادی با 
چشم هایش وجود دارد. البته در رمان، پدر فرنگیس او را نزد 
استاد ماکان می فرستد تا از او نقاشی یاد بگیرد تمرین های 
فرنگیس از نظر اســتاد قابــل قبول نیســت و او را تحقیر 
می کند. فرنگیس قید کلاس زدن را می زند و حتی از ایران 
هم می رود. بعد از سال ها برمی گردد و این بار مجددا سراغ 
استاد می رود و  دلداده  او می شود. با اینکه تفاوت هایی وجود 
دارد اما می توانیم بگوییم الگوی اصلی داستان، یعنی رابطه  
عاشقانه میان شاگرد و استاد و کشیدن یک تابلوی نقاشی 

می تواند تا حدودی از روی چشم هایش گرفته شده باشد.

   تفاوت فرنگیس و ماهور در مبارزه
مسئله  دیگری که به این شباهت دامن می زند دوره  زمانی 
هر دو داستان است. »چشم هایش« در دوره  رضاشاه روایت 

می شود و استاد ماکان جزو مخالفان این نظام است. او ظاهرا 
گوشه نشینی اختیار کرده اما با گروه های مختلفی در ارتباط 
است و فعالیت هایی ضد نظام انجام می دهد. »بوم و بانو« 
هم در دوره  رضاشاه روایت می شــود و به سختگیری های 
شاه با مردم بارها تاکید شده است. اســتاد نقاش سریال، 
فعالیت هایــی علیه نظام انجــام می دهد. تفــاوت ماجرا 
اینجاست که فرنگیس »چشم هایش« دختر خوشگذرانی 
است که عملا کاری به کار سیاست ندارد و صرفا به خاطر 
علاقه  به اســتاد ماکان وارد فعالیت های سیاسی می شود. 
در »بوم و بانو« اما ماهور از لحظه  ورود به کشور تحت نظر 
است. او در خارج از کشــور با کمونیست ها در ارتباط بوده 
وبسته های آنها را در ایران پخش می کند. بنابراین ورود او 

به عرصه سیاست ربطی به استاد نقاش ندارد. 

   تفاوت در ویژگی  شخصیت ها
شــاید بتوانیم بگوییم داســتان کلی »بوم و بانو« از روی 
»چشم هایش« برگرفته شده اســت اما شخصیت  ماهور و 
اســتاد حافی کاملا با فرنگیس و ماکان متفاوت هســتند. 
ماهور دختری ساده به نظر می رسد که برخلاف خواهرش 
به ظواهر اهمیتی نمی دهد و به لحــاظ تفکر و تحلیل هم 

کاملا پخته است. درست برخلاف فرنگیس »چشم هایش« 
که دختری اشرافی و ظاهر بین است. با زیبایی اش مردان 
زیادی را فریفته  خودش می کنــد و بعد از مدتی از خودش 
می راند. درواقع مردها و عشــق بازیچه اش هستند. او تنها 
در برخورد با استاد ماکان، جنبه های دیگری از وجودش را 
می شناسد و کم کم تحول فکری و روحی در او رخ می دهد. به 
لحاظ شخصیتی، استاد حافی »بوم و بانو« هم با استاد ماکان 
متفاوت است. درست است که هردو نقاشند و زیاد در جمع 
ظاهر نمی شوند اما مواجهه  استاد ماکان با فرنگیس، همراه 
با گوش تلخی و بی توجهی و تحقیر اســت اما استاد حافی 
کاملا با احترام و علاقه با ماهور رفتار می کند و کوچک ترین 
نشانه ای از تحقیر در رفتارش دیده نمی شود. درباره  اینکه 
آیا استاد حافی هم مبارزه سیاسی را به عشق ماهور ترجیح 
می دهد یا خیر هنوز نمی توانیم اظهارنظری داشته باشیم. 

   ردپای سرهنگ سپنتا برای پایان بندی
در پایان داستان »چشم هایش« استاد ماکان گرفتار پلیس 
می شود و زن پیشنهاد ازدواج با رئیس شهربانی را که یکی 
از خواســتگاران قدیمی اوســت، می پذیرد به شرط آنکه 
استاد از مرگ نجات یابد. استاد به تبعید می رود و هیچگاه 
از فداکاری فرنگیس آگاه نمی شود. این احتمال وجود دارد 
که در پایان بندی هم شباهت هایی وجود داشته باشد. در 
حال حاضر نشــانه هایی از علاقه  را می توانیم در سرهنگ 
سپنتا ببینیم. این احتمال وجود دارد که در ادامه، سرهنگ 
با شرط گذشتن از اشــتباه ماهور، از او خواستگاری کند و 
این لجاجت نهایتا داستان را به سمتی ببرد که ماهور برای 
رهایی اســتاد ماکان تن به ازدواج با او بدهــد. البته هنوز 

نمی توانیم دقیق این مسئله را پیش بینی کنیم. 

   توئیت بازی
واکنش ها به قسمت پایانی سریال دل

کامنت ها

روز چهارشنبه دوم مهر سریال دل برای همیشه به پایان رسید. 
با اتفاق هایی که در قسمت سی ونهم سریال شاهد بودیم انتظار 
نداشــتیم در قســمت پایانی معجزه ای رخ دهد و پایان بندی به 
طرز عجیبی جذاب رقم بخورد. پایان ســریال درست مثل تمام 
کلیشه های رایج، خوب ها و بدها از هم جدا شدند و آوا و نکیسا با 
توجه به درجه  بدی که انجام داده بودند به مرگ و دیوانگی محکوم 
شدند و سایرین همگی به زندگی شــیرین خودشان بازگشتند. 
واکنش ها نسبت به قســمت پایانی ســریال دل هم جالب بود. 
سایت فیلم آنلاین با انتشــار تصویری از پشت صحنه  این سریال 
از مخاطبانش خواست تا نظراتشــان را درباره  پایان بندی سریال 
بنویسند. از میان بیش از دوهزار نظری که برای این پست گذاشته 
شد اکثر مخاطبان نسبت به پایان سریال معترض بودند. عده ای 
نوشته بودند که پایان ســریال کاملا سطحی و قابل پیش بینی و 
کلیشه ای بوده و به شعور مخاطبان توهین کرده است. برخی دیگر 
نوشته اند نیازی نبوده که ســریال تا قسمت 40 ادامه پیدا کند و 

همان20 قسمت کافی بوده و ...

  وحید ســعیدی:  ســریال »دل« برای هــادی و گروه 
بازیگرانش یک شکســت مطلق بود. این سریال به آخر خطش 
رسید، هادی هم تا آنجایی که می توانست پشت کارش ایستاد 
اما او خودش در خلوتش کلاهش را قاضی کند، آیا »دل« ارزش 
این را داشــت که مخاطب40هفته وقــت صرفش کند. هادی 
کارگردان خوبی است، او حالا در مسیر ساخت سریال سومش 
برای شــبکه خانگی اســت، ای کاش برای ســاخت »گیسو« 

بی خیال فرمول های »دل« شود.

  احمد رنجبر:   »دل« اشتباه استراتژیک منوچهر هادی 
بود. اگر از ابتدا ســریال را در 20 قســمت جمع می کرد این 
میزان حواشی یقه او را نمی گرفت. هادی مدعی است می تواند 
مخاطب زیادی را با ساخته هایش جذب کند، »دل« اما نهیبی 

جدی به او بود.

  مرجان فاطمی: وقتی ســریالی 40 قسمت طول می کشد 
وکارگردان مدام ســعی می کند مخاطبانش را غافلگیر کند و 
به آنها رودســت بزند انتظار می رود حداقل بــرای پایان بندی 
آن فکر بکری در سر داشته باشــد. نه اینکه بعد از 40 قسمت، 
دم دستی ترین و غیرخلاقانه ترین پایان را برای سریالش انتخاب 

و آن را به ضعیف ترین شکل ممکن ارائه کند. 

بررسی شباهت ها و تفاوت ها میان داستان و شخصیت پردازی در سریال »بوم وبانو« و رمان مشهور 
»چشم هایش« بزرگ علوی. آیا استاد حافی و ماهور به طورکامل برگرفته از استاد ماکان وفرنگیس هستند؟

ردی  از    بزرگ علوی   در     بوم     و     بانو

   آنالیز    رصد خانه

ماجرای حذف تصویر چند دختر از روی جلد کتاب ریاضی سوم دبستان هفته گذشته با اعتراض های 
فراوانی همراه شد و نهایتا به جایی رسید که وزیر آموزش و پرورش عذرخواهی کرد. روزگذشته 
مجری برنامه   »میخچه« شبکه دو نسبت به این مسئله واکنش نشان داد و اینکه چنین مسئله ای 
به دغدغه  ملی تبدیل شده است را مسخره کرد. او گفت:» نحوه آموزش در مدارس در ایام کرونا، 
ثبت نام نکردن هزار دانش آموز به دلیل نداشتن امکانات و ترس از بیماری کرونا خبرساز نمی شود 
اما حذف چند دختر جنجال ایجاد می کند؟« این درحالی است که واکنش نشان ندادن به برخی 
مسائل مهم، واکنش به سایر مسائل را زیر سوال نمی برد. مجری در ادامه هم گفت:»چرا اینقدر 
لی لی به لالای بچه مدرسه ای ها می گذارید؟ حذف تصویر شده دغدغه ملی؟ پدر و مادر من اصلا 

نمی دانستند کلاس چندمم! فقط می گفتند کجا بودی که کتک نخوردی؟«

 وقتی پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات حامد لک و میلاد سرلک را به خدمت گرفت سوژه 
شبکه های مجازی برای شوخی با جواد خیابانی جور شد. به همین دلیل همه منتظر بودند 
تا او یکی از بازی های پرسپولیس با نفرات جدیدش را گزارش کند. قرعه در نهایت به بازی 
حساس پرسپولیس و الشارجه خورد اما هیچ کدام از پیش بینی ها درست از آب درنیامد و در 
حالی که می رفت تا خیابانی یک گزارش کم حرف و حدیث را به پایان برساند، گل چهارم 
پرسپولیس رقم خورد. خیابانی با ارجاع به بازی اســتقلال و الاهلی و پیروزی سه بر صفر 
آبی های پایتخت، گل طلایی اش را زد و گفت: ایران هفت، منتخب عربستان و امارات صفر، 
تا به این شــکل یکی از عجیب وغریب ترین نتایج تاریخ فوتبال در بازی با عجیب ترین تیم 

توسط جواد خیابانی رقم بخورد.  

 حسین سهیلی زاده چند سال قبل ســریالی با نام »آوای باران« را برای شبکه سه ساخت؛ 
سریالی که موضوع اصلی اش درباره متکدیان بود. قصه ای که در آن سهیلی زاده سعی کرده 
بود نقبی به شبکه گسترده متکدیان بزند و ماجراها و حواشی آنها را روایت کند. او حالا بعد از 
سال ها سریالی با نام » ملکه گدایان« را برای شبکه خانگی جلوی دوربین برده؛ سریالی که روز 
گذشته تیزر آن منتشر شد و مخاطبان تا حدودی در حال و هوای آن قرار گرفتند. با استناد 
به تصاویر و اطلاعات منتشر شده از طریق این تیزر می توان استنباط کرد که » ملکه گدایان«  
احتمالا نسخه شبکه خانگی همان »آوای باران« است. این بار هم سهیلی زاده  در حال روایت 
قصه ای پیرامون شبکه گسترده متکدیان است، با این تفاوت که شاید در اینجا کمی جسورانه تر 

به این ماجرا پرداخته است.

مسیرغلط روز      آقای میخچه، چرا تمسخر؟

موتورش روشن شد روز      نتیجه عجیبی که جواد خیابانی رقم زد

رونمایی روز      براساس تیزر منتشر شده آیا ملکه گدایان ادامه ای است بر آوای باران؟

بعد از ماجرای اعتراض 
سعید راد به سریال »دل« و 
کارگردانی منوچهر هادی، 

چهارشنبه شب مصاحبه  این 
بازیگر در برنامه  »چهل تیکه« 

روی آنتن رفت. سعید راد 
این بار هم دیگران را محکوم 

کرد و تمام امتیازها را به 
خودش اختصاص داد. برخلاف 
انتظار، محمدرضا علیمردانی، 
مجری برنامه واکنشی به این 

صحبت ها نداشت.

سعید راد در بخشی از مصاحبه درباره  استقبال مردم از دو فیلم »عقاب ها« و           مورداول| موضع بالا و پرگلایه
»خط قرمز« صحبت به میان آورد و گفت که به خاطر این استقبال به او حسادت کرده اند و بلیت ورود به جشنواره 
را به او نداده اند. گفت »خط قرمز« آبروی سینمای سیاسی اقتصادی ایران بوده و خودش را با مسعود کیمیایی 
جمع بست و گفت که اگر نبودند این فیلم ها به وجود نمی آمد. بعد گفت که به بازیگرهای جوان هشدار داده که 
پرشان به پر او نگیرد. بعد شروع کرد از بازی شهاب حسینی و نوید محمدزاده ایراد گرفت. گفت بازی شان یک 
چیزهایی اضافه دارد. بارها به آنها توصیه کرده اما گوش نداده اند. گفت:» شماها هنوز دارید از بازیگران قدیمی 
برداشت می کنید. اینها حس های خودتان نیست.« در نهایت شهاب حسینی را خارج از این محدوده آورد اما باز 

هم لحنش پر از شکایت بود.

هفته  گذشته گزارشی درباره  اجرای محمدرضا علیمردانی در برنامه  »چهل تیکه«           مورد دوم| انفعال مجری
نوشــتیم و توضیح دادیم که این مجری، صرفا مجذوب مهمان ها می شود و سوالات درستی در طول مصاحبه 
مطرح نمی کند. این گزارش با واکنش های زیادی روبه رو شــد. خیلی ها گلایه کردند که ایرادمان بجا نیست و 
برنامه ای مثل »چهل تیکه« به اجرایی نظیــر اجرای علیمردانی نیاز دارد. مصاحبه  علیمردانی با ســعید راد، 
انتقادهای آن گزارش را کاملا تایید می کند. در جاهایی که سعید راد مدام از خودش تعریف می کند و به بازیگران 
و منتقدانش می تازد مجری فقط نگاه می کند درحالی که لازم است از او توضیح بخواهد و بگوید که منظورش 
چیست و دست کم از افرادی که در آن محل نیستند تا از خودشان دفاع کنند، حمایت کند. علیمردانی این بار 

هم فقط سکوت کرد و با این سکوت بر صحبت های سعید راد مهر تایید زد.

»لبه تاریکی« جزو مینی سریال های موفق بود و در ایران هم با اســتقبال خوبی روبه رو شد. سال 20۱0 
نسخه  سینمایی این سریال هم توسط مارتین کمپل مجددا ساخته شد. اما این بار مل گیبسون بازیگر نقش 
اصلی بود. داستان سریال از این قرار است که بازرس کرایونبا، مسئول تخلفات انتخابات اتحادیه معدنچیانی 
است که باعث شورش بزرگی شده اند. ســازمان اطلاعات هم در این پرونده دخالت دارد. در همین زمان 
دختر بازرس به قتل می رسد و او تلاش می کند سرنخی از قاتلان بیابد. بازرس کرایون برای پیگیری مرگ 
فرزندش به مبارزات دانشجویی دخترش علیه تاسیسات هسته ای پی می برد و ... این مینی سریال در شش 
قسمت 55 دقیقه اي تولید شده و باب پك و جو دان بیكر بازیگران اصلي این سریال هستند. باب پک در 
آوریل ۱999 در 53 سالگي از دنیا رفت و بیكر 8۱ ساله از 20۱2 به این سو در هیچ پروژه اي ایفاي نقش 
نكرده است. موسیقي متن »لبه تاریكي« كار مشــترك مایكل كامن و اریك كلاپتن و از نواهاي ماندگار 

موسیقي تلویزیوني است.

مینی سریال لبه تاریکی
  شبکه:   چهار

  پخش: ساعت 00:30
  کارگردان:مارتین کمپبل

  بازیگران:باب پک، جوان ولی و جو دان بیکر
  محصول : آمریکا/ 1985

   رتبه در سایت imdb: 8.4 از 10
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شبکه نمایش از شنبه پنجم مهرماه 
تا پایان هفته باکس ساعت 19 خود 

را به پخش فیلم های اقتباسی ایرانی 
و خارجی اختصاص داده است. بر 
همین اساس قرار است از امروز به 

ترتیب فیلم های »دیوید کاپرفیلد«، 
»اتوبوس شب«، »آرواره ها«،  

»سریر خون«، »قصه های مجید«، 
»ناخدا خورشید« و »دیوانه از قفس 

پرید« روی آنتن این شبکه بروند.

با قطعی شدن حضور سارا خویینی ها 
و سیما تیرانداز در رئالیتی شو 

»شب های مافیا« تعداد بازیگران این 
مسابقه به 9 نفر رسید. پیش از این 
حضور نسرین مقانلو، فریبا نادری، 

بهاره رهنما، مریم مومن، نسیم ادبی، 
خاطره حاتمی و سمیرا حسن پور به 

مسابقه »شب های مافیا« پیوسته 
بودند. قرار است سه بازیگر دیگر هم 

به این جمع 9 نفره اضافه شوند.

حضور سعید راد در چهل تیکه

ساعتشبکهقالببرنامه

۱9نمایشسینمایی خارجیدیوید کاپرفیلد
۱5ورزشهفته سوم لیگ برتر انگلیسبرایتون - منچستریونایتد 

۱7ورزشهفته دوم بوندسلیگاآگزبورگ – دورتموند
20ورزشهفته سوم لیگ برتر انگلیسوست برومویچ – چلسی

2۱:۱5سهلیگ قهرمانان آسیاپاختاکور – استقلال

22:۱5ورزشهفته دوم سری آ ایتالیااینتر – فیورنتینا
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 برگ برنده فیلم »آبادان يازده 60« به سوژه 
بکر آن برمی گردد. مهرداد خوشــبخت طی 
تحقیقات خود به اين ايده می رسد و فیلمنامه 
اولیه را می نويسد. بعدا حسین تراب نژاد با او 
همراه می شود. داستان فیلم درباره راديو نفت 
ملی آبادان اســت که چند نفر از کارکنانش، 
تلاش می کنند ســقوط نکند. اين اتفاق طی 
يک ماه رخ می دهد؛ درست زمانی که خرمشــهر به اشغال نیروهای عراقی 
درآمده است و آنها قصد پیشروی به سمت آبادان را دارند. قصه »آبادان يازده 
60« مخاطب را ســرگرم می کند و تا انتها با خود می برد و او را با يک روايت 

مغفول آشنا می کند.

خیلی دور خیلی نزدیک
 10 فیلم شاخص دفاع مقدس دهه نود ، به انتخاب 

هفت صبح.  هر کدام چه زاویه نگاهی به جنگ داشته اند و 
میزان موفقیت شان چقدر است؟

قهرمان فیلم، رادیو بود 
توضیحات خوشبخت درباره ترکیب بازیگران آبادان یازده 60

»آبادان یازده 60« فیلمی  ستاره محور نیســت. کارگردان سراغ کسانی رفته که بازیگران 
موسوم به گیشه دار محسوب نمی شوند. با این حال بازی های خوبی از آن ها شاهدیم. علیرضا 
کمالی و حسن معجونی حس باورپذیر شخصیت ها را به مخاطب منتقل می کنند و عملکرد 
بازیگرانی مثل شبنم گودرزی و حمیدرضا محمدی هم منطبق با فضای فیلم است. گودرزی 
پیش تر در »فصل نرگس« بازی کرده بود و محمدی جزو بازیگران تئاتری اســت. ویژگی 
ممتاز این دو بازیگر تسلط شان بر لهجه آبادانی است. با مهرداد خوشبخت درباره ترکیب 

بازیگران هم گپ زدیم.
 از خوشبخت پرسیديم انتخاب بازيگرها چگونه بود؟ »آبادان يازده 60« ، ستاره محور نیست. 
او می گويد :» اصلا اعتقادی نداشــتم که بايد سوپر اســتار برای اين فیلم بیاوريم. قهرمان 

فیلم، راديــو بود و هرکدام از اين شــخصیت هايی کــه در فیلم می بینید 
نقشی در اين کالبد داشــتند. طبعا می خواســتیم که همه شخصیت ها 
يکدست باشــند. اگر می خواستیم سوپر استار داشــته باشیم بايد برای 
همه نقش ها اين کار را می کرديم که خب امکانــش هم نبود، علاوه بر 

اين نخواستیم که حالت مستند فیلم از بین برود.« می گويیم ،البته 
با شرايط کرونايی حتی اگر استار هم داشتید افاقه نمی کرد. مهرداد 

خوشبخت اين طور پاسخ می دهد :» احساسم اين است 
که اگر در شــرايط کرونايی نبوديم، »آبادان يازده 60 
«به مرور تماشاچی خودش را پیدا می کرد. يعنی اگر در 

هفته های اول کمتر می فروخت، قطعا با تبلیغ آنهايی که 
فیلم را می ديدند، به فروش خوبی دست می يافت.چون همه کسانی که 
فیلم را در جشنواره ديده بودند، چه منتقد و چه تماشاگر عادی از فیلم 
راضی بودند و ما تقريبا نقد منفی از آنها نديديم. اين روزها هم که فیلم 
اکران شده، گاهی همراه تماشاچی آن را می بینم و برايم جالب است که 
بچه های نوجوان و جوان تحت تاثیر فیلم قرار می گیرند و با واقعیت های 

جنگ که کمتر ديده و شنیده اند، آشنا می شوند.«

راوی صادق مظلومیت آبادان بودم
مهرداد خوشبخت که خودش اهل آبادان است و جنگ را از نزدیک لمس کرده، در »آبادان یازده 60« یک اتفاق واقعی 

اما مغفول مانده درباره رادیو نفت را محور فیلم قرار داده . این کارگردان در گفت و گو با هفت صبح روایتی خواندنی از 
ماجرا بیان کرده  است 

شب ها که تلویزیون 
برنامه ای نداشت و نوع 

زندگی مردم آبادان 
هم به خاطر گرما، 

زیست شبانه ای بود، 
شنیدن رادیو یکی از 

سرگرمی های معمول ما 
بود. حتی در گردش های 
دسته جمعی و خانوادگی 

هم رادیو همراه ما بود. 
در روزهای جنگ هم 

این قصه به شکلی دیگر 
ادامه پیدا کرد. خصوصا 
اینکه اعتمادی که مردم 
به رادیو آبادان داشتند 

بیشتر از رادیو سراسری 
بود

03

 تا قبل از دهه نود سینمای 
دفاع مقدس چهره مردانه تری 

داشت اما در این دهه سهم زنان 
بیشتر شد. نرگس آبیار شیار 
143، منیر قیدی ویلایی ها ، 

مریم دوستی دریاچه ماهی  سه 
کارگردان زن تازه وارد سینمای 
جنگ محسوب می شوند. انسیه 

شاه حسینی هم در این دهه 
زیباتر از زندگی را ساخت.

02

محمدحسین مهدویان و 
محمد علی باشه آهنگر با 

ساخت دو فیلم جنگی در دهه 
نود رکورددار هستند. مهدویان 
ایستاده در غبار و درخت گردو 

را کارگردانی کرده. باشه آهنگر 
با چند تجربه موفق در سینمای 

دفاع مقدس سال 90 ملکه را 
کارگردانی کرد .او پنج سال بعد 

سرو زیرآب را ساخت.

05
در دهه نود علاوه بر پرداختن به 
جنگ ایران و عراق، جنگ هایی 
که خارج از مرز کشورمان اتفاق 

افتاده هم از نگاه فیلمسازان 
دور نبوده. به وقت شام ابراهیم 

حاتمی کیا شاخص ترین فیلم در 
این زمینه است که به ماجرای 
داعش می پردازد. راه ، خاک و 

مرجان ، ابو زینب و جشن تولد 
دیگر فیلم هایی هستند که با 
نگاهی به جنگ های خارجی 

ساخته شدند. 
12

04
دوازده فیلم در دهه نود از 

میدان جنگ روایت شدند. از 
جمله چ ، درخت گردو، ملکه ، 

روزهای زندگی ، ضدگلوله ، 
زیباتر از زندگی ، معراجی ها ، 

پنجاه قدم آخر ، حکایت 
عاشقی ، اروند ، ویلایی ها و 

تنگه ابوقریب.

سازمان اوج در میان نهادهای 
دولتی سازمانی پرکار در زمینه 
تولید فیلم های جنگی در دهه 

نود است. با سرمایه گذاری 
سازمان اوج فیلم های ۲3 نفر ، 

آبادان یازده 60 ، ایستاده در 
غبار و تنگه ابوقریب ساخته 
شدند. تنگه ابوقریب بیش از 

بقیه صاحب جایزه و نقد مثبت 
منتقدان شده است.

»آبادان یازده 60« ســومین فیلم سینمایی مهرداد خوشبخت اســت که به تازگی اکران 
عمومی شده. این فیلم داستان واقعی گروهی چند نفره است که تا پای جان برای سر پا ماندن 
رادیو نفت ملی آبادان تلاش می کنند. شهر در آستانه اشغال توسط نیروهای بعثی است و 
اگر رادیو تعطیل شود، روحیه مردم از بین خواهد رفت و این یعنی شکست. کارکنان رادیو 
 اما جان خود را کف دســت می گیرند تا صدای رادیو قطع نشود. »آبادان یازده60« روایتی 

سرگرم کننده و غرور انگیز دارد.

 خودمان در دل جنگ بودیم   
 در فیلم هایی که سال های اخیر در حوزه دفاع مقدس تولید شده، سعی شده به بخش هایی 
مغفول از تاریخ معاصر و روایت هایی نو در این باره پرداخته شود. ایده این قصه از کجا شکل 

گرفت؟ پیشنهادخودتان بود یا اوج؟
حدود ســه چهارســالی بود که با اين قصه درگیر بودم. به هرحال آبادان قصه های بسیاری دارد 
برای اينکه دستمايه ساخت يک فیلم باشــند و من هم که اهل آبادان و با اين قصه ها آشنا بوده ام. 
در تحقیقاتی که انجام شــد، به نظرم ماجرای راديو نفت آبادان سوژه خوبی برای اينکه تبديل به 
يک فیلم سینمايی شود آمد و سعی کردم شخصیت های قصه را پیدا کنم.توسط محقق مان خانم 
تینا میرکريمی که خودش از گزارشگران با تجربه راديوست آقای صابری را پیدا کرديم که قرار بود 
گفت وگوهای شان درباره موضوع فیلم تبديل به کتاب شود که در همان اثنای تولید فیلم هم اين 
اتفاق افتاد. من طرح را که نوشتم فیلمنامه را با خانم نسیم خراشادی زاده پیش برديم ايشان از تیم 

ما جدا شد و در پیش تولید حسین تراب نژاد به ما اضافه شد و فیلمنامه را نهايی کرديم.
 شما در زمان جنگ احتمالا نوجوانی ده دوازده ساله بودید. از مواجهه شخصی خودتان با 

آغاز جنگ و آن روزها بگویید.
آغاز جنگ برای ما خیلی ناگهانی بود. ما در قلب جنگ بوديم. در همان بمباران روز اول، تانکفارم 
انبار نفت آبادان مورد حمله قرار گرفت و ماه ها در آتش شــعله ور بود و می سوخت. آن قدر غلظت 
اين آتش زياد بود، روز آبادان را به شب تبديل کرده بود به شکلی جلوی نور خورشید را گرفته بود. 
هنگام حمله و بمباران هواپیماها در شب، تصوری که از گلوله های ضد هوايی داشتیم اين بود که 
انگار هواپیماهای زيادی بر روی آسمان شهر هستند در حالی که اين ها گلوله هاي ضدهوايی بودند. 
تقريبا در روزهای اول نمی دانستیم  بايد چه کنیم. مثلا وقتی صدای خمپاره می آمد، به اطراف نگاه 

می کرديم. بعدها ياد گرفتیم که با سوت خمپاره بايد روی زمین دراز کشید!

 نقش رادیو در زندگی آبادانی ها   
 سهم رادیو در زندگی آن زمان چقدر بوده؟ چیزی در خاطرتان از رادیو باقی مانده؟

بله. خصوصا شب ها که تلويزيون برنامه ای نداشت و نوع زندگی مردم آبادان هم به خاطر گرما، زيست 
شبانه ای بود، شنیدن راديو يکی از سرگرمی های معمول ما بود. حتی در گردش های دسته جمعی و 
خانوادگی هم راديو همراه ما بود. خصوصا راديو نفت آبادان که اخبار شرکت نفت را منعکس می کرد 

و به نوعی يک راديو محلی هم بود و تقريبا همه مردم گوششان به راديو بود.
 در روزهای جنگ چطور؟

در روزهای جنگ هم اين قصه به شکلی ديگر ادامه پیدا کرد. خصوصا اينکه اعتمادی که مردم به 
راديو آبادان داشتند بیشتر از راديو سراسری بود. 

 تا چه زمانی در آبادان بودید؟
بعد از اينکه خانه مان مورد اصابت راکت قرار گرفت و برادر و مادرم زخمی  شدند ما هم از شهر خارج 
شديم و به قول آن روزها جنگ زده شديم و دامادمان هم چشمش را از دست داد؛ شوشتر، ماهشهر 
و شیراز و بعد هم تهران و اهواز آواره شديم. اين ماجرا ادامه داشت تا اين که چند سال بعد به عنوان 
عکاس 16 ساله جهادسازندگی برای عکاســی از نصب پل روی اروند کنار به آبادان رفتم. در شب 

عملیات فاو، من بعد از مدت ها در آبادان بودم.

 در ابتدای فیلم سوالی که مطرح می شــود این است که این قصه یک خطی چقدر برای 
مخاطب کشش ایجاد می کند. در واقع این قصه که با یک صدا شروع می شود چقدر قابلیت 

دراماتیزه شدن داشت؟
به هرحال نوشتن درباره يک ماجرای واقعی سخت و دشوارتر است. از اين لحاظ که همه اين ماجراها 
و اتفاقات در يک فیلم 95 دقیقه ای نمی گنجد و طبعا نمی توان به همــه زوايای آن پرداخت و از 
طرفی همه کسانی که به نحوی با اين ماجرا درگیر بودند، امروز خدارا شکر در قید حیات هستند و 

قاعدتا فیلم را نقد می کنند.
 و وقتی فیلم را دیدند چه واکنشی داشتند؟

بعد از نمايش، همگی شان فیلم را دوست داشتند و خوشبختانه از اين لحاظ، روسفید شديم.  درباره 
آن وجه دراماتیک بودن قصه که اشاره شد، بالاخره ما مجبور بوديم که تابع قصه ای يک خطی باشیم 
که شايد چفت و بست محکمی  هم نداشت. در واقع بیشتر موقعیت هايی بود که سعی کردم با جذاب 
کردن شخصیت ها در اين موقعیت ها به جای پیچیده و شلوغ کردن قصه، تماشاگر را با فیلم همراه 
کنم. امیدوارم که اين کار نتیجه داده باشد. خصوصا نسل جوان که ارتباط کمتری با جنگ داشتند، 

ارتباط خوبی با فیلم برقرار کرده اند. 

 از شعار پرهیز کردم   
 به شخصیت های فیلم اشاره شد. یکی از نگرانی ها شاید این بود که دوباره با شخصیت های 
آشنا و تکراری جنگ روبه رو شویم اما هرچه فیلم جلو می رود، می بینیم که اینطور نیست. 
شخصیت حســن معجونی و همینطور علیرضا کمالی که دغدغه مند هستند اما شعاری 

نیستند. چقدر سعی شد که عقیده را فدای هدف نکنید؟
از همان ابتدا سعی کرديم که سراغ فیلم کلیشه ای و شعاری نرويم و از فضای»حاجی ها« و »سیدها« 
بیرون بیايیم و واقعیت های جنگ را روايت کنیم. »آبادان يازده 60« فیلمی  با قصه ای واقعی است 
که بر پايه تحقیقات محکم و قوی نوشته شــده و حس و حال فیلم هم از همین پژوهش ها شکل 
گرفته است. در واقع کاراکترهايی که در فیلم می بینید، هر کدام نماينده قشری از آدم های روزگار 
هستند که در يک کاراکتر جمع شده و به نمايش در آمده است. حمیدرضا محمدی در نقش يک 
مذهبی تندرو يا علیرضا کمالی در قالب يک شخصیت مذهبی اما میانه رو آن دوره است. کاراکتر 
خانم ويدا جوان که با جنگ غريبه است و وارد اين فضا شده يا اديک که نماينده اقلیت ها است که 
به هرحال وارد فضای جنگ شده و مشغول دفاع از شهر است. نادرسلیمانی هم يک آبادانی ساده با 

تمام ويژگی های يک آبادانی تمام عیار است.
 این کاراکترها ما به ازای بیرونی دارند؟ یعنی اینکه مثلا فلان کاراکتر شبیه شخص خاصی 

باشد. اصلا به این سمت رفتید ؟
منظورم از اينکه هرکدام از اين کاراکترها نماينده قشری بودند، به لحاظ عقیده و تفکر بود. به هرحال 
هدف مشترک اينها، دفاع از شهر آبادان است. حالا يکی از طبقه اقلیت، ديگری يک انقلابی تندرو و 
الی آخر. همه آدم هايی که در آبادان يا خرمشهر ايستادند و دفاع کردند به نوعی از جنس همین ها 

هستند؛ هر کدام با يک تفکر يا عقیده.
 یعنی مثل فیلم ۲3 نفر آقای جعفری این شخصیت ها در واقعیت هم بودند؟

بله. دقیقا. مثلا شخصیت اديک يک ما به ازای بیرونی دارد به نام خاچاطوريان که روز سوم جنگ، 
خانه اش بمباران شد و به شهادت رسید.

 ماجرای حضور سراج در فیلم   
 یکی از نکات جالب توجه فیلم، انتخاب یک قطعه از آثار حسام الدین سراج برای این فیلم 

است. حضور سراج در رادیو نفت هم واقعی است؟
از خود آقای سراج خواستیم تا آهنگ هايی که در آن زمان خوانده اند و مردم می شناسند را معرفی 
کنند. در نهايت دو قطعه را معرفی کردند که يکی را انتخاب کرديم و در فیلم می شنويد. آقای سراج 

يک بار هم به آبادان رفته بودند و اين اتفاق کاملا واقعی بود.
 ناگفته های بسیاری درباره جنگ وجود دارد که کمتر به آن پرداخته شده است. با این 
همه سوژه ای که در این باره وجود دارد چرا کسی به سراغ آنها نمی رود؟ انگار فقط موسسه 

اوج است که از این طرح ها و سوژه ها استقبال می کند؟
بله. واقعا دوست داشتم که اين قصه را جای ديگری کار کنم اما نمی شد. موسسه اوج واقعا از اين 
کار حمايت کرد و تهیه کننده فهیمی  هم داشــتیم به نام آقای حسن کامی. آن ها حمايتی بی 
طرفانه داشتند به رغم اينکه همه ما می دانیم که اوج وابسته به سپاه است. ما در »آبادان يازده 60«، 
کاراکتر سپاهی به آن معنا نداريم و آنها هم يکی هستند مثل بقیه، اما اوج از يک فیلم مردمی و در 
واقع مقاومت مردمی حمايت کرد که اتفاق خوبی برای ما بود. اينکه چرا کمتر به سراغ اين سوژه ها 
می رويم شايد به اين خاطر باشد که بیشتر مسئولان در حمايت از سینمای دفاع مقدس تنها به 
شعار بسنده می کنند. حداقل شش هفت ارگان و نهاد وجود دارند که بابت حمايت از حوزه فرهنگ 
و دفاع مقدس، رديف بودجه ای مستقیم و مشخص دارند اما در عمل شما چیز شاخصی نمی بینید ؛ 
آن هم در چهلمین سالگرد دفاع مقدس. ببینید چقدر سوژه و قصه واقعی درباره جنگ داريم. 
ادبیات جنگ و کتاب های دفاع مقدس، سرشار از سوژه های بکر و ناب است اما کسی سراغ ساخت 
اين آثار نمی رود چون هزينه و دردسر دارد. کسی حوصله اين دردسرها را ندارد؛ نه فیلمسازش و 

نه مسئولی که بايد در اين باره پاسخگو باشد.

 نقش مهم تحقیقات   
 یکی از نگرانی ها درباره فیلم های واقعی، این است که نکند نتیجه با واقعیت منافات 

داشته باشد. راه گریز شما چه بود؟
خب يک قدم بزرگ در فیلم های واقعی، بخش تحقیقات است. در سريال »شهر دقیانوس« که 
درباره سرقت آثار تاريخی بود هم تحقیق و پژوهش نقش مهمی  داشت. به نظرم بايد در تحقیقات 
يک فیلم غرق شد و بايد شبیه شخصیت های قصه فکر کرد تا بتوان حس و حال زمان وقوع قصه 
را به تماشاچی منتقل کنیم. به نظرم لحن فیلم درآمده و کاراکترها شعاری نیستند و جزئیات 

ديگر، تماشاچی را اذيت نمی کند.
 جلوه های ویژه هم به فضاسازی مطلوب فیلم کمک کرده و تماشاچی را وسط موقعیت 

می برد. چقدر به این مسئله توجه داشتید؟
يک بخشی فارغ از جلوه های بصری و میدانی فیلم بود که آن هم میکس و صداگذاری است که 
توسط آقای علويان انجام شد و انصافا هم برای اين کار انرژی گذاشت و همینطور موسیقی بهزاد 
عبدی و فیلمبرداری مهدی جعفری. فیلم را اگر در سینما ببینید با پخش در VODها تفاوت 
دارد. حدود 85 درصد فیلم در لوکیشن راديو می گذرد و با صدا توانستیم تماشاچی را به فضای 

جنگ و قلب اتفاقات ببريم.
 چرا از تصاویر مستند استفاده کردید؟ لحن فیلم دوپاره نشده؟

ما می خواســتیم واقعیت ها را نشــان دهیم و بگويیم بیرون از راديو و در شــهر چه می گذرد. 
می خواستیم نشان دهیم که اين بچه ها در آن زمان و موقعیت چه زحماتی کشیدند. متاسفانه از 
لحاظ مالی و زمانی شرايط مناسبی وجود نداشت تا فضاها را بازسازی کنیم. ايده ای که به ذهنم 

رسید، استفاده از تصاوير مستند بود که اتفاقا بسیار در باورپذير شدن فیلم تاثیر داشت.
 در »آبادان یازده 60« بخشی از فرهنگ شناسی مردم آبادان هم مورد اشاره قرار گرفته 

است. نمایش امید به زندگی و روحیه شاد و با نشاط مردم جنوب جزو دغدغه هایتان بود؟
يکی از ويژگی های مردم خوزســتان به خصوص آبادان و خرمشــهر همین روحیه شان است. 
مردمی که در شرايط سخت جنگ و حتی همین الان هم روحیه خود را حفظ کرده اند. با اينکه 
در آبادان و خرمشهر کاستی ها و کمبود امکانات بســیاری وجود دارد اما باز هم مردم با مهمان 
نوازی و خونگرمی  از مهمان خود استقبال و پذيرايی می کنند. برای اينکه به شما خوش بگذرد 
سعی می کنند که خودشان را شاد و خوشحال نشان دهند. در صورتی که مردم آبادان سختی های 
بسیاری را تحمل کرده اند. البته در همه شهرهای مرزی ايران، مردم سختی ها و مشکلات خاص 
خود را دارند و من نمی دانم چرا اين نگاه تبعیض آمیز به مردم اين مناطق وجود دارد. خودم هیچ 
وقت نتوانستم يک سال تحصیلی را در يک مدرسه بگذرانم چرا که به دلیل شرايط جنگ و خانواده 
در حال مهاجرت از محلی به محل ديگر بوديم. اين مسائل از نظر فرهنگی تاثیرگذار است. هنوز در 

جنوب، خانواده هايی هستند که پس از سال ها نتوانسته اند کنار هم جمع شوند.

 واکنش آبادانی ها به فیلم   
  مردم آبادان چه واکنشی نسبت به فیلم داشتند؟

بازخوردها و واکنش ها مثبت بود. چند روزی که سینما ها باز بود و مردم به تماشای فیلم رفتند، 
اکثرا کامنت های مثبتی برايم گذاشته اند. در جشنواره هم که جزو منتخبین آراي  مردمی  بود. 

 در دهه نود بیش از ۲5 فیلم در حوزه دفاع مقدس ساخته شد . این که می توان از بین آن ها 10 فیلم را به راحتی 
انتخاب کرد یعنی شرایط برای سینمای جنگ در این دهه چندان بد نبوده است. علاوه بر این 10 فیلم نباید 
از ارزش های فیلم های دیگر غافل بود. یکی از آن ها فیلم ۲3 نفر مهدی جعفری است که بر اساس یک روایت 
واقعی ساخته شد. مهمان داریم ساخته محمد مهدی عسگرپور داستان پدر و مادری است که فرزندان شان 
شهید یا جانباز شده و حالا با خاطرات شان زندگی می کنند. 50 قدم آخر کیومرث پوراحمد می توانست فیلمی 
خوب شود اگر پایان بندی اش به دلیل اختلاف با سرمایه گذار از بین نمی رفت. دیگر فیلم های این دهه را مرور 
کنیم: معراجی ها، تا آمدن احمد، اروند، حکایت عاشقی، زیباتر از زندگی، دلبری،اشنوگل، دریاچه ماهی، 
خانه ای کنار ابرها ، بزرگ مرد کوچک و اوج 110 که هنوز اکران نشده. این فیلم ها ظرفیت تبدیل به آثار بهتر 
داشتند اما به دلایلی این اتفاق رخ نداد. با این حال همین که برخی فیلم ها مثل اروند و اشنوگل سعی کرده اند 
راوی اتفاق های پنهان مانده ای از جنگ باشند که ارزشمند است. همین مقدار فیلم فارغ از کیفیت شان نشان 

می دهد ظرفیت سینمای دفاع مقدس نه تنها تمام نشده که پایان ناپذیر است.

 »عقاب صحرا« فیلمی  تاریخی بــود و فارغ از این که 
کسی آن را دوست داشته باشد یا نه، باید روی پرده سینما 
دیده می شد. چرا فیلم از تلویزیون پخش شد و فرصت 

اکران روی پرده بزرگ را به دست نیاورد؟
متاسفانه به خاطر نداشتن يک تهیه کننده قوی، آن طور که بايد 
»عقاب صحرا« ديده نشد. فارابی فیلم را به تلويزيون فروخت و 
من هم هرچه دوندگی کردم به جايی نرسیدم و تنها يک بار از 

تلويزيون پخش شد.
درباره سریال »آچمز« هم که سال گذشته از تلویزیون 
پخش شد، شــنیدیم آنچه دیده شد، مدنظر شما نبود و 
سانسور زیادی داشت و از یک جایی انگار سریال دو تکه 

شد. واقعیت ماجرا چیست؟
فیلمنامه »آچمز« از طرف ناظرين دســتکاری شد و تغییرات 
بسیاری داشت که علت آن هم به خاطر ناتوانی تهیه کننده بود. 
جالب اينجاست که من هنوز دستمزدم را به طور کامل دريافت 
نکرده ام. سريال»آچمز« نه تنها پس از ساخت بلکه در فیلمنامه 
هم سانسور شد. داستان درباره آدمی  بود که می آيد و مسئولیتی 
می گیرد در حالی که هیچ فهم درستی از اين مسئولیت ندارد. 

هرچند که تیغ سانســور دربــاره »آچمز« وجود داشــت اما 
توانستیم حرف مان را در زير متن سريال بزنیم.

پس چطور در »غیر علنی« رک تر و صریح تر بودید؟
برای اينکه دست مان را بازگذاشــتند و علتش هم نزديکی به 

انتخابات بود.
این اتفاقاتی که برای ساخته های شما چه فیلم و چه 

سریال می افتد، به کارنامه کاری تان لطمه نمی زند؟
به هرحال هر آدمی  دوست دارد که فیلمش ديده شود. نه فقط 
در مورد »عقاب صحــرا« که آن سرنوشــت برايش رقم خورد 
بلکه حتی در مــورد » صدای پای من« هــم اتفاقات عجیب و 

غريبی افتاد.
ماجرای »صدای پای من« چه بود؟

»صدای پای من« جايزه های بسیاری از جشنواره های داخلی و 
خارجی گرفته بود و در جشنواره فیلم کودک اصفهان بارها مورد 
تقدير قرارگرفت، به دلیل عدم تفاهم با سرمايه گذار اکران نشد 
و در نهايت در روز 12 فروردين که کسی تلويزيون نگاه نمی کند، 
پخش شــد. فیلمنامه اين فیلم را به همراه بابک کايدان نوشته 
بوديم و حتی جايزه بهترين فیلمنامه را از جشــنواره تخصصی 

کودک چین و جشنواره های ديگر مثل مسکو و ايتالیا گرفتیم 
اما به هر حال اکران نشد. می دانید که گرفتن جايزه فیلمنامه از 
جشنواره های خارجی چقدر مهم است؛ اين اتفاق برای »صدای 
پای من« افتاد اما انگار نه انگار! در حالی که وقتی فیلمنامه يکی 

از کارگردان ها جايزه گرفت هم آن را در بوق و کرنا کردند.
و یک سوال فرعی؛ شخصا کدام فیلم سینمای دفاع 
مقدس را بیشتر دوســت دارید. اگر یک انتخاب داشته 

باشید کدام است؟
قطعا فیلم »مهاجر« آقای حاتمی کیا. به نظرم »مهاجر«بهترين 

فیلم سینمای دفاع مقدس ايران است.
پروژه بعدی تان چیست؟

از زمان جشــنواره فیلم فجر، پروژه پالايشگاه را شروع کردم و 
تحقیقات و متن آن تمام شــده و امیدوارم که وارد فاز تولید و 

ساخت شود.
داستان در دوران جنگ می گذرد؟

بله، درباره پالايشــگاه در زمان محاصره اســت که زاويه نگاه 
جديدی هم دارد. کار سختی اســت و امیدوارم همه شرايط به 

خوبی پیش برود.
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 »آبادان یازده 60« تازه ترین فیلمی است که به سراغ دوران دفاع 
مقدس رفته. به سیاق غالب فیلم های دهه 90، این فیلم تلاش کرده 

نکته ای مغفول را برجسته کند.  »آبادان یازده 60« را نمی توان فیلمی 
کامل دانست، اما به اندازه خود توانسته حق مطلب را ادا کند. حالا 
وقتی اسم رادیو نفت می آید مخاطب می داند در زمان جنگ چه بر 
سر این رسانه آمده و چه نقش حیاتی اي به ویژه در روزهای آغازین 
جنگ داشته است. پرونده امروز هفت صبح به فیلم »آبادان یازده 

60« اختصاص دارد. با کارگردان آن گفت وگویی انجام داده ایم و 
در کنار آن به سراغ فیلم های شاخص دهه 90 رفته ایم. حالا و در 
40 سالگی دفاع مقدس این دوران را می توان جور دیگر دید و از 

کلیشه ها فاصله گرفت. به رغم همه ضعف ها، سینمای جنگ در دهه 
90 شرایط بدی ندارد.

   احمد رنجبر
هفتصبح

پیش درآمد

 مهرداد خوشــبخت پیش از »آبــادان يازده 
60« سه فیلم ســینمايی ساخته بود؛ »جای 
او ديگر خالی نیســت«، »صدای پای من« و 
»عقاب صحرا«. جديدترين فیلم او با تحسین 
بیشتری مواجه شــده اســت و اين نشان از 
پختگی خوشبخت در کارگردانی دارد. او برای 
ســاخت »آبادان يازده 60« استوديوي راديو 
نفت را بازسازی کرده و برای نشــان دادن وضعیت شهر به سراغ فیلم های 
مستند رفته است. فیلم خالی از ايراد نیست، اما همین که مخاطب در فضای 
سال های جنگ و التهاب سقوط يا ماندن شــهر آبادان باقی می ماند يعنی 
کارگردان اجزا را درست چیده است. »آبادان يازده 60« بهترين فیلم اوست.

 علیرضا کمالی نقش اصلــی فیلم را برعهده 
دارد. او رئیس راديو آبادان است و اولین کسی 
اســت که اجازه نمی دهد راديو تعطیل شود. 
بازی اش باورپذير اســت و مخاطــب او را در 
شمايل اين شخصیت می پذيرد. نقش حسن 
معجونی حساس است؛ يک ارمنی که همسر 
و فرزنــدش از ايران رفته اند. اين شــخصیت 
می توانست کلیشه شود، اما مدتی که از فیلم می گذرد برای مخاطب باورپذير 
است. شبنم گودرزی و حمیدرضا محمدی، دو بازيگر نه چندان مطرح فیلم 
به خوبی از پس لهجه آبادانی برآمده اند. ويدا جــوان هم زود در نقش حل 

می شود، اما بازی نادر سلیمانی متاثر از کلیشه هاست.

فیلم ابتدا ســال پیــش در جشــنواره فجر 
رونمايی شد. نظر اصحاب رسانه و مخاطبان 
اما دربــاره اش واحد نیســت. برخی »آبادان 
يازده 60« را اثری جذاب می دانند و عده ای 
معتقدند از روايت کند لطمه خورده اســت. 
منتقد ســلام ســینما »آبادان يازده 60« را 
»داســتان تکــراری حصر آبادان و ســقوط 
خرمشهر از زبان راديو« دانسته است و خبرگزاری تسنیم درباره اش نوشته: 
»اين فیلم روايت شوق انگیزی از مقاومت سرافرازانه جنوبی نشینان خونگرم 
و عزيز ايران زمین به ويژه اهالی دلیر کوی ذوالفقاری آبادان در ســال های 
دفاع مقدس اســت.« اين تضارب آرا در میان مخاطبانی که فیلم را ديده اند 

هم ديده می شود.

اینجا آبادان است و آبادان می ماند
چهار نکته از »آبادان یازده 60« که سوژه ای بکر دارد 
و تازه ترین فیلم درباره بخشی مغفول از تاریخ دفاع 

مقدس است

آثاری که قلع و قمع شدند
بازخوانی سرنوشت فیلم های عقاب 

صحرا ، صدای پای من و سریال آچمز 

مهرداد خوشبخت کارگردان بی حاشیه ای 
است اما ساخته هایش توام با جنجال بوده اند. 

سریال »شهر دقیانوس« او با انتقادهایی 
مواجه بود که او همان زمان پاسخ داد. این 
کارگردان سال 91 فیلم »عقاب صحرا« را 

ساخت که در ردیف فیلم های فاخر دسته بندی 
می شد. فیلم فرصت اکران به دست نیاورد و از 

تلویزیون پخش شد! »صدای پای من« دیگر 
فیلم اوست که به رغم به دست آوردن چندین 

جایزه داخلی و خارجی اکران نشد و روی 
آنتن تلویزیون رفت. سال پیش سریال دیگر 

خوشبخت یعنی »آچمز« به دلیل رویکرد 
انتقادی با ممیزی مواجه شد. درباره این چند 

پروژه از مهرداد خوشبخت پرسیده ایم.
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مصطفی کیایی
ضد گلوله

         نگاه به جنگ شخصیت شهید مصطفی چمران برای 
خیلی ها آشناست اما همچنان لازم بود برای مخاطب عام 
فیلمی برای شــناخت بیشتر او ساخته شــود. ابراهیم 
حاتمی کیا سال ها سودای ســاخت زندگی او را داشت تا 
اين که ســال 92 اين اتفاق رقم خورد. همزمان با بحران 
شــهر پاوه در مردادماه 1358، دکتر مصطفی چمران به 
عنوان معــاون دولت موقــت در امور انقــلاب به همراه 
ســرتیپ فلاحی فرمانده وقت نیروی زمینی ارتش وارد 
شهر پاوه می شوند تا به اوضاع و امور سرکشی کنند. »چ« 
روايت 48 ساعت از زندگی دکتر مصطفی چمران در غائله 

محاصره شهر پاوه توسط نیروهای ضد انقلاب است.
         سابقه کارگردان ســابقه حاتمی کیا روشن است و 
حرفی نمی ماند جز اين که »چ« بازگشــت دوباره او به 
سینمای مطلوب او محسوب می شود. حاتمی کیا پیش از 
اين فیلم »دعوت« و »گزارش يک جشن« را ساخته بود. 
         جایگاه فیلم »چ« فیلم مهمی است چراکه نگاهی 
تازه به شخصیت دکتر چمران دارد. اين فیلم در جشنواره 

فجر پنج سیمرغ به دست آورد. 

          نگاه به جنگ »بوســیدن روی مــاه« تنهــا فیلم 
همايون اسعديان است که نســبتی با دفاع مقدس پیدا 
می کند. او داســتانش را زمانی روايت کرد که سال ها از 
جنگ گذشــته. احترام ســادات و فروغ خانم دو دوست 
هستند که در همسايگی هم زندگی می کنند، پسر هر دو 
از رزمندگان دوران جنگ بودند که به شهادت رسیدند و 
هر دو سال هاســت در انتظار بازگشت فرزندانشان به سر 
می برند. در نهايت ايثار و فداکاری يک مادر است که فیلم 
را به اوج می رساند. فروغ مسئولان بنیاد شهید را مجاب 
می کند تا فرزندش را به عنوان فرزند احترام معرفی کنند. 
         سابقه کارگردان همايون اسعديان پیش از آن که 
»بوسیدن روی ماه« را بسازد ، گذرش به سینمای دفاع 
مقدس نیفتاده بود. ســاخته های اســعديان اجتماعی 
بودند. اين کارگردان در ادامه با ســاخت سريال »لحظه 

گرگ و میش« نقبی به دفاع مقدس زد.
         جایگاه فیلم »بوســیدن روی ماه« بــه دلیل نگاه 
متفاوتش محبوب خیلی هاست. فیلم نامزد هفت سیمرغ 

بود.

         نگاه به جنگ نرگس آبیار فیلمش را بر اســاس يک 
اتفاق واقعی نوشته است. خودش می گويد : من در حقیقت 
شیار 143 را براساس يک ماجرای واقعی نوشتم. رفتم بیجار 
تا کتابی براساس زندگی 13 دانش آموز کُرد که بدون اينکه 
به خانواده هايشان بگويند رفته بودند جنگ بنويسم. يکی از 
اين مادرها ســعی می کرد به من بگويد که اين سختی ها را 

کشیدم و 15 سال به خودم راديو بستم.
         سابقه کارگردان آبیار پیش از »شــیار 143 « فیلم 
 ســینمايی » اشــیا از آنچــه در آينــه می بینید به شــما 
نزديکترند « و چند مستند ســاخته بود و نامی آشنا میان 

پی گیران داشت. 
         جایگاه فیلم »شــیار 143« فیلمی جذاب است که 
روايتی تکان دهنــده دارد و مخاطب را تا آخر با خود همراه 
می کند. مريلا زارعی با شــخصیت الفت شمايل همیشگی 
خود را شکســت و وارد جلد مادری چشــم انتظار شد. اگر 
بازيگر اندکی اغراق می کرد، نتیجه به بار نمی نشســت اما 
زارعی حواسش بود که اندازه نگه دارد. زارعی برای اين فیلم 

سیمرغ گرفت.

         نگاه به جنگ بهرام توکلی در نهمین فیلمش به سراغ 
سوژه ای رفته که هم در کارنامه اش نو است و هم تا حالا فرصت 
پرداخت ســینمايی به دســت نیاورده بود. داستان »تنگه 
ابوقريب« بر اساس يک اتفاق واقعی نوشته شده. در 21 تیرماه 
1367، حمله وسیعی سراسر جبهه جنوب را درگیر می کند، 
يکی از نقاط حساسی که دشمن قصد عبور از آن و رسیدن به 

شهرها و جاده های کلیدی ايران را دارد تنگه ابوقريب است.
         سابقه کارگردان »تنگه ابوقريب« اولین فیلم بهرام 
توکلی با موضوع دفاع مقدس اســت. او بعد از »پا برهنه در 
بهشت« بیش از پیش مورد توجه منتقدان و پی گیران سینما 
قرار گرفت. فیلم هايی از جنس »پرسه در مه« و »اينجا بدون 
من« قرابتی با سینمای جنگ ندارند اما توکلی هم وارد اين 

حوزه شد.
         جایگاه فیلم نظرها درباره اينکه آيا فیلم توانسته حق 
مطلب را درباره رشادت های گردان عمار بجا بیاورد يا نه متضاد 
است. حتما فیلم می توانست تاثیرگذارتر ساخته شود، اما تا 
همین حد هم کار توکلی ارزشــمند است. »تنگه ابوقريب« 

سیمرغ بهترين فیلم و کارگردانی را گرفت.

         نگاه به جنگ پرويز شیخ طادی بعد از پايان جنگ، 
بخشــی از جانفشانی های پرســتاران را با فیلم روزهای 
زندگی روی پرده آورد. اين کارگردان فرصت کافی داشت 
تا بدون هیجان سال های اول جنگ، شخصیت های فیلم 
را معقول طراحی کند. شیخ هادی هنگامه قاضیانی را به 
عنوان شخصیت محوری فیلمش انتخاب کرد و اين بازيگر 
هم بازی قابل قبولی ارائه داد. قاضیانی را به خاطر رابطه 
عاشــقانه با همســر، تکاپو برای مــداوای مجروحان و 
فريادهايی که بر سر دشــمن می زند به خاطر می آوريم. 
آنچه در روزهای زندگی ديديم بکر نبود و پیش تر روايت 

شده بودند. 
         سابقه کارگردان روزهای زندگی بهترين فیلم پرويز 
شیخ طادی است که پیش تر فیلم هايی مثل سینه سرخ و 

پشت پرده مه را ساخته بود.
         جایگاه فیلم روزهای زندگی مخاطب سخت پسند 
را راضی نکرد با اين حال در جشــنواره فجر سیمرغ های 
اصلی را از آن خود کرد. از جمله سیمرغ بهترين بازيگر زن 

و ديپلم افتخار بهترين فیلم.

سوژه »درخت گردو« بمباران شیمیايي            نگاه به جنگ
سردشت است. فیلم در قالب فلش بك يك ماجراي واقعي را 
روايت مي كند. قصه از اين قرار است كه يك روستا بمباران 
شیمیايي مي شود و اهالي آن براي رفع مشكل و دادخواهي 
به تكاپو مي افتند. تكیه آنها بر يك پیرمرد است كه تبديل به 
قهرمان مــردم مي شــود... . »درخت گردو« پر اســت از 
صحنه هاي تكان دهنده. هم داستان نفس گیري دارد و هم 
تصويري كه از بمباران شیمیايي نشان داده مي شود دردناك 
اســت. بعید است كســي فیلم را تماشــا كند و تحت تاثیر 

مظلومیت هموطنانمان قرار نگیرد.
مهدويان پیــش از »درخت گردو«           سابقه کارگردان
تجربه ساخت فیلم »ايســتاده در غبار« و سريال »آخرين 

روزهای زمستان« را داشت. 
»درخت گردو« سال پیش در جشنواره           جایگاه فیلم
حضور داشت که در 12 رشته نامزد شد و دو سیمرغ بهترين 
کارگردانی و بازيگری را به دســت آورد. فیلم به دلیل زاويه 
جديد نگاه به جنگ، مورد تحسین منتقدان و مخاطبان هم 

قرار گرفته است.

          نگاه به جنگ محمد حسین مهدويان ثابت کرد که 
می توان خارج از کلیشه ها سراغ قهرمان های دفاع مقدس 
رفت؛ فیلم »ايســتاده در غبار« هم ساختاری مستندگونه 
دارد و هم قهرمانش را سفیدِ ســفید نشان نمی دهد. يعنی 
می توان فیلم را ديد و با داســتانش همراه شــد و از آن سو 
قهرمانی را به تماشا نشست که در وهله اول يک انسان است 
با همه قوت و ضعفی که دارد. حاج احمد متوسلیان انسان 
بزرگی اســت اما ايــن بزرگی باعث نمی شــود که خطای 

انسانی اش را ناديده گرفت.  
         سابقه کارگردان »ايستاده در غبار« اولین تجربه بلند 
سینمايی محمد حســین مهدويان اســت. او پیش از آن 
چندين مستند ساخته بود که شاخص ترين آن ها »آخرين 
روزهای زمستان« درباره شهید حســن باقری است. اين 

سريال در زمان پخش نگاه ها را به مهدويان معطوف کرد.
»ايســتاده در غبار« به دلیــل رويکرد           جایگاه فیلم
متفاوتش مورد تحسین منتقدان قرار گرفت و اکران موفقی 
هم داشت. در جشنواره فجر هم ســیمرغ بهترين فیلم را 

به دست آورد. 

         نگاه به جنگ ملکه، بیــش از آن که به ســینمای 
جنگ يا سینمای دفاع مقدس متعلق باشد، به سینمای 
انديشه تعلق دارد. پیش از اين ،  نگاه فلسفی و شايد بهتر 
باشد بگويیم نگاهی اشراقی و حکمی را در سینمای جنگ 
ايران ديده ايم اما ملکه روايتی تازه از درگیری انديشه ها 
دارد. ملکــه داســتان ديده بانی به نام ســیاوش )میلاد 
کی مرام( است . او يک برج پالايشــگاه را برای ديده بانی 
انتخاب می کند که بر حیاتی ترين مختصات و جايگاه های 
دشــمن احاطه دارد. با ورود شــخصیت خیالی داستان 

)مصطفی زمانی( ترديدها آغاز می شود... 
         سابقه کارگردان تا پیــش از ملکــه، فرزند خاک 
شاخص ترين فیلم محمد علی باشه آهنگر بود که به دلیل 
نگاه متفاوتش به جنگ مورد ســتايش قرار گرفت. اين 
کارگردان بعد از ملکه، سرو زير آب را ساخت که اندازه دو 

فیلم قبلی تحويل گرفته نشد. 
         جایگاه فیلم ملکه فیلم محبوب منتقدان و سخت 
پسندان اســت. اين فیلم در جشنواره فجر و جشن خانه 

سینما جوايز متعددی به دست آورد. 

         نگاه به جنگ »ويلايی ها« متأثر از نــگاه زنانه منیر 
قیدی به جنگ تحمیلی بود. او اتفاقات جنگ را از پشــت 
جبهه و با نگاه همسران فرماندهان و رزمندگان جنگ روايت 
کرد. ويلايی ها قهرمان های زن جنگ را نشان می دهد؛ هر 
قهرمان با ويژگی مختص به خودش. زنان ساکن در خانه های 
پشت جبهه نسبت به موقعیت شان حس های متفاوتی دارند 
که همه طبیعی و نشأت گرفته از احساسات زنانه است. همه 
در يک انتظار مشــترک به ســر می برند؛ انتظاری که تنها 

تفاوت در نوع نگاهشان آنها را از يکديگر متمايز می کند.    
         سابقه کارگردان منیر قیدی سال ها به عنوان دستیار 
کارگردان و منشی صحنه فعالیت می کرد. پیش از ساخت 
»ويلايی ها« تجربه کارگردانی يک تله فیلم را هم داشت. او 
در اولین فیلم سینمايی اش سراغ وجهی تازه از دوران دفاع 

مقدس رفت و تحسین برخی مخاطبان به خود ديد.
         جایگاه فیلم »ويلايی ها « توانســت تحسین برخی 
منتقدان را برانگیزد. اين فیلم در جشنواره فجر نامزد هفت 
سیمرغ بود و منیر قیدی سیمرغ بهترين کارگردان اول را 

گرفت.

         نگاه به جنگ مصطفی کیايــی در دومیــن فیلم 
خودش ســراغ يک وجه طنزگونه از دوران جنگ رفت. 
داستان »ضد گلوله« در میانه دهه 60 روايت می شود که 
مردی به نام ســلیم )مهدی هاشمی( مشــغول قاچاق 
نوارهای غیر مجاز و فیلم های ويدئويی است. او پی می برد 
توموری در سر دارد و تا دو ماه ديگر بیشتر زنده نخواهد 
ماند و به همین خاطر تصمیم می گیــرد به جنگ برود. 
سلیم هر کاری می کند شهید نمی شود و در نهايت با تن 

سالم به زندگی برمی گردد.
         سابقه کارگردان مصطفی کیايی پیش از ساخت »ضد 
گلوله« کمدی »بعدازظهر سگی سگی« را کارگردانی کرده 
بود. اين فیلم آن قدر قدرت نداشت تا سخت پسندها کیايی 
را جدی بگیرند. نگاه متفاوت او به اتفاق های دوران جنگ ، 

پای کیايی را در سینما سفت کرد.
         جایگاه فیلم »ضد گلوله« نشان داد همچنان وجه 
طنز گونه سینمای جنگ جای کار دارد. فیلم توانست نظر 
طیفی از منتقدان و مخاطبان را به دست بیاورد و ديپلم 

بهترين فیلم و کارگردانی را از آن خود کند.
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صعود شیرین در گروه عجایب
تکلیف گروه C لیگ قهرمانان آسیا سرانجام با ثبت عجیب و غریب ترین نتایج ممکن مشخص 

شد و تیمی که پرسپولیس صدرنشین را دبل کرده بود، از صعود به مرحله بعد بازماند

   گزارش   استقلال

نامجو به زمین سفت رسید
استقلال در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا مقابل پاختاکوری 

قرار می گیرد که دست کمی از الهلال عربستان ندارد
بعد از پیروزی پرگل استقلال برابر الاهلی عربستان 
در لیگ قهرمانان آسیا، امید زيادی به اردوی اين تیم 
تزريق شده. مجید نامجومطلق که با تماس مجیدی 
در تیم ماندگار شد امروز برای تثبیت  جايگاه موقتش 
می جنگد. از طرف ديگر هجوم کرونا الهلال را وادار به 
خروج از رقابت ها کرد تا پاختاکور حريف آبی پوشان 
شــود. اين بازی از ســاعت 21:15 امشب در مرحله 
يک هشــتم نهايی در ورزشــگاه الجنوب دوحه قطر 
برگزار می شود. در آســتانه اين بازی شرايط دو تیم 

را مرور کرديم.
  یکی من، یکی تو!

بازی امشــب ســومین رويارويــی دو تیــم در اين 
 B رقابت هاســت. دو بازی قبلی آنها مربوط به گروه
لیگ قهرمانان آسیا در ســال 2011 است و هر کدام 
يک برد از اين دو مســابقه کسب کردند. استقلال در 
ورزشگاه آزادی  برد 4بر2 را تجربه کرد و  پاختاکور در 
تاشکند با نتیجه  2بريك پاسخ داد. در آن زمان، هر دو 
طرف از مرحله گروهی حذف شدند و بلیت های صعود 

گروه به السد و النصر رسید. 
  تا »شکند« بازی تاشکندی ها

شاگردان شــاتو آرولادزه در حال حاضر با 41 امتیاز 
صدرنشین لیگ ازبکستان هســتند و از 16 مسابقه 
13 برد، دو تساوی و يك شکست در کارنامه شان ثبت 
شده تا با تیم دوم جدول، هشت امتیاز فاصله امتیازی 
داشته باشند. جالب اينکه در دربی تاشکند، لوکوموتیو 
را با نتیجه 7 بر صفر شکست دادند. شايد همین نتايج 

بوده که باعث ثبت رکورد آسیايی شان شده.
  رکورد ازبک ها در آسیا

با وجود اينکه در سه سال گذشته دو بار نتوانسته به 
لیگ قهرمانان آســیا صعود کند ، پاختاکور با 14 بار 
حضور، رکورد بیشــترين حضور در مسابقات در بین 
باشگاه های ازبکســتان را به خود اختصاص داده. در 
واقع فقط الهلال، العین و السد در میان تیم های غرب 
آســیا در دوره های بیشــتری از لیگ قهرمانان آسیا 

بازی کرده اند. 
  لباس سرمربی روی نیمکت؟

تست کرونای آرولادزه، ســرمربی تیم پاختاکور در 
آستانه بازی با شهرخودرو مثبت شد تا سرمربی اين 
تیم به   به قرنطینه منتقل شود. با توجه به فاصله کم 
بازی بعید به نظر می رسد   او بتواند در وزشگاه حاضر 
شود. بااين همه در آخرين بازی مرحله گروهی، برای 
ادای احترام به جايگاه سرمربی، لباسی از تیم پاختاکور 
با پشت نويس اسم او روی نیمکت قرار داشت. سرمربی 
پاختاکور که بزرگ ترين گلزن گرجستان محسوب 
می شود در سال 2019 و 2020 به عنوان برترين مربی 

در لیگ ازبکستان معرفی شد.
  عاشق بردهای اقتصادی

 در رقابت های امســال، بعد از حــذف مدافع عنوان 
قهرمانی يعنی الهلال و پاک شدن بازی های مقابل اين 
تیم، پاختاکور صدرنشین گروه B  شد. اين تیم با 10 
امتیاز از 12 امتیاز ممکن در چهار مسابقه آمادگی اش 
را نشان داد. با نگاهی به نتايج آسیايی اين تیم قبل و 
بعد کرونا نوسان زيادی در نتايجش نیست. به جز بازی 
رفت برابر شــهرخودرو که با نتیجه 3 بر صفر پیروز 
شدند بقیه پیروزی های شان اقتصادی بوده و با حداقل 

فاصله ممکن به پیروزی رسیده اند. 

 ستاره پاختاکور، استقلالی است؟
جلال الدين ماشــاريپوف يکی از موثرترين بازيکنان 
تیمش است. اين هافبک 27 ســاله در بازی رفت و 
برگشت برابر شــهر خودرو گلزنی کرد. کوچک ترين 
موقعیت به او برای باز کردن دروازه رقبا کافی است. 
جالب اينکه در زمــان منصوريان شــايعه انتقالش 
به اســتقلال پررنگ شــد. حتی او در پســت های 
اينســتاگرامی علاقه اش را به اين انتقال اعلام کرد. 
منتها با انجام نشــدن ايــن انتقال ماشــاريپوف در 

پاختاکور ماندنی شد.
  چالش های حسینی

رقیب آبی پوشان، روی ضربه های ايستگاهی به ويژه 
کرنر واقعا خطرناک است. از سوی ديگر فاکتور سرزنی 
و قواره، دراگان چران مهاجم پاختاکور حسابی کمک 
حال شان است. علاوه بر اين تکیه زيادی بر قابلیت های 
فردی ماشاريپوف دارند. اگر جلال الدين روز خوبش را 
تجربه کند، شوت های او می تواند چالش دردسرسازی 
برای سیدحسین حسینی باشد. با اين همه ارسال های 
قطری خامروبکوف از فاصله های دور، يکی از راه های 

گلزنی اين تیم است.
  قایدی، خلعتبری می شود؟

در آخرين بازی دور گروهی، نفوذهای شهرخودرويی ها 
به ويژه خلعتبری بدجور مدافعان میانی اين تیم را آزار 
دارد. با توجه به شــباهت فیزيک و رفتاری قايدی و 
خلعتبری، بعید نیست نامجو روی سرعت و تکنیک 
ســتاره جوانش حســاب باز کند. آنها به خاطر خطا 
روی خلعتبری و ابوالحســن جعفری بارها مرتکب 
خطا شدند. به همین خاطر موقعیت های خوب ضربه 
ايستگاهی برای شاگردان رحمتی فراهم کردند. به نظر 
می رسد شاگردان آرولادزه روی ضربه های ايستگاهی 
رقبا زياد تمرکز ندارند و با وجــود قد بلند، خیلی در 

سرزنی موفق نیستند.
  وضع استقلال چطور است؟

به احتمال زياد وريا به خاطــر مصدومیت نمی تواند 
بازی کند، احتمالا دانشگر در سمت راست جايگزين 
کاپیتان آبی پوشان شود. چشمی با وجود مصدومیت 
و تعويض در بازی قبلی برای اين بازی مشکلی ندارد. 
علی دشــتی بعد از پايان مرحله گروهــی به ايران 
بازگشته  تا به ناچار يکی از بازيکنان لیست استقلال 

کم شود. 
  پالس های مثبت از تهران

کارشناسان می گويند روحیه شاگردان نامجومطلق 
در بهترين شــرايط خودش قرار دارد و بســیاری از 
پیشکسوتان استقلال مانند خسرو حیدری، کیانوش 
رحمتی و مهدی امیرآبادی از ســرمربی موقت تیم 
حمايت کرده اند. با اين حال آنها می گويند نبايد در باد 

پیروزی پرگل برابر نماينده عربستان باشند. 
  فیلم لورفته از سرمربی

البته در حاشــیه بازی با الاهلی عربستان فیلمی در 
فضای مجازی منتشر شد که نشان می دهد سرمربی 
استقلال به شــاگردانش توصیه می کند روی زمین 
بیفتند. بعضی کاربران مجازی می گويند  چه کاری 
اســت وقتی با آن بازی درخشــان و فاصله سه گل 
آبی پوشان جلو هستند، بازيکنان زمین بیفتند؟ با اين 
همه پنجره بسته و مشکلات پیرامون استقلال، باعث 

شد موفقیت نامجو بیشتر ديده شود تا اين فیلم.  

ای آبیِ 75 ساله
ادامه ازصفحه   اول

اتفاق اصلي وقتي افتاد كه سه سال بعد از اين داستان ها وقتي که تیم سرباز تهران 
منحل شد و تمام ستاره هايش قلمبه به دوچرخه سواران كوچیدند سنگ بناي اصلی 
تیم فوتبال اين باشگاه گذاشته شد. در میان تمام آن فوتبالیست هاي قهار کلوپ سرباز 
كه اساس تیم ملي را تشكیل مي-دادند حضور محمد خاتم در اين انتقال، نام كلوپ 
خسرواني را ســر زبان ها انداخت و همین نابغه چندبعدی- که همزمان در تیم های 
کلنی ايران در رشته های فوتبال، دوومیداني، والیبال، شمشیربازی، بسكتبال و به ويژه 
پرش های طول و ارتفاع عضويت داشت- به دلیل ازدواج با خانواده سلطنتي و نزديكي 
به شاه، توانست خسرواني را با لايه هاي قدرت نزديك كند. آن روزها كه بچه هاي سرباز 
به دوچرخه سواران پیوستند و به سركردگي خاتم، قهرمان دستجات آزاد تهران شدند 
ملي-پوشاني چون امیرخلیلي، محمد خاتم، سرودي، كردستاني، محسني، مكري 
و مین باشیان در ستارگی هیچ کم نداشتند. خاتم فقط يك توپچي صرف نبود كه در 
همه پست ها بازي مي كرد. او مغز باشگاه دوچرخه سواري نیز محسوب مي شد که به 
محض پیوستن به كلوپ جديد، طرح يك سفر برون مرزي را ريخت و از دربار اجازه 
گرفت تا يک تیم فوتبال باشگاهي نخستین اعزام به خارج را نیز در كارنامه ابتدايي اش 
حك كند. سرگرد خاتم تیم هاي فوتبال و تنیس روي میز اين باشگاه را به افغانستان 

برد و وقتي برگشت، پروسه تبديل باشگاه دوچرخه سواران به تاج كلید خورده بود.
3 دهه بیســت، دهه بعد از جنگ جهانی  بود. هنوز ارتش های خارجی در ايران 
می پلکیدند آنها آنقدر با ايرانی ها ندار شده بودند که با تیم هايشان راه به راه مسابقه 
می دادند و خود را جمیع مســابقات پايتخت تلقی می کردند. هنوز داســتان آبي و 
قرمز، نطفه نبسته بود. هنوز خسرواني به سرلشكري نرسیده بود كه رقبايش شاهین 
و دارايي را در دهه چهل به وضع افتضاحی منحل كند و خــود تنها فرمانرواي اين 
فوتبالفارسي باشد. سال هاي میاني دهه بیست را تماشــاگران ايرانی به امید نبرد 
حساس توپچی های مثلث تاج، شاهین و دارايی به امجديه می آمدند. بازيكنان تیم 
دوچرخه سواران به مديريت سروان پرويز خسرواني که فینال سال 1326 باشگاه ها 
 »MW« و دستجات آزاد تهران را در 27 آذرماه با شاهین مسابقه داده و با سیستم
2برصفرباخته اند  از اين قرارند: »پیر كارلو )دروازه بان لهستانی الاصل( پرويز عمواوغلي 
و هژبريان )بك( حراج چي، آشوت آوديان و مهندس تفرشي )هافبك( پطرس باباخان، 
مهندس جاودان، منصورصمديان و علي دانايي فرد )فوروارد(. به نظرتان آيا مديريت 
اين تیم به قول خودشان چهل میلیونی استقلال امروز حتی يکی از اين ستاره های 
بنیانی را می-شناسند؟ تیم دوچرخه سواران شخصیت های سیاسی و نظامی بسیاری 
تحويل مملکت داد. حتی چهره هايی مثل حسنعلي منصور هم كه بعدها نخست وزير 
ايران شد و توسط فدائیان اسلام به قتل رسید در اواسط دهه بیست در اين تیم توپ 
مي-زدند. حالا اينها هیچی . چرا نبايد يک مجسمه ريز از علی آقا دانايی فرد در اين 

باشگاه روی میز مديرش باشد؟
4  به اين اســامی نــگاه کنید لطفــا؛ روز اول اســفند ســال 28 بانیان كلوپ 
دوچرخه ســواران تهران كه همه رقم کارمند و ركابزن و نظامي و دانشجو توي شان 
بودند، مركب از نواب )دوچرخه ساز( میرزايي )نجّار( خشايي )نگهبان بانك( خسرواني 
)افســر جزء( و جانانپور )كارمند تربیت بدني( گردهم نشســتند و بــا بنیانگذاران 
تیم»تور«مركب از علي آقا دانايي فرد )خطاط( حسین عمواوغلو )كشتي گیر( گرائیلي 
)داور( سیدآقا جلالي و ملكي، دور هم نشستند و نظر به تشكیل باشگاه تاج )استقلال( 
دادند. آن روزها زمین تمرين دوچرخه سواران در خیابان ايرانشهر يك میدان خاكي 
بود كه میعادگاه جوان های روياپرور بود و در راســش علي آقا دانايي فرد بزرگترين 
استعدادياب تاريخ فوتبال ايران را داشــت که حتي به بازيكنان زن و بچه دارش هم 
مي-گفت بچه.»بچه شوت بزن، بچه پاس بده، بچه توپ ها رو برو بدوز... بچه جلوی 
کلوپ رو جارو کن.« کمی بعدتر بود که باشگاه آبي به باغ امین الدوله در دروازه شمرون 

نقل مكان كرد.
5  اگر بپذيريم که تیم فوتبال آبی ها ريشه در رشته دوچرخه سواری دارد بگذاريد 
با فضای آن روزهای رکابزنان پايتخت هم آشنا شــويم. مسابقات دوچرخه سواری 
قهرماني دســتجاب آزاد تهران معمولا در جاده كرج تا پل تجريش برگزار میشد و 
دوچرخه سواران از كافه شهرداري تا سربند دربند تجريش پا می زدند و برای مردم 
افه می گرفتند. مردمی که هنوز بايسیکل را وسیله اجنه می نامیدند »چون آدمی را 
بی آنکه پايش روی زمین باشد حرکت می داد!« مخصوصا وقتی که می ديد رکابزنان 
با لباس مخصوص دوچرخهســواري مرکب از يک كفش يك لايي، جوراب كوتاه، 
شلوار كوتاه و پیراهن آســتین كوتاه به خیابان آمده اند علنا تمسخرش می کرد. آن 
روزها درخشش دوچرخهسواران دبیرستان فیروزبهرام در رقابتهاي آموزشگاهي و 
نیز پیشتازي دو رکابزن تاجی به نام های پرويز خسرواني و عزيز فرزانگان در سطح 
دانشکده ها غیرقابل کتمان بود. خسرواني هنگامی که در 29 مرداد ماه سال 1324 از 
انجمن تربیت بدني ايران، تقاضاي صدور پروانه باشگاهي براي تیم دوچرخهسواري 

كرد و 4 مهرماه جوازش صادر شد هنوز در مسابقات داخلي مدعی بود. 
اين عین نامه اوست که از انجمن تربیت بدني كشور تقاضاي اخذ پروانه باشگاهداري 
كرده است: »رياست محترم دبیرخانه انجمن ملي تربیت بدني و پیش آهنگي ايران؛ 
با نهايت احترام به عرض مي رســاند اينجانب پرويز خسرواني با همكاري عدهاي از 
قهرمانان دورچرخه سواري در نظر دارم جهت توسعه و تشويق و نگاهداري از قهرمانان 
دوچرخه  و مسافرت به كلیه شهرســتان ها و خارج از ايران باشگاه دوچرخه سواري 
تاسیس نمايم و وسايل كاررا هم جزئي و كلي با كمك انجمن از كمپاني هاي خارجه 
در دســتور علاقه مندان بگذارم. چون نیت اصلي انجمن ملي تربیت بدني تشويق 
ورزشكاران و توسعه اين امر مي باشد خواهشمند دستور فرمايند جهت صدور پروانه 

اقدام مقتضي به عمل آيد. با تقديم احترامات فائقه-پرويز خسرواني.« 
6   در بولتنی که از 11 مهر ســال 1324 گیر آورده ام خســروانی در رشته 20 
کیلومتر بین دانشگاه ها قهرمان شده است. در اين مسابقات که 64 نفر شرکت داشتند 
آقاي واچیك شاهونیان از دبیرستان فیروزبهرام در بخش خردسالان و در مسافت 
10كیلومتر قهرمان شده و در بخش كلانسالان به مسافت 15 كیلومتر، فريدون فسا 
از دبیرستان البرز و در 20 كیلومتر نیز آقاي پرويز خســرواني از دانشكده تكمیلي 
ژاندارمري در مدت 31/35 دقیقه نفر اول شــده است. خســروانی در مسابقههاي 
دوچرخه سواري هشتمین دوره قهرماني كشور سال 1326 نیز که در ساعت 7 صبح 
روز جمعه  25مهرماه  در خط سیر جاده كرج با شركت 22 نفر از سراسر ايران  برگزار 
شده در رشته 4 كیلومتر ســرعت در مدت 7/6/5 دقیقه قهرمان شده است.  پرويز 
خسروانی در رقابت هاي دستجات آزاد تهران نیز كه در روز جمعه آخر فروردين ماه 
1324 انجام شده درمیان 53داوطلب شركت كننده با ركورد 43/45 دقیقه از دسته 
ژاندارمري قهرمان شده اســت. آن روزها در مسابقات 50 کیلومتر پايتخت 42 تیم 
شرکت داشتند و مسابقه از دهكده )كلار( كرج آغاز و در میدان تجريش ختم می شد. 
آن روزها رکابزنان از اين مسیرها می گذشتند و مردم می گفتند واويلا که آخرالزمان 
فرا رسیده است: 1- سه راه كاروانســرا سنگي. 2- خیابان كمپ روس ها. 3- خیابان 
مريضخانه 1000 تخت خوابي. 4- خیابان كمپ انگلیسي ها. 5- میدان مجسمه. 6- 
چهارراه دانشگاه. 7- پمپ بنزين. 8- چهارراه كاخ. 9- چهارراه پهلوي. 10- چهارراه 
پشت سفارت آمريكا. 11- آب كرج. 12- بیمارستان پهلوي. 13- آبشار. 14- سه راه 

ونك. 15- باغ فردوس.
7  همچنین از آن روزها يک سند ديگر گیر آورده ام به تاريخ 12 مهر 1324 که 
دوچرخه سوار پرويز خسرواني – که يک هفته پیش پروانه باشگاه دوچرخه سواران 
را به دست آورده است- به خاطر تقلب در مسابقات قبلی اين رشته از ادامه مسابقات 
محروم شده و در اين مکتوب از مســئولین می خواهد  که او را مجاز به ادامه شركت 

در مسابقه كنند: 
»رياست محترم اداره تربیت بدني و پیشآهنگي، محترما به عرض عالي میرساند چون 
آنجناب كه سرپرستي كلیه قهرمانان و ورزشكاران كشور را به عهده داريد و منظوري 
جز تشويق و ترغیب قهرمانان نداريد در روز جمعه مسابقه دوچرخه به واسطه ضربه 
كه به پهلوي اينجانب وارد شد نتوانستم به مسابقه ادامه دهم و بیش از 40 كیلومتر 
را پیموده، ديگر نتوانســتم ادامه دهم لهذا از آن مقام محتــرم تقاضا دارم به پاس 
هشت سال قهرماني پايتخت و براي تشويق اينجانب امر مقررفرمايید كه اينجانب 
در مسابقات سرعت و استقامت قهرمان كشور شركت نمايم كه زحمات اينجانب از 
بین نرفته و در ضمن از محبت هاي حضرتعالي كه نسبت به ورزشكاران داريد شامل 
اينجانب شود. در ضمن امتیاز اينجانب محسوب نشود چون جز ورزش منظوري ديگر 

نداريم. پرويز خسرواني.«
8  آقا مبارک تان باشد. برويد هپی باشید. من رويم نمی شود به شما چیزی بگويم. 

شما هم رويتان نشود اين میراث 75 ساله را هاپولی کنید.

    ستون شنبه/ ابراهیم افشار

پرسپولیس که با شکست مقابل الدحیل، کار 
صعود خودش از مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
آسیا را ســخت کرده بود، در بازی آخر مقابل 
الشارجه نمايشــی خیره کننده ارائه داد و با 
پیروزی 4برصفر راهی مرحله حذفی شد  اما 
اين تنها نتیجه عجیب ايــن گروه نبود. با هم 
نتايج شــگفت انگیز اين گروه را که در نهايت 
منجر به حذف الدحیل قطر و الشارجه امارات 

شد مرور می کنیم.

     هفته اول
در هفتــه آغازيــن رقابت های ايــن گروه، 
پرسپولیس مهمان الدحیل قطر بود و با توجه 
به اينکــه در آن مقطع الدحیــل در اوج قرار 
داشــت، پیش بینی اينکه بتواند پرسپولیس 
را شکست دهد دشوار نبود. در نهايت همین 
اتفاق هم افتاد و الدحیل 2برصفر پرسپولیس 
را برد اما نتیجه غافلگیرکننده هفته اول اين 
گروه، پیروزی التعاون عربســتان بر الشارجه 
آن هــم در امارات بود. در عجیــب بودن اين 
نتیجه اينکه، الشــارجه قهرمان امارات بود و 
التعاون ضعیف ترين نماينده عربستان که در 

میانه های جدول لیگ اين کشور قرار داشت.

    هفته دوم
هفته دوم هــم با شــگفتی آفرينی دوباره تیم 
متوسط عربســتانی همراه بود. تیمی که قبل 
از مسابقات، ضعیف ترين تیم اين گروه به نظر 
می رسید، در دومین بازی خود تیم قدرتمند 
الدحیل را هم مغلوب کرد. آنها توانستند با ارائه 
يک بازی خوب، مدعی اول صعود از اين گروه را 
2برصفر شکست دهند و شش امتیازی شوند. 
در ديگر بــازی اين هفته پرســپولیس مقابل 
الشارجه امارات با نتیجه 2-2 متوقف شد. با اين 
نتايج، در پايان هفته دوم، التعاون عربستان در 
صدر قرار گرفت، الدحیل دوم شد و الشارجه و 

پرسپولیس با يک امتیاز سوم و چهارم شدند.

    هفته سوم
پس از مدت ها توقف رقابت ها به دلیل شیوع 
کرونا در جهان، لیگ قهرمانان آسیا به صورت 
متمرکز در قطر دنبال شد و پرسپولیس که در 
دو هفته اول نتايج خوبی نگرفته نبود در هفته 
سوم توانست تیم صدرنشین التعاون عربستان 
را با يک گل شکســت دهد. ايــن پیروزی، 
پرســپولیس را به رقابت هــا برگرداند و اين 
تیم را به صعود به مرحله بعد امیدوار کرد. در 
ديگر بازی اين روز در اين گروه، الدحیل قطر 
توانست الشارجه امارات را 2بريك مغلوب کند. 
به اين ترتیب به نظر می رســید تیم اماراتی 
ديگر شــانس چندانی برای صعود به مرحله 

بعد نداشته باشد.

    هفته چهارم
پرسپولیس که از شکست دادن تیم صدرنشین 
التعاون روحیــه گرفته بود، در بازی برگشــت 
هم توانســت اين تیم را مغلوب کند. نتیجه ای 
که باعث شــد شانس صعود شــاگردان يحیی 
گل محمدی به مرحله بعد افزايش يابد اما نتیجه 
عجیب اين هفته در بازی الشارجه و الدحیل رقم 
خورد. جايی که نماينده ناامید امارات موفق شد 
با نتیجه عجیب و پرگل 4بــر2 الدحیل قطر را 
شکست دهد. اين نتايج، جدول رقابت های گروه 
C را پیچیده کرد و باعث شد هر چهار تیم شانس 

صعود داشته باشند.

     هفته پنجم
در حالی که به نظر می رســید پرسپولیس پس 
از دو پیروزی متوالی مقابل نماينده عربســتان، 
شانس اول صعود اســت اما باخت يك بر صفر 
مقابل الدحیل قطر يک بار ديگر وضعیت را تغییر 
داد و باعث شــد پرســپولیس صدر جدول را از 
دست بدهد و صعودش با اما و اگر همراه شود اما 
نتیجه شگفت آور اين گروه در بازی ديگر رخ داد. 
جايی که الشارجه امارات پس از پیروزی پرگل 
بر الدحیل، يک پیروزی عجیب ديگر به دســت 
آورد و اين بار با نتیجه 6برصفر التعاون عربستان 
را شکست داد. حالا هر چهار تیم شانس صعود به 
مرحله بعد را داشتند. حتی التعاونی که سه بازی 
آخر را با شکست پشت سر گذاشته بود و هشت 

گل خورده بود!

     هفته ششم
روز موعود فرا رسید. پرســپولیس برای صعود 
به مرحله بعد فقط بايد الشــارجه را شکســت 
می داد. تیمی که در دو بازی قبلی خود 10 گل 
زده بود! کمتر کسی به پیروزی شاگردان يحیی 
امیدوار بود اما پرسپولیسی ها با شروعی طوفانی 
در همان نیمه اول سه گل به تیم اماراتی زدند و 
با يک گل ديگر در نیمه دوم کار اين تیم را تمام 
کردند اما آخرين شگفتی هنوز باقی مانده بود. 
التعاون پس از باخت تحقیرآمیز 6برصفر مقابل 
الشارجه، موفق شــد الدحیل قطر را با يک گل 
ديرهنگام شکست دهد تا به عنوان تیم دوم گروه 
صعود کند و الدحیل و الشارجه در نهايت ناباوری 

حذف شوند.

     نتایج و اتفاقات بی سابقه
اگر هنوز به عجیب بودن نتايج اين گروه متقاعد 
نشده ايد به اين نکات توجه کنید: الدحیل که در 
نهايت در گروه ســوم شــد و نتوانست به مرحله 
بعد صعــود کند، صدرنشــین اين گــروه يعنی 
پرســپولیس را دبل کرد و در هر دو بازی رفت و 
برگشت شکســت داد! التعاون عربستان که سه 

باخت متوالی از جمله شکســت 6برصفر مقابل 
الشارجه را تجربه کرد، الدحیل را در هر دو بازی 
رفت و برگشــت شکســت داد، همان الدحیلی 
که پرســپولیس را دبل کرده بــود و در نهايت، 
پرسپولیس همین التعاون را دبل کرد! التعاونی که 
الدحیل را دبل کرده بود که خودش از پرسپولیس 
شش امتیاز گرفته بود! نکته عجیب ديگر اين گروه 
حذف گلزن ترين تیم گروه بود. الشارجه امارات 
در حالی در ايــن گروه در رده آخــر قرار گرفت 
که 13 گل به حريفانش زده بود! در همین گروه 
پرسپولیس صدرنشین فقط هشت گل زد که چهار 

تای آن به همین الشارجه در بازی آخر زده شد!

      تاثیر مثبت خریدهای جدید در صعود
چهار بازی آخر پرســپولیس در لیگ قهرمانان 
آســیا در دو هفته اخیر و به صورت فشــرده و با 
حضور بازيکنان جديد برگزار شد. جدايی بیرانوند، 
ترابی، علیپور و مصدومیــت و غیبت انصاری و 
نادری و حضور چند بازيکــن جديد که احتمالا 
با ســاير نفرات هماهنگ نبودنــد باعث نگرانی 
هواداران پرسپولیس شــده بود اما خوشبختانه 
همه چیز برای شــاگردان يحیــی خوب پیش 
رفت، به خصوص درباره بازيکنان جديد اين تیم! 
بهترين خريد پرسپولیس در آسیا، حامد لک بود. 
او در اين چهار بازی فقط يک گل دريافت کرد که 
همان يک گل هم از روی نقطه پنالتی بود. علاوه 
بر اين، لک در دو بازی مقابل التعاون و الشارجه، 
با چند سوپرواکنش تیمش را در بازی نگه داشت 
و نگذاشت پرسپولیس و هوادارانش از صعود به 
مرحله بعد ناامید شوند. ديگر خريد پرسپولیس به 
شکل غیرمنتظره ای درخشید میلاد سرلک بود. 
درست در روزهايی که احمد نورالهی افت کرده 
بود، سرلک به ترکیب پرســپولیس اضافه شد و 
در همان بازی اول میخ خود را در ترکیب اصلی 
اين تیم کوبید. ســرلک با دوندگی، جنگندگی 
و درگیری های بی وقفه بــا هافبک های حريف، 
بارها از آنها خطــا گرفت و مالکیــت توپ را در 
تیمش حفظ کــرد. تا جايی کــه در بازی آخر، 
حتی احتیاجی به حضــور کمال کامیابی نیا هم 
احساس نشد. با نمايش های سرلک، حالا نورالهی 
و کامیابی نیا بايد بــرای حضور در ترکیب اصلی 
پرسپولیس تلاش بیشتری از خود نشان بدهند. 
عیسی آل کثیر ديگر خريد تازه پرسپولیس هم 
بعد از دو بازی ضعیف به تدريج در ترکیب تیم جا 
افتاد. او مقابل التعاون يک پنالتی گرفت و در بازی 
آخر مقابل الشارجه هم يک گل زيبا زد. در نهايت 
احسان پهلوان، نمايش های انتقادآمیزش در سه 
بازی اول را در بازی آخر جبران کرد و با دو سانتر 
زيبا، سازنده دو گل از چهار گل پرسپولیس بود. 
ســعید آقايی هم نمايش های نسبتا قابل قبولی 
داشت و خیال يحیی را از بابت پست مدافع چپ 

راحت کرد. 

بایرن و فلیک دست بردار نیستند
باواریایی ها با قهرمانی در سوپرجام اروپا به سمت کسب شش گانه می تازند

سوپرجام اروپا پنجشنبه شب بین دو تیم بایرن مونیخ 
و سویا در بوداپست با حضور تماشاگران برگزار شد 
که این دیدار با پیروزی 2 بر یک باواریایی ها به پایان 
رسید. در این بازی ابتدا اوکامپوس در دقیقه 13 از 
روی نقطه پنالتی دروازه بایرن مونیخ را باز کرد. در 
دقیقه 34 گورتسکا بازی را به تساوی کشاند و بازی 
در پایان 90 دقیقه با همین نتیجه به پایان رســید 
اما خاوی مارتینس در دقیقه 104 وقت های اضافه 
بازی گل برتری بایرن مونیخ را زد تا این تیم قهرمان 

سوپرجام اروپا شود.

  بایرن رکورد رئال مادرید را شکست
گل خاوی مارتینس در وقت های اضافه برابر سویا 
تنها به معنای فتــح دومین ســوپرجام اروپا برای 
بایرن مونیخ نبود بلکه بیست و سومین پیروزی پیاپی 
تیم آلمانی هم رقم خورد و باواریایی ها توانستند از 
رکورد 22 پیروزی پیاپی رئال مادرید کارلو آنچلوتی 
در سال 2014 پیشی بگیرند. بایرن همچنین روند 
پیروزی های پیاپی سویا را قطع کرد. تیم اسپانیایی 

در 21 بازی شکست نخورده بود. 
رئال مادرید رکورد خود را در ماه های ســپتامبر تا 

دسامبر 2014 به ثبت رساند. در 22 پیروزی، 10 
برد خانگی و 12 برد در خانه حریف به دســت آمد. 
سفیدپوشان در این دوره 80 گل به ثمر رساندند و 
10 گل دریافت کردند. والنسیا تیمی بود که توانست 
رئال مادرید را شکست دهد تا رکورد پیروزی ها در 

عدد 22 باقی بماند. 
شش ســال بعد بایرن با شکست سویا در بوداپست 
این رکورد را شکســت. به این 23 بــرد پیاپی باید 
32 بــازی را اضافه کنیم که باواریایی ها شکســت 
نخورده اند )بایرن در سال 2020 شکست را تجربه 
نکرده است(. ماشین کاملی که توسط هانس فلیک 
ساخته شده به یک غول واقعی در فوتبال اروپا تبدیل 
شده است. باید دید این رکورد تا کجا ادامه خواهد 
داشت. تا پنج روز دیگر سوپرجام آلمان بین دو تیم 
بایــرن و دورتموند برگزار خواهد شــد. آیا ارلینگ 
هالند، سانچو و هم تیمی های شان می توانند به این 

رکورد پایان دهند؟
  هانسی فلیک؛ هر 10 بازی یک جام

بخــش بزرگی از موفقیــت بایرن مونیــخ که دنیا 
را شــگفت زده کرده است، به ســرمربی اش یعنی 
هانسی فلیک برمی گردد. سرمربی 55 ساله به عنوان 
جانشین موقت نیکو کواچ، هدایت باواریایی ها را از 
نوامبر 2019 برعهده گرفت و توانست با یک عملکرد 
درخشان اعتمادها را به خود جلب کند و قراردادش 
را تا سال 2023 تمدید کند. این شروعی بود برای 
دوران درخشان بایرن مونیخ. فلیک در 38 بازی که 

هدایت تیم آلمانی را بر عهده داشــته چهار جام به 
دست آورده است. بر اســاس آمار هر 9.5 بازی یک 
عنوان فتح کرده است. اگر ســوپرجام آلمان را هم 
بتواند با پیروزی برابر دورتموند به دست آورد رکورد  
40 بازی و فتح پنج جام را به ثبت خواهد رســاند و 
می تواند آمارش را به هر هشــت بازی یک عنوان، 
بهبود بخشــد. بایرن پیش از رویارویی با دورتموند 
باید یکشنبه به مصاف هوفنهایم برود و امیدوار است 
روند پیروزی هایش ادامه یابد. سوپرجام آلمان هم 

چهارشنبه هفته پیش رو برگزار خواهد شد.
اگرچه مانوئل نویر نتوانســت در مسابقه در برابر 
سویا یک کلین شــیت دیگر همچون فینال لیگ 
قهرمانان اروپا را به ثبت برساند اما او به اندازه بازی 
برابر پاری ســن ژرمن فوق العاده عمل کرد و شاید 
اگر سیوهای اســتثنایی اش نبود، سوپرجام اروپا 
برای باواریایی ها از دست می رفت. ناکام بزرگ این 
بازی مقابل نویر هافبک مراکشی سویا یعنی یوسف 
النصیری بود. این بازیکن می توانست در لحظات 
پایانی نیمه دوم تیر خلاص را به بایرن مونیخ بزند 
اما در مصافی تک به تک توپ او توسط مانوئل نویر 
مهار شد. همچنین در لحظات ابتدایی وقت های 
اضافه اول یک بــار دیگر النصیری می توانســت 
گلزنی کند امــا ضربه او به شــکلی عجیب و با پا 
توسط نویر مهار شــد تا دروازه بان آلمانی یک بار 
دیگر نقش مهمی در پیــروزی و قهرمانی تیمش   

ایفا کرده باشد.

  توماس مولر؛ پرافتخارترین فوتبالیست 
باشگاهی آلمان

بایرن مونیخ با پیروزی 2بریک مقابل سویا سوپرجام 
اروپا را فتح کرد تا چهارمین جام این فصل را به خود 
اختصاص دهد. توماس مولر ســتاره کهنه کار این 
تیم با این قهرمانی حالا به صورت مشترک در صدر 
فهرست پرافتخارترین فوتبالیست های تاریخ آلمان 
ایستاده اســت. توماس مولر که کل دوران فوتبال 
خود را تا این لحظه در بایرن مونیخ ســپری کرده 
در پوشکاش آرنای شهر بخارســت نمایشی عالی 
داشــت و نقش مهمی در فتح چهارمین جام سال 
برای بایرن مونیخ بازی کــرد. او به این ترتیب حالا 
در تالار مشــاهیر فوتبال آلمان به صورت مشترک 
عنوان پرافتخارترین فوتبالیست آلمانی را به خود 
اختصاص داده. توماس مولر تا این لحظه موفق شده 
26 جام قهرمانی در رده باشگاهی بالای سر ببرد. او از 
این نظر حالا به صورت مشترک با دیگر ستاره سابق 
بایرن مونیخ باستین شواین اشتایگر پرافتخارترین 
فوتبالیست آلمانی در رده باشگاهی است. البته مولر 
شــانس این را دارد که به زودی با پیشی گرفتن از 
شواین اشــتایگر این عنوان را به صورت اختصاصی 
از آن خود کند. اگر چهارشــنبه   بایــرن مونیخ در 
سوپرجام آلمان موفق شود بوروســیا دورتموند را 
شکست دهد توماس مولر با فتح بیست و هفتمین 
جام خود پرافتخارترین فوتبالیست تاریخ باشگاهی 

فوتبال آلمان خواهد شد.
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

 سقوط هواپيماي تك نفره آموزشي در فرودگاه آزادي
روابط عمومی اورژانس کشور ساعت ۰۸:۰۸ صبح 
جمعه ۴ مهرماه از سقوط یک فروند هواپیما تک 
موتوره در فرودگاه آزادي نظرآباد خبر داد. مدیر 
فرودگاه آزادی با اشاره به وقوع حادثه برای یکی از 
هواپیماهای آموزشی این فرودگاه و مصدوم شدن 
دو سرنشین، گفت: حال هیچ کدام از دو مصدوم 
این حادثه وخیم نیســت.کاپیتان افشین کیا در 
خصوص حادثه ای که برای یکی از هواپیماهای این 
فرودگاه رخ داد، گفت: این پرواز به صورت آموزشی 
و با یک هواپیماي داراي دو سرنشین حامل معلم 
خلبان و دانشجو در حال انجام بوده است.در این 
حادثه هر دو سرنشین مصدوم شدند که حال هیچ 
کدام از آنها وخیم نیست. البته مصدومیت معلم 
خلبان بیشتر و عمدتاً به صورت شکستگی است.
مدیر فرودگاه آزادی ادامه داد: دو مصدوم حادثه با 
حضور به موقع نیروهای اورژانس به مراکز درمانی 
منتقل شــدند. همچنین دبیرستادپیشــگیری، 

هماهنگی و فرماندهی عملیات پاســخ به بحران 
البرز گفت: اشــتباه محاســباتی علت ســقوط 
هواپیمای آموزشی در شهرســتان نظرآباد اعلام 
شده است.محمدرضا فلاح نژاد افزود: خلبان این 
هواپیمای آموزشــی تک موتور با کارآموز خود به 
دلیل اشــتباه محاســباتی به تپه مجاور فرودگاه 
آزادی نظرآباد برخورد داشــت.بنابر اعلام مرکز 
فوریت های پزشکی سرنشــینان این هواپیمای 
آموزشی مجروح شده و کمی شکستگی دارند که 
مشکل جدی نیست. فلاح نژاد گفت: این هواپیما 
هنگام برخاســتن در مجاورت فــرودگاه آزادی 
نظرآباد که در روستای صالحیه است به تپه برخورد 
کرده است.وی یاد آورشد: فعالیت فرودگاه آزادی 
نظرآباد در زمینه اجاره هواپیماهای تفریحی است 
که محدوده پرواز هواپیماهای این فرودگاه استان 
البرز بوده که در برخی از موارد به ســمت استان 

گیلان و سایر استان ها نیز می روند .

سرقت  گازوئيل از خط لوله ری_تبریز
فرماندار شهرستان شهریار گفت: افرادی که از خط انتقال فرآورده های نفتی در 
این شهرستان گازوئیل سرقت می کردند به همت نیروهای اطلاعات ردیابی و 
دستگیر شدند. عبدالله طاهری فرماندار شهرستان شهریار با اشاره به دستگیری 
سارقانی که از خط انتقال فرآورده های نفتی در این شهرستان گازوئیل سرقت 
می کردند، اظهار کرد: این افراد از دیگر شهر ها با هدف سرقت از خط لوله انتقال 
نفت به شهرستان شهریار مهاجرت کرده اند که تاکنون دو نفر از آن ها دستگیر 
شده و یک نفر متواری است. طاهری افزود: این افراد یک چهاردیواری را که در 
آن یک سوله وجود دارد در حوالی روستای کردزار که به خط انتقال گازوئیل 
ری به تبریز نزدیک بوده به بهانه کار اجاره کرده بودند.وی ادامه داد: سارقان در 
این چهاردیواری یک تونل شش متری برای دستیابی به فرآورده های نفتی حفر 
کرده اند و براساس بررسی های اولیه پیش بینی می شود حدود ۶۰۰ هزار لیتر 
گازوئیل از این خط استخراج شده است. سارقان در بازداشتگاه هستند و پرونده 
آن ها در دست بررسی اســت تا نتیجه به اطلاع مردم رسانده شود.همچنین 
حمید عسگری پور، دادستان عمومی و انقلاب شهریار هم در این رابطه گفت: 
ارزش تقریبی فرآورده هایی که تاکنون به سرقت رفته ۴ میلیارد تومان برآورد 
شده است. برای یافتن همدست های این سارقان بررسی ها ادامه دارد و پرونده 

در شعبه دوم بازپرسی برای بررسی ابعاد دیگر آن همچنان باز است.

آتش سوزي در كارخانه اكتيو
سرپرست شرکت شــهرک های صنعتی اســتان البرز از آتش سوزی 
یک واحد صنعتی شــیمیایی در شهرک صنعتی اشــتهارد خبر داد و 
گفت: خوشبختانه این حادثه بدون هرگونه تلفات جانی مهار شد. علی 
مهدی پور، سرپرست شرکت شهرک های صنعتی استان البرز با حضور 
در محل حادثه آتش ســوزی یک واحد صنعتی شــیمیایی در شهرک 
صنعتی اشتهارد، اظهار کرد: یک واحد بزرگ صنعتی در حوزه تولید مواد 
شیمیایی در شهرک صنعتی اشتهارد عصر پنجشنبه سوم مهرماه دچار 
حریق گسترده شد. وی با بیان اینکه خوشبختانه این حادثه هیچ گونه 
خسارت جانی نداشــت، افزود: این آتش ســوزی با تلاش آتش نشانان 
استان البرز و کمک و مساعدت آتش نشانان شهرستان بویین زهرا، شهر 
ماهدشت و محمدشهر مهار شد.سرپرست شرکت شهرک های صنعتی 
استان البرز بیان کرد: حجم دود ناشی از این آتش سوزی به حدی بوده 
که سبب آسیب دیدگی به چند آتش نشــان شد که بلافاصله نیروهای 
اورژانس برای خدمات رســانی وارد عمل شــدند.در مهار آتش سوزی 
هماهنگی خوبی بین دستگاه های خدمات رسان بوده و خوشبختانه با 
تلاش چندین ساعته این آتش سوزی مهار و از سرایت آتش به واحدهای 

مجاور جلوگیری شد.

حالا سارق ها به قدري وقیح شده اند كه دیگر با وجود حضور 
صاحبخانه در منزل، به خودشان اجازه مي دهند براي دزدي 
وارد خانه شوند و در حضور صاحبخانه اقدام به سرقت كنند! 
ســمانه در خانه اش خواب بود که سایه مرد غریبه را بالای 
سرش دید و از ترس، تسلیم نیت مرد معتاد برای سرقت از  
خانه اش شد. رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی پایتخت از 
شناسایی و دستگیری سارق زورگیر منزل که با تخریب قفل 
خانه وارد منزل مال باخته شده و با تهدید اموال باارزشش را 
سرقت کرده بود، خبر داد.  سرهنگ کارآگاه علی کنجوریان 
در تشریح خبر گفت: ساعت ۴ بامداد سوم مهرماه، از طریق 
مرکز فوریت های پلیســی 11۰ یک فقره سرقت به عنف 
منزل در آدرس خیابان 17 شــهریور جنوبی به کلانتری 
159 بی سیم اعلام شد و ســریعا ماموران گشتی در محل 

وقوع جرم حاضر شدند .
  سرقت از زن در خانه اش

رئیس پایگاه ششــم پلیس آگاهی در ادامه افزود: پس از 

حضور مامــوران در خانه فرد مســروق،  خانمی به عنوان 
شاکی اظهار داشت: یک نفر جوان لاغراندام حدودا 3۰ ساله 
وارد منزل شد و درحالی که خواهر، پدر و مادرم در طبقه 
پایین خواب بودند، تعداد چهار دستگاه گوشی تلفن همراه 
آنها را ســرقت كرد و به طبقه بالا که من بــه تنهایی آنجا 
خواب بودم آمد و در حال جســت وجوي داخل کیف زنانه 
من بود که بیدار شــدم و با تهدید از من خواست صحبت 
نکنم و طلاجات خود را به او بدهم و گردنبند و دستبند و 
گوشواره مرا به ارزش تقریبي صد میلیون تومان سرقت و 

از محل فرار کرد .
سرهنگ کنجوریان گفت: با گزارش شاکی، پرونده اولیه در 
کلانتری تشکیل و برای رسیدگی تخصصی به پلیس آگاهی 
ارجاع شــد که با ارجاع آن به دایره مبارزه با ســرقت های 
خاص پایگاه ششم، تیمی از کارآگاهان به محل وقوع جرم 
مراجعه كردنــد و فهمیدند که در نزدیکی محل ســرقت 
خانه ای اســت که پاتوق و محل رفت وآمــد افراد معتاد و 

خلافکار اســت که در نیمه های شب رفت وآمد مشکوکی 
دارند .

  دستگیري سارق
این مقام انتظامی با بیان اینکه کارآگاهان در شاخه دیگری 
از تحقیقات پلیسی متوجه شدند فردی که تطابق زیادی 
با مشخصات اعلامی از طرف شــاکی دارد در منزل مورد 
نظر رفت وآمد دارد، بیان داشــت: هویــت مظنون به نام 
نعیم كه فاقد ســابقه کیفری و فردی معتاد بود شناسایی 

و با هماهنگی های قضایی متهــم در مخفیگاهش در یک 
عملیات پلیسی دستگیر شد .وی تصریح کرد: با انتقال نعیم 
به پلیس آگاهی، او منکر جرم سرقت می شود که با توجه 
به ادله به دست آمده از صحنه سرقت و در مواجهه حضوری 
با شاکی مورد شناسایی قرار می گیرد .رئیس پایگاه ششم 
پلیس آگاهی گفت: با شناسایی نعیم، متهم با صدور قرار 
تامین مناســب برای تکمیل تحقیقات پلیسی در اختیار 

پلیس آگاهی قرار دارد.

 ماجراي سرقت با وجود حضور 
صاحبخانه در منزل

سارق بعد از سرقت از   طبقه پايين به طبقه دوم و بالاي سر زن 
صاحبخانه رفت و طلاهايش را دزديد

 خبر سه خودكشي در یك روز
روز پنجشــنبه، 3 مهرماه، دختر 1۶ ســاله رباط کریمی با خوردن قرص برنج 
خودکشی کرد. بررســی های اولیه نشــان می دهند که انگیزه خودکشی تلخ 
این دختر جــوان به خاطر اختلافــات خانوادگی با پدر و نامــزد جوانش بوده 
است. از دیگر سو، دختري 1۸ ساله در كوهدشت لرستان به دلیل رتبه پایین 
در كنكور از طبقه چهارم مســكن مهر به پایین پرید و فوت كرد. همچنین با 
تلاش آتش نشانان اهواز مرد 5۰ ساله از خودکشی پشیمان شد. رئیس سازمان 
آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری اهواز گفت: در پی اعلام یک مورد 

خودکشی به سامانه 1۲5، آتش نشانان به محل پل هفتم اعزام شدند.
ابراهیم قنبری افزود: آتش نشانان پس از رسیدن به پل هفتم مشاهده کردند 
یک مرد 5۰ ســاله قصد دارد خــود را از پل به پایین پرت کند. آتش نشــانان 
توانستند با انجام گفت وگو و اقدامات مشاوره ای این مرد 5۰ ساله را از خودکشی 

منصرف كنند و تحویل خانواده اش بدهند.
 

ماموران قلابی در کرج مردم را سرکيسه 
می کردند

رئیس پلیس آگاهی البرز از دستگیری اعضای باند پنج نفره سارقان مامورنما 
با 7۰ فقره اخاذی در این اســتان خبر داد. سرهنگ محمد نادربیگی گفت: در 
پی چندین فقره سرقت به شیوه اخاذی با عنوان مامور پلیس توسط سرنشینان 
خودروهای مختلف در سطح شهرستان کرج، بررســی موضوع در دستورکار 
تیم ویژه ای از کارآگاهان اداره مبارزه با ســرقت پلیــس آگاهی قرار گرفت. با 
تحقیقات بیشتر پلیس محرز شد که سارقان پس از متوقف کردن خودروهای 
مال باختگان، خود را پلیس مبارزه با مواد مخدر معرفی كرده و پس از بازرسی 
بدنی به بهانه اینکه به کارت بانکی آنها پول خریدوفروش مواد مخدر واریز شده، 
کارت عابر آنها را به همراه رمز گرفته و بلافاصله متواری می شدند. سارقان پس 
از دریافت کارت های بانکی مال باختــگان، بلافاصله وجوه آنها را خالی کرده و 
با آن، طلا و ارز خریداری می کردند. وی گفت: با انجام اقدامات پلیســی همه 
سارقان شرکت کننده در سرقت را شناسایی کرده و با مراجعه به مخفیگاهشان، 
نامبردگان را حین اســتعمال مواد مخدر دســتگیر و به پلیس آگاهی منتقل 
کردند. در بازرسی از مخفیگاه متهمان تعداد زیادی کارت عابربانک و طلاجات 
کشف شد و متهمان پس از انتقال به پلیس آگاهی در ابتدا منکر انجام هرگونه 
اخاذی و سرقت بودند، اما با مشاهده مستندات ماموران به ناچار لب به اعتراف 
گشوده و به 7۰ فقره سرقت به شــیوه اخاذی با جعل عنوان مامور پلیس اقرار 
کردند. همه مال باختگان پرونده شناسایی شده اند و پرونده سارقان برای انجام 

مراحل قانونی به مراجع قضایی ارجاع شد.

 مرداني كه با سلاح گرم در زاهدان 
گروگانگيري مي كنند

در یک ماه گذشته این سومین بار است که مردم زاهدان در خیابان شاهد 
گروگانگیری مســلحانه و خشن هستند. چند فرد مســلح با کلاشنیکف 
در تقاطع بلوار معلم شــهر زاهدان اقدام به گروگانگیری کردند. فیلمی از 
گروگانگیری این افراد با ســلاح گرم در تقاطع بلوار معلم شهر زاهدان در 
فضاي مجازي منتشر شده که به وسیله دوربین مداربسته ضبط شده است.
این سومین گروگانگیری در یک ماه گذشته در شهر زاهدان است که باعث 

ترس بین شهروندان شده است.

  اخبار 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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 جدول کلمات متقاطع
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 نازلی
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 افشانه

 لت وپار
 مارونی

ماه عسل

7 حرفي :
 نمادگان
 نیلوفری

8 حرفي :
 ادرياتیک
 شبانه روز

شرايط خاص
 میرخواند

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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  علیرضا پهلوی برادر تنی محمدرضا بود که در ســال ۱۳۰۱ 
یعنی سه سال پس از او به دنیا آمد؛ بســیاری معتقد بودند که از 
جهات بی شماری شبیه   پدرش رضا خان است؛ برای مثال حسین 
فردوســت یار غار محمدرضا در دوره ولیعهدی در این باره گفته 
است: »از نظر خصال و شخصیت، شباهت تام و تمامی به رضاخان 
داشت. فردی بی رحم و خشن و بدون منطق بود و انگلیسی ها روی 
این خصوصیات او شناخت دقیقی داشتند و می دانستند که امکان 
اینکه در شخصیت او بعدا یک شــکوفایی ایجاد شود وجود ندارد  

اما محمدرضا را از نظر شخصیت بر علیرضا ترجیح می دادند.«
   در آخرین ایام حضور رضاشــاه بر سر قدرت در سال ۱۳۲۰ از 
دانشکده افسری فارغ التحصیل شد. البته در مقطعی که محمدرضا 
در سوئیس تحصیل می کرد او در همان مدرسه حضور داشت. در 
ســال ۱۳۲۳ و پس از مرگ پدرش برای تکمیل معلومات نظامی 
از طریق قاهره به فرانسه جنگ زده رفت و حتی طبق نوشته های 
رسمی مدتی با نظامیان فرانســوی علیه آلمان ها جنگید؛ او پس 
از مدتی از پایان جنگ جهانی در فرانسه ماند و در سال ۱۳۲۶ به 

ایران بازگشت.
  بنا به نقل های مختلف او از لحاظ شــخصی هم مانند پدرش 
در دوره زندگــی قزاقی، زندگــی بی بندبــاری در پیش گرفت. 
همسرش فردی لهســتانی به نام کریستیان شولوسکی بود که از 
آوارگان جنگ جهانی در پاریس بــود. هر چند   ملکه مادر و دربار 
پهلوی هیچگاه این وصلت را به رسمیت نشناختند و هیچگاه در 
تریبون های رســمی به رســمیت اعلام نکردند؛ ولی حاصل این 

ازدواج پسری به نام علی پاتریک بود.  
   پس از ازدواج محمدرضا با ثریا نداشــتن ولیعهد به معضلی 
جدی برای دربار تبدیل شده بود و اگر واقعا شاه پسردار نمی شد؛ 
آینده جانشــینش معلوم نبود؛ از طرفی هم شــاه که  عاشق ثریا 
بود، نمی خواســت او را طلاق دهد و صرف نظر از دیدگاه برخی 
دولت های خارجی، خودش مایل نبود که کشور را به دست علیرضا 
بســپارد؛ پس از این در دو مقطع زمانی مسئله جانشینی علیرضا 
مطرح شد؛ بار اول وقتی بود که رضاشاه به سمت تبعیدگاه خود 
روان بود و انگلیس و دول بیگانه به عنوان اهرمی برای فشار بر شاه 
جدید و همگامی بیشتر وی با خود مسئله ولایتعهدی علیرضا را 
مطرح کردند و برای بار دوم در بحبوحه ملی شدن صنعت نفت و 
ناتوانی شاه، انگلیسی ها شایعه جانشینی علیرضا را بر سر زبان ها 
انداختند. هر چند دلیل و سند محکمی ارائه نشده است ولی این 

امر در افواه عمومی جدی به نظر می رسید.
   ناگفته نماند که شاه هیچگاه به علیرضا پست و مقام در خوری 
نداد؛ امری که به وفور  موجب قهر و ناراحتی علیرضا می شــد. در 
جریان یکی از قهرهای علیرضا سرلشکر شفاهی از جانب شاه برای 
بازگرداندن علیرضا به اروپا رفت. شفایی بعد ها گفته بود: »پس از 
چند روز به پاریس رفته و بدون اطــلاع قبلی خود را به آپارتمان 
والاحضرت رساندم و زنگ را به صدا درآوردم. خود او در را باز کرد. 
دیدم ریشش بلند شــده و لباس ســاده ای به تن دارد. تا مرا دید 
تعجب کرد و مرا به سالن دعوت نمود. نیم ساعت در آنجا نشستم 
... علت سفر مرا جویا شــد. گفتم می دانید که اعلی حضرت از این 
سفر شما ناراحت هستند و می خواهند که هر چه زودتر به تهران 
بازگردید و اگر مشکلی هم هست آن را حل کنند. شاهپور علیرضا 
خیلی عصبانی بود و می گفت برادرم همــه چیز را برای خودش 

می خواهد و هنوز حتی ارث ما را نداده است. به او گفتم می دانید که 
من همیشه خدمت پدر شما و خانواده پهلوی بوده ام. حالا مصلحت 
نمی دانم که این حرف ها مطرح شود. این به ضرر همه شما خواهد 

بود. به تهران بیایید و این مشکلات را حل کنید.«
  پس از چندی که شاه مجبور شد بین منافع و احساسات یکی 
را برگزیند، مرگ علیرضا به کمکش آمد. مرگ او در شب چهارم 
آبان ۱۳۳۳ اتفاق افتاد و هنوز هم از حل نشده ترین اتفاقات خاندان 
پهلوی است. او که به جشن تولد برادرش دعوت شده بود با خلبان 
و هواپیمایی که شاه در اختیارش گذاشته بود؛ از ملکش در گرگان 
به سمت تهران حرکت کرد  اما برخواستن هواپیما بر عهده خلبان 
بود و فرودش در دست دیگری؛  چرا که هواپیما در کوه های نزدیک 

تهران دچار نقص فنی شد و سقوط کرد.
   چرا برادر شاه بدون هماهنگی با مهرآباد؛ فرودگاه گرگان 
را ترک کرد: پس از این اتفاق اعلام شد که برج مراقبت فرودگاه 
مهرآباد تهران از حرکت علیرضا بی خبر بوده؛ اما به راستی امکان 
داشــت که برادر شــاه با هواپیما فرودگاه گرگان را ترک کرده و 
فرودگاه مقصد یعنی مهرآباد با خبر نشــود؟ در این باره نقل های 
تاریخی مختلفی گفته شده؛ برای مثال در کتاب »ماجرای شاهپور 
علیرضا پهلوی« در این باره گفته شده است »علیرضا شایعه های 
بسیاری در میان مردم نسبت به خود به وجود آورد؛ مانند اختلاف 
داشتن با محمدرضاشاه و ناراضی بودن از طرز حکومت او، دست 
داشتن در ترور رزم آرا نخست وزیر، برقراری ارتباط با شوروی برای 
سرنگونی دولت، تلاش برای رسیدن به مقام ولیعهدی و سرانجام 
مرگ مشکوک او بر اثر ســقوط هواپیمایی که برادر تاجدارش در 

اختیار وی گذارده بود.« 
  همچنین در این کتاب نویسنده با اشاره به حساسیت شاه در به 
قدرت رسیدن برادرش می نویسد: »شاه با اخلاق و رفتار علیرضا 
آشنایی کامل داشــت و به گفته ثریا اســفندیاری بین او و سایر 
برادرانش تفاوت بســیاری قائل بود. »به نظر می رسید که شاه در 
رفتارش با او نسبت به سایر برادرانش دقت بیشتری به کار می برد... 
شــاه برای تنها برادر تنی خود اهمیت زیادی قائــل بود و اغلب 
می گفت علی شخصیتی برتر از من دارد.« در عین حال که آشکارا 

نمی خواست برادرش را در مسند سلطنت ببیند... «
  آیا نفرت شــاه از برادرش دلیلی محکم برای کشتن 
او بود؟ علاوه بر این اشــرف پهلوی در مصاحبه با مجله آلمانی 
کوئیک، اگرچه نقش شاه در ترور علیرضا پهلوی را تکذیب کرده 
است؛ اما به طور تلویحی این مطلب را تا حدودی تایید می کند. )و 
یا حداقل خواننده را به شک و شبهه می اندازد.( اشرف می گوید: 
»شاه، برادرش علیرضا را خیلی دوست داشت؛ ولی طبیعی بود که 
دلش می خواست سلطنت به پســرش برسد.« همچنین به گفته 
فردوست، خاندان پهلوی، شاه را عامل مرگ علیرضا می دانستند 

و خود شاه همیشه در این باره سکوت می کرد. 
  فریده دیبا ، مادر فرح پهلوی  در کتاب خاطراتش به انزجار شاه 
از برادرزاده اش  فرزند علیرضا پهلوی  اشاره می کند و می نویسد که 
علی پاتریک را به جمع فامیل و مهمانی ها و کاخ های سلطنتی راه 
نمی دادند. فریده دیبا می نویســد: »یکی دیگر از اعضای خانواده 
پهلوی که ما مجاز نبودیم در محافل و مجالس خود او را بپذیریم 

فرزند شاهپور علیرضا بود.«
 )باشگاه خبرنگاران جوان(

معمای پیچیده و حل نشده مرگ علیرضا پهلوی
چرا برادر شاه بدون هماهنگی با مهرآباد، فرودگاه گرگان را ترک کرد
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 مراسم تشییع پیکر مطهرسردار شهید حمید خدادی روز جمعه )۴ شهريور( در بهشت زهرا )س( 

برگزار شد. سردار علی)حمید( خدادی، جانباز شیمیايی دوران دفاع مقدس و معاون ايمنی و 
اقدامات تأمینی ستاد کل سپاه که بیش از يک دهه رئیس دفتر سردار سپهبد شهید حاج قاسم 
سلیمانی در سپاه قدس بود، در روزهای گرامیداشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس و پس از يک 

دوره تحمل بیماری، صبح پنجشنبه به جمع هم رزمان شهیدش در دوران دفاع مقدس ملحق شد. او 
برادر خدادی، معاون مطبوعاتی وزير ارشاد بود. عکس از مصطفی رودکی، میزان 

  
زاينده رود خشک. 

خروجی سد 
زاينده رود از بامداد 
۲۸ شهريور کاهش 

پیداکرده و در 
حال حاضر حدود 

۲۰ متر مکعب بر 
ثانیه و فقط برای 

مصارف شرب خارج 
می شود. عکس از 

صادق بصیرت، 
باشگاه خبرنگاران 

جوان

��سلامت

��ترند

هرگز نبات زرد نخورید!
نبات یکی از چاشــنی های موردعلاقه ما ایرانی ها برای صرف 
چای اســت. نبات طبیعتی گرم دارد و برای دل دردها، نفخ و 
مشکلات گوارشی، افرادی که طبع ســرد دارند و … بسیار 
مفید است. نباتی که در کشور ما استفاده می شود بیشتر در ۲ 
رنگ سفید و زرد موجود است که متخصصان توصیه می کنند 

از نوع سفید آن استفاده کنید.
در ادامه این مطلب شــما را با خطــرات نبات های زرد تقلبی 

بیشتر آشنا می کنیم.

   تفاوت نبات با قند و شکر چیست؟
ماده اولیه در شکر، قند و نبات یکسان است، ولی کریستال هایی 
که در نبــات ایجاد می شــود از نظر وضعیــت فیزیکی و نوع 
کریستال هایشان با قند و شکر متفاوت است. به همین دلیل 
خاصیت قند و شــکر با خاصیت نبات متفاوت اســت و نبات 

طبیعت گرم تری نسبت به قند و شکر دارد.
ازاین رو نبات در مــواردي مانند دل درد، نفخ و… اســتفاده 
می شود. از نظر تجربی هم ثابت شده که مصرف نبات در بهبود 
این علائم واقعا موثر است و حالت تلقینی ندارد، اما متأسفانه 
از نظر علمی کاری روی آن انجام نشده است و اقدامی در مورد 
اینکه نبات را کریستالوگرافی کرده و روی آن کارهای کلینیکی 
انجام دهند و سپس به هم ارتباط دهند، صورت نگرفته است 
تا معلوم شود کریســتال ها از نظر فارماکولوژیکی چه تأثیری 

بر بدن دارند.
توجه به این نکته مهم است که افراد نباید بیش از مقدار معمول 
از نبات اســتفاده کنند، زیرا مصرف بیــش از حد هر ماده ای 
برای بدن زیان آور است، حتی اگر آن ماده ویتامین باشد. پس 
مصرف قند و شکر و نبات هم به میزان زیاد مضر است و تفاوتی 
بین آنها وجود ندارد، به خصوص در کسانی که مشکل افزایش 

قند خون دارند.

   هرگز نبات زرد نخرید!
اکثر نبات هایی که بــه رنگ زرد یا زعفرانــی در بازار موجود 
هســتند با جوهر زعفران رنگ می شــوند که ماده ای بسیار 
خطرناک و سرطان زاســت. مصرف این ماده بیماری هایی از 
قبیل بیش فعالی در کودکان، معضلات گوارشــی و آســمی، 
تومورهای تیروئیدی، تشدید میگرن، تاری دید، حساسیت ها 

و مشکلات پوستی نظیر پورپورا به همراه خواهد داشت.
اگر علاقه به مصرف نبات زعفرانی دارید، مطمئن شــوید که 
نبات را از منبع معتبــر تهیه می کنید و رنگ نبات ناشــی از 
خود زعفران اســت نه جوهر زعفران. گاهی حتی روی نبات 
پرهای زعفران نیز دیده می شــود، اما نباید فریب این موضوع 
را بخورید و تصور کنید که این نبات با خود زعفران رنگ شده 
است. متخصصان توصیه می کنند از نبات سفید برای مصرف 

روزانه استفاده کنید.
همچنین بهتر است از نبات های رنگی که بیشتر جنبه تزئینی 
دارند نیز برای مصرف روزانه استفاده نکنید و بیشتر از آنها برای 

زیبایی بیشتر میز پذیرایی استفاده کنید.

لیگ قهرمانان، هفته دفاع مقدس، 
ایام ماه صفر و ...

۱۰ پست پربازديد ويکی پديای فارسی روز ۴ مهر:
۱. یک مقاله غیراخلاقی

۲. لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۰
۳. سعید راد

۴. انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا )۲۰۲۰(
۵. الهام چرخنده

۶. جنگ ایران و عراق
۷. یک مقاله غیراخلاقی
8. باشو، غریبه کوچک

۹. سوسن تسلیمی
۱۰. حمله به رژه نظامی در اهواز

۸ موضوع داغ توئیتر تا ساعت ۱7 ظهر روز جمعه )برگرفته 
از صبا رسانه(:

۱. هشتگ های انقلابی و مذهبی به مناسبت هفته دفاع مقدس 
و ایام ماه صفر مانند دیار باکری، ما ملت امام حســینیم، امام 

حسن و ...
۲. هشــتگ هایی عموما از ســوی اپوزیســیون درباره برخی 
از محکومان امنیتی و سیاســی مانند: ســهیلا حجاب، نادر 
مختاری، نوید افکاری، حیــدر قربانی، فضل الرحمن کوهی و 
نسرین ستوده به همراه هشتگ هایی درباره نظام گذشته و نیز 

درباره گروه ری استارت
۳. تمدید کنکور نظام قدیم

۴. زندگی نرمال
۵. هشتگی درباره یک گروه موسیقی کره ای

۶. ایرانی ها از منافقین بیزارند
۷. شفافیت هدایای دریافتی

8. استقلال

  ۱9 موضوع که بیشترين میزان رشد جست وجوی گوگل 
پنج روز اخیر را داشتند: 

۱. شهادت حضرت رقیه  ۲. زمان واریز یارانه مهرماه ۹۹
۳. استقلال مقابل الاهلی ۴. کویرتایر، لاستیک دولتی

۵. الهام چرخنده و همسرش ۶. پاییز، پاییز مبارک
۷. قیمت طلای روز 8. نقشه بازار بورس

۹. بانک مسکن ۱۰. فورتنایت فا
۱۱. اینترنت بانک رسالت ۱۲. تبدیل تاریخ

۱۳. دیجی موویز ۱۴. کووید ۱۹
۱۵. خلافی خودرو ۱۶. بلیت هواپیما

۱۷. یوتیوب ۱8. گوگل مپ ۱۹. دفترچه انتخاب رشته ۹۹

  پنج پست پربازديد تلگرام فارسی در روز ۳ مهر:
۱. قیمت ارز )۴.۰۲ میلیون بازدید در ۲۱ کانال(

۲. آمار کرونا )۲.۶۲ میلیون بازدید در ۱۱۵۲ کانال(
۳. چه کسانی نباید واکســن آنفلوآنزا بزنند؟ )۲.۵۳ میلیون 

بازدید در ۱۱۶۳ کانال(
۴. عینک مانع از انتقال کووید ۱۹ می شــود )این خبر تایید 

نمی شود( )۲.۳۳ میلیون بازدید در ۶۱۵ کانال(
۵. قیمت ارز )۲.۱۴ میلیون بازدید در ۱۱ کانال(

  
سیل در شهر بمبئی 
هند. عکس از رويترز

  
تصويری عجیب از تجمع انتخاباتی ترامپ در فلوريدا که نه فاصله 

اجتماعی رعايت شده و نه طرفداران وی همچون خودش از ماسک 
استفاده کرده اند

  
کامالا هريس معاون جو بايدن نامزد دموکرات انتخابات رياست 
جمهوری ۲۰۲۰ آمريکا در حال فرود از هواپیما در فرودگاه شهر 

فلینت در ايالت میشیگان آمريکا. عکس از رويترز
  

اولین دانشجويان رشته زبان و ادبیات ترکی دانشگاه تبريز امسال فارغ التحصیل شدند

   مسابقات مینی گلف جام رسانه در باشگاه انقلاب. عکس از فروغ طاهرخانی، باشگاه 
خبرنگاران جوان

تصاويری جالب از برگزاری مسابقات ورزشی در پايان هفته

   مسابقات چوگان قهرمانی استان تهران. عکس از علی کاوه، خبرگزاری برنا

   نخستین دوره مسابقات فوتبال بانوان خراسان رضوی. عکس از محدثه زارع، ايسنا

   مرحله نخست لیگ برتر بانوان روز پنجشنبه با شرکت ۵۵ دوچرخه سوار از ۱۳ تیم در 
بخش جاده به میزبانی تهران در پارک چیتگر برگزار شد. عکس از مرضیه موسوی، ايرنا

   
اعتراضات جنبش ضدنژادپرستی در 

شهر لويی ويل در ايالت کنتاکی آمريکا در 
اعتراض به خشونت ماموران پلیس علیه 

رنگین پوستان. عکس از رويترز

  
موسیقی نمايش »علمدار« به تهیه کنندگی پرويز پرستويی و کارگردانی حسین پارسايی و با روايت گری حسین پاکدل شامگاه چهارشنبه 

دوم مهرماه با رعايت پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی در تالار وحدت به روی صحنه رفت. »علمدار« نوشته محمدرضا 
کوهستانی بوده و آهنگسازی آن را پوريا خادم با همراهی ارکستر سمفونیک تهران و گروه آوازی به رهبری برديا کیارس انجام داده است. به 

گفته برگزارکنندگان کلیه درآمدهای اين برنامه صرف امور خیريه در مناطق محروم کشور به ويژه سیستان و بلوچستان می شود. عکس از 
ناصر جعفری، تسنیم 
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گاردین: عربستان مشوق 
توافق های صلح با اسرائیل بود

افشاگری در مورد تمایل سعودی ها به برقراری 
ارتباط با رژیم صهیونیستی
روزنامه گاردین انگلیس به نقــل از منابعی گزارش 
داد، در حالی که امارات و بحرین خودشــان را آماده 
امضای توافق عادی سازی روابط دیپلماتیک با رژیم 
صهیونیســتی در تابســتان می کردند، عربستان و 
جارد کوشنر نقش ترغیب کننده این کشورها و دیگر 
هم پیمانان منطقه ای ریاض به روی آوردن به چنین 

توافقی را ایفا کرده اند.
به گزارش ایسنا، روزنامه گاردین نوشت:از چند ماه 
قبل از امضای توافق های مذکور در کاخ سفید محمد 
بن سلمان، ولیعهد عربستان به تشریح و بسط منطق 
خود برای معاهده ای که سیاست های منطقه ای در 

قبال یک دشمن دیرینه را دگرگون سازد پرداخت.
در این فرآیند پیشــنهاد جنگنده های مدرن، کسب 
امتیازات سیاسی نزد واشــنگتن و دسترسی بیشتر 

و بهتر به آمریکای دونالد ترامپ وجود داشته است.
همچنین یــک انگیزه دیگر نیــز در کار بــود: اگر 
هم پیمانان عربستان نخست با اسرائیل کنار بیایند 
این به عربستان پوششــی برای پیروی از این روند 
می دهد. چنین اقدامی به مثابه یــک تغییر لرزه وار 
در ژئوپلتیک منطقه بوده و به آســانی توافقات سال 
۱۹۷۸ اسرائیل با مصر و همچنین توافقات ۱۶سال 

پیش این رژیم با اردن را تحت الشعاع قرار می دهد.

در حالی که انعقاد معاهده میان اسرائیل و عربستان 
در حال نزدیک تر شــدن اســت به گفته سه منبع 
نزدیک به دربار سلطنتی عربســتان، بعید است که 
محمد بن ســلمان به ترامپ بزرگ ترین دســتاورد 
سیاست خارجی اش را قبل از انتخابات آمریکا بدهد.

   عربستان دل به عملکرد کوشنر بسته است
به گفته این منابع، به جایش این پادشاهی به نقشش 
در درخواســت از هم پیمانان منطقه ای برای پیروی 
از ایــن روند ادامــه می دهد. ســودان و عمان جزو 
گزینه های ارجح برای منعقــد کردن چنین توافقی 
قبل از تمام شدن ســال جاری میلادی هستند.اما 
احتمالا ریاض و کویت فعلا منتظر فرصت خوب باقی 
خواهند ماند و به جهت کسب جوایز بزرگ تر دست 

نگه خواهند داشت.
در ادامــه گزارش گاردیــن تصریح شــد:»ولیعهد 
عربستان کل منطقه را از دریچه ای متفاوت با قبلی ها 
نگریســته و ایران را تهدیدی بزرگ تــر برای ثبات 
منطقه نسبت به هفت دهه شکست در انعقاد توافق 
صلح بین اسرائیل و فلسطینی ها می بیند. به گفته دو 
منبع آگاه به تفکرات محمد بن سلمان، دیدگاه های 
او تا حد زیادی از جارد کوشنر، داماد ترامپ از زمان 

ملاقات این دو نفر در ۲۰۱۷ تاثیر پذیرفته است.«
یک منبع عربستانی عنوان کرد: کوشنر هم همچون 
پدرزنش معامله گر اســت. او پیرو اصــل پرداخت 
کاربر است؛ اگر شما از آرمان یا یک شخص حمایت 
می کنید آنها لازم دارند حمایت شما را داشته باشند. 
این ادبیاتی اســت که محمد بن ســلمان فهمید و 
زمان کمی را تلف کرد تا آن را در قبال مواضع جدید 
عربستان در مورد فلسطین و لبنان که هر دو تبدیل 

به یک فشار بی پایان شده بودند اعمال کند.
اواخر همان ســال محمود عباس، رئیس تشکیلات 
خودگردان فلسطین از ســوی محمد بن سلمان به 
ریاض احضار شد و یک نسخه از طرح یک فلسطین 
جدید مورد تایید عربســتان را دریافت کرد. عباس 
هرگز به طور علنی درباره ایــن ملاقات حرفی نزد و 
از آن زمان تاکنون نیز به عربســتان برنگشته است. 
اما چند مقام فلســطینی که نامشان را فاش نکردند 
گفتند این طرحی که به محمود عباس ارائه شد تا حد 
خیلی زیادی شبیه طرح صلحی بوده که جارد کوشنر 

اوایل سال جاری میلادی ارائه کرد.
یک مقــام اظهار کرد: ولیعهد عربســتان به محمود 
عباس گفت فلســطین می تواند متشــکل از غزه و 
بخشــی از صحرای سینا باشــد و یک پل زمینی به 
چیزی که از کرانه باختری باقی می ماند داشته باشد. 
عبد الفتاح السیســی، رئیس جمهور مصر به وضوح 
در این امر دخیل بوده است. این حق انحصاری مقام 
سلطنتی عربستان نبوده که بخشی از مصر را بدون 
رضایتش ببخشــد. ارتباط میان کوشنر و محمد بن 
سلمان در تمام طول سه سال پرتلاطمی که از رهبری 
او بر پادشاهی عربستان گذشته قدرتمند بوده است. 
لکه ننگ قتل جمال خاشــقچی با دستور حکومت 
عربستان از سوی دســتیاران و محافظان محمد بن 

سلمان چندان به در کاخ سفید نرسید.

ک 
کمی

 
   

کسی در یک کمپین انتخاباتی به ترامپ می گوید که آمار متوفیان بر اثر کرونا از مرز 200 هزار نفر گذشته است و ترامپ می گوید این ویروس عملا 
روی هیچ کس تاثیر نمی گذارد!

آغاز عملیات فتح پایگاه های آرای الکترال
بایدن هر روز 6میلیون دلار پول خرج می کند

   تا انتخابات آمریکا |  37 روز

رامتین لطیفی |  از روزی که باراک اوباما توانست 
با هزینه هنگفت و پول پاشــی فراوان بر گمنامی 
خود در انظار و افکار عمومــی غلبه کند و رقیب 
با سابقه و نامدار خود، ســناتور جان مک کین را 
شکست دهد، پول به ستون اصلی خیمه انتخابات 
ریاســت جمهوری در آمریکا تبدیل شد و از آن 
پس همه اتفاقات انتخاباتــی در حول محور پول 

می چرخد.
با انتخاب و معرفی سناتور کامالا هریس به عنوان 
معاون جو بایدن و توافق راهبردی و مهمی که بین 
بایدن و سندرز برای خط و مشی دولت احتمالی 
بایدن سر گرفت، سران و طیف های مختلف حزب 
دموکرات در حمایت از تیم بایدن-هریس متحد 
شدند و شانه به شانه هم و یکصدا در برابر ترامپ 
ایستادند. این اتحاد مهم که هیلاری کلینتون از 
نبود آن در انتخابات گذشته ضربه مهیبی خورد، 
کمپین بایدن که تا ماه گذشــته از کمبود پول و 
ســرمایه در رنج و مضیقه بود را مملو از دلارهای 
اهدایی کرد. امروز کمپین جو بایدن در فاصله ۳۸ 
روز مانده به انتخابات ۱۴۰ میلیون دلار بیشتر از 
کمپین ترامپ پول در اختیار دارد و این اختلاف 
سرمایه به مزیت مهمی برای او تبدیل شده است. 
آیووا و جورجیا ایالت هایی بودند که دونالد ترامپ 
در انتخابات ۲۰۱۶ توانســت بــه راحتی هرچه 

تمام تر بر کلینتون غلبه کند و آرای الکترالشــان 
که روی هم رفته ۲۲ رای بود را به سبد خود بریزد. 
ترامپ در آیووا با ۹درصد اختلاف و نیز در جورجیا 
با ۵درصد اختلاف  در مجموع آرا بر کلینتون غلبه 
کرد و حال نظرســنجی های معتبر و فراحزبی از 
پیشــتازی ۳درصدی بایدن در آیووا و برابری دو 
نامزد در جورجیا خبر می دهند. از این رو کمپین 
بایدن با هزینه در این دو ایالت و تبلیغات محیطی 
و بیلبوردی و نیز تهیه و پخش تیزرهای تبلیغاتی 
تلویزیونی قصد دارد نظــر رای دهندگان این دو 
ایالت را به خــود جلب کند. ایــن راهبرد زمانی 
هوشــمندانه تر به نظر می آید که بدانید کمپین 
بایدن بسته تبلیغاتی پر هزینه ای را نیز برای ایالت 
مهم جمهوری خواهان یعنی تگزاس در نظر دارد و 
کمپین ترامپ مجبور است بخش مهمی از سرمایه 
موجود خود را برای تبلیغات در تگزاس و مقابله با 
برنامه های بایدن صرف کند و در عمل بودجه ای 
برای مقابله با برنامه بایدن در آیووا و جورجیا در 

اختیار نخواهد داشت.
نظرسنجی های اخیر نشــان می دهند که بایدن 
در ۴ ایالت پنســیلوانیا، ویسکانسین، میشیگان 
و اوهایو نیز پیشتاز است و ترامپ به رغم کاهش 
فاصله خود با بایدن هنوز اختلاف رای خود را به 
بازه اختلاف شکننده نرسانده است. چنبره بایدن 

بر این شــش ایالت نتیجه مســتقیم هزینه های 
تبلیغاتی سرسام آوری است که کمپین او و کارزار 
دموکرات هــا متحمل شــده اند. هزینه تبلیغات 
روزانه بایدن از مرز ۶میلیون دلار گذشته و این در 
حالی است که کمپین ترامپ به طور روزانه تنها 
۲۵۰هزار دلار را به تبلیغات سراسری اختصاص 
داده است و این اختلاف فاحش کار را برای ترامپ 

بسیار سخت و پیچیده کرده است.
ترامپ بــرای پر کــردن فاصله به وجــود آمده 
میان کمپین خود و کمپین بایــدن از اختیارات 
رئیس جمهور بهره برده و از جیب دولت برای خود 
هزینه کرده و سرانجام فرمانی برای بیمه کردن 
افرادی که ســابقه بیماری و مشکلات جسمانی 
داشتند صادر کرده است. گفتنی است در گذشته 
این افراد که جمعیت بزرگــی را در بر می گیرند 
نمی توانســتند از خدمات بیمه های درمانی بهره 
ببرند و همواره با توجه به هزینه وحشتناک درمان 
در آمریکا تحت فشــارهای اقتصادی ســنگینی 
بودند. حال با ابتــکار عمل ترامــپ در روزهای 
منتهی به انتخابات باید دید استراتژی کدام نامزد 
تاثیر بیشتری در آرایش دوباره آرا خواهد داشت 
و خدمت به محرومان و مستضعفان جامعه توسط 
ترامپ بیشتر کارگر می افتد یا محاصره تبلیغاتی 

طبقه متوسط توسط بایدن؟

     
  کیوسک

عرب نیوز در تیتر یک خود مدعی 
هشدار عربستان به سازمان ملل بابت 
نفت کش رها شده در یمن شده در 
صورتی که عدم رسیدگی به وضعیت 
این نفت کش یکی از تاثیرات محاصره 
یمن است 

اکونومیست در طرح روی جلد خود 
این سوال را پرسیده که چرا بسیاری 

از دولت ها هنوز هم در برخورد با کرونا 
اشتباه می کنند؟

   حمایت رسمی حدود ۵00 مقام سابق 
امنیت ملی آمریکا از جــو بایدن؛ گروه 
دوحزبی متشــکل از ۴۸۹ مقام امنیت ملی 
سابق از نامزدی جو بایدن، نامزد دموکرات ها 
در انتخابات ریاست جمهوری حمایت کردند. 
به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه خبری هیل، 
این گروه تحت عنوان رهبــران امنیت ملی 
حامی بایدن اعلام کرد، دونالد ترامپ نشان 
داد که از پس مسئولیت های بزرگ این سمت 
برنمی آید و نمی تواند با چالش های بزرگ و 
کوچک روبه رو شود. امضاکنندگان این نامه 
از جمله ۲۲ ژنرال چهارســتاره بازنشســته 
و تعداد زیــادی از جمهوری خواهان ارشــد 
نظیر مایکل هایدن، مدیر ســابق سیا و شان 
اوکیف، وزیر سابق نیروی دریایی هستند. آنها 
گفتند، ترامپ احساس همدردی نمی کند، 
از مسئولیت ها شــانه خالی می کند و اجازه 
داده تا توافق هایی مانند تغییرات آب وهوایی 
ناکام بماند و برنامه هســته ای کره شــمالی 
حل نشده ادامه یابد. ترامپ همچنین تسلیم 
یک دشــمن روس شده اســت که برای سر 

سربازان آمریکایی جایزه می گذارد. بر اساس 
گفته این گروه، بایدن ویژگی، اصول، خرد و 
رهبری لازم برای مدیریت این جهان پرآشوب 
را داراست. این گروه اعلام کرد: بایدن تجارب 
بســیاری آموخته و به عنوان رهبری رشــد 
کرده که می تواند اقدامات مثبتی برای متحد 
کردن و مرهم گذاشتن روی کشورمان انجام 
دهد. اصلا قابل تصور هم نیست که او بتواند 
عبارت من اصلا مسئولیت آن را نمی پذیرم 

بر زبان آورد.

   سخنان عجیب ترامپ درباره انتقال 
قدرت و واکنش بایدن؛ جــو بایدن، نامزد 
دموکرات ریاســت جمهوری آمریکا، امتناع 
دونالد ترامپ از تعهد به انتقال مسالمت آمیز 
قدرت را مورد ســؤال قــرار داد. به گزارش 
ایسنا به نقل از هیل، بایدن در پاسخ به سؤال 
خبرنگاران درباره اظهــارات رئیس جمهور 
در جریان کنفرانس خبری گفت: ما در چه 
کشوری هســتیم؟ بر اســاس یک گزارش 
چندمنبعی، بایدن افزود: به شوخی می گویم، 

ما در چه کشــوری هســتیم؟ او )ترامپ(، 
غیرمعقول ترین حرف ها را می زند. نمی دانم 
چه بگویم. ترامپ در جریان کنفرانس خبری 
در کاخ سفید، از تعهد به انتقال مسالمت آمیز 
قدرت در صورت شکست در انتخابات نوامبر، 
امتناع کــرد و درعوض بار دیگــر در مورد 
امنیت رأی گیری پســتی ابراز تردید کرد. 
زمانی که از ترامپ پرســیده شد آیا متعهد 
می شود که انتقال مســالمت آمیز قدرت را 
تضمین کنــد، وی گفت: بایــد ببینیم چه 
می شود، اما من شدیدا در مورد برگه های رأی 
اعتراض دارم، آنها فاجعه هســتند. وی پس 
از تأکید بیشــتر خبرنگاران روی این سؤال 
گفت: بدون آرای پستی، نیازی هم به انتقال 
مســالمت آمیز قدرت وجود نــدارد. ترامپ 
اذعان کرد: از برگه های رأی خلاص شــوید 
و انتقــال... در واقع انتقالــی در کار نخواهد 
بود، بلکه تمدید خواهد بود. برگه های رأی 
از کنترل خارج شده اند. شما این را می دانید 
و می دانید چه کســی این را بهتــر از همه 

می داند؟ دموکرات ها!

بار
 اخ

 

معنای عشق را تازه  فهمیدم 
مشین گان کلی، رپر 30 ساله در مصاحبه با نشریه پیپل 

عنوان کرد تا پیش از آشنایی با مگان فاکس، نمی دانسته 
عشق چیست و آن را باور نداشته است. او گفت: »من 

نمی دانستم عشق چیست تا اینکه با مگان چشم تو چشم 
شدم. پیش از این من اصلا باور نداشتم که عشق وجود 

دارد.« )سلب مگزین(

  سایت نگار   

اتمی شدن عراق، سوزاندن یک مقام کره جنوبی توسط کره شمالی و ...
   عراق نیروگاه اتمی می سازد؟ رســانه های عراقی به نقل از هیات کنترل مواد رادیو 
اکتیو عراق اعلام کردند به دستور نخست وزیری کمیته ای برای آغاز به کار ساخت نیروگاه 
هسته ای عراق با کمک های بین المللی تشکیل شده است. بر اساس این بیانیه به دستور 
مصطفی الکاظمی نخســت وزیر عراق، قرار اســت کار خود را برای بازگشت به جایگاه 
هسته ای سابق خود در دهه های هفتاد و هشــتاد از قرن گذشته آغاز کند. کمال حسین 
لطیف رئیس هیات کنترل مواد رادیواکتیو به خبرگزاری عــراق گفت: این نیروگاه قرار 
است در تولید ایزوتوپ های پزشکی و دارویی سهیم باشد. وی تاکید کرد علاوه بر نیازهای 
پزشکی و ساخت بیمارستان طب هســته ای در عراق، در سال ۲۰۳۰ عراق نیمی از توان 
تولید نفت خود را برای تولید برق خواهد سوزاند از این رو نیاز به یک نیروگاه برق هسته ای 

در عراق هم محسوس است. )تسنیم(

   شورش خونین در یک زندان مصر؛ روزنامه دولتی »اخبارالیوم« مصر گزارش داد 
که در جریان فرار زندانیان از زندان طُرّه در جنوب قاهره، سه نفر از نیروی امنیتی از جمله 
دو افسر و چهار زندانی محکوم به اعدام کشته شدند. به نقل از خبرگزاری آناتولی، بر این 
اساس شماری از زندانیان صبح  روز گذشته برای فرار از زندان تلاش کردند اما نیروهای 

امنیتی توانستند از آن جلوگیری کنند. )ایسنا(

   دستمزد زنان و مردان در امارات برابر شد؛ دستورالعمل دستمزد برابر برای زنان و 
مردان در بخش های خصوصی در امارات متحده عربی از روز جمعه، چهارم مهرماه، به اجرا 
درمی آید. به گزارش ایندیپندنت، بر اساس فرمان قانون فدرال شماره۶ برای سال ۲۰۲۰ 
که از سوی شیخ خلیفه بن زاید آل نهیان در ۲۵ آگوست ۲۰۲۰ صادر شد، بر دستمزد برابر 
برای زنان و مردان در بخش خصوصی تصریح شده  است: »کارمندان زن در صورت انجام 
همان کار، یا کاری با ارزش برابر، باید دســتمزدی برابر با مردان دریافت کنند. رویه ها، 
کنترل ها و استانداردهای لازم برای ارزیابی کار با ارزش برابر بر اساس تصمیمی که کابینه 

صادر می کند، و بنا بر پیشنهاد وزیر منابع انسانی امارات تعیین خواهد شد.«

   ترامــپ دوباره کوبــار را تحریم کرد؛ بــه گــزارش المیادین، دونالــد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا در برابر کهنه سربازان آمریکایی در کاخ سفید اعمال تحریم های 
جدید علیه کوبا را اعلام کرد که آمریکایی هایی که به این کشــور سفر کنند را از اقامت 
در املاک متعلق به دولت کوبا منع می کند. او همچنیــن واردات الکل و تنباکو از کوبا را 

ممنوع کرد. )ایسنا(

   آمریکا و اروپا لوکاشنکو را به رسمیت نمی شناسند؛ وزارت امور خارجه آمریکا روز 
چهارشنبه ۲۳ سپتامبر )۲مهر( پس از مراسم ادای سوگند الکساندر لوکاشنکو برای بار 
ششــم، اعلام کرد که ایالات متحده نمی توان لوکاشنکو را به عنوان رئیس جمهور قانونی 
انتخاب شده در بلاروس به رسمیت بشناســد. به گزارش یورونیوز، یکی از سخنگوهای 

دستگاه دیپلماسی آمریکا در بیانیه ای که یک نسخه آن برای خبرگزاری فرانسه ارسال 
شد گفت: »انتخابات ۹ آگوســت، نه آزاد و نه عادلانه بود. نتایج اعلام شده همراه با تقلب 
بود و هیچ مشــروعیتی به آن  نمی دهد.« جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا اعلام کرد که این اتحادیه الکساندر لوکاشنکو را به عنوان رئیس جمهوری بلاروس 
به رسمیت نمی شناسد. بیانیه رئیس دستگاه دیپلماســی اتحادیه اروپا یک روز پس از 
برگزاری »غیرمنتظره« مراســم تحلیف الکساندر لوکاشــنکو به عنوان رئیس جمهوری 

بلاروس صادر شد.

   محدودیت های ترامپ برای ویزاهای تحصیلی؛ دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 
با امضای یک فرمان اجرایی، اعتبار روادید تحصیلی برای شهروندان ۵۹ کشور را کاهش 
داد. بر این اساس، این فرمان اجرایی خواســتار کاهش مدت روادید تحصیلی به ۲ سال 
برای شهروندان ۵۹ کشور جهان از جمله ایران به منظور شناسایی عوامل ضد امنیت ملی 
شده است. این امر می تواند گرفتن مدرک تحصیلی برای صد ها هزار دانشجوی خارجی در 
حال تحصیل در آمریکا را سخت کند. این طرح با هدف کاهش خطر های امنیتی از سوی 
شهروندان سایر کشور ها از سوی وزارت امنیت داخلی آمریکا پیشنهاد شده است. با این 
حال، دانشجویان می توانند پس از اتمام اعتبار دوساله روادید خود دوباره برای تمدید آن 
درخواست دهند، ولی مشخص نیســت که با این درخواست موافقت بشود یا نه. )باشگاه 

خبرنگاران جوان(

   کره شمالی یک مقام کره جنوبی را کشت و سوزاند؛ بر اساس گزارش خبرگزاری 
یونهاپ، یک مقام وزارت امور دریایی و شیلات کره جنوبی روز دوشنبه از یک قایق بازرسی 
در آب های نزدیک جزیره یون پیونگ ناپدید شده است. وزارت دفاع کره جنوبی در بیانیه ای 
گفت که کره شمالی، به یک مقام گمشده این کشور شــلیک مرگبار کرده و جسدش را 
سوزانده است. در این بیانیه از پیونگ یانگ خواسته شده در این رابطه توضیحی ارائه کرده 

و افراد مسئول را مورد تنبیه قرار دهد. )ایسنا(

   ستایش ترامپ از پرت کردن خبرنگاران مثل ذرت بوداده؛ ترامپ با اشاره به ادامه 
اعتراضات ضدنژادپرستی در آمریکا، این اعتراضات را مسخره بازی توصیف کرد و از ادامه 
یافتن اعتراضات طی ماه های گذشته به شــدت انتقاد کرد. به گزارش عصر ایران، ترامپ 
گفت: نیروهای پلیس خبرنگاران را از چپ و راســت می گرفتند. آنها یکی را گرفتند و او 
می گفت: من خبرنگارم، من خبرنگارم و مأمور گارد ملی در پاسخ  گفت بزن به چاک! آنها او 
را مثل یک بسته کوچک ذرت بوداده به گوشه ای پرت کردند. منظورم این است که صادقانه 
بگویم، وقتی می بینی که این مسخره بازی ها اینقدر طول می کشد، دلت نمی خواهد این کار 
را بکنی، اما واقعا صحنه زیبایی است. واقعا صحنه زیبایی است. ترامپ همچنین معترضان 
را آشــوبگر توصیف کرد و گفت آنها ادعا می کنند که معترضان مسالمت جو هستند، اما 

پشت سرشان ده ها جا به آتش کشیده دیده می شود.

سگ ها در فرودگاه هلسینکی کرونا را شناسایی می کنند
  حادثه روز

شــما در صورت عبور از فرودگاه هلســینکی، 
ســگ  هایی را خواهید دیــد که شــما را برای 
شناسایی ویروس کرونا بو می کنند. همانطور که 
واشنگتن پست گزارش داده است، این کار یک 
دقیقه طول می کشد و نتیجه آن ظرف ۱۰ثانیه 
مشخص می شــود. برنامه آزمایشی شناسایی 
بیماران مبتلا به کوویــد-۱۹ در فنلاند از تاریخ 
۲۳ سپتامبر آغاز شده و هر مسافری را که قدم 

به فرودگاه هلسینکی می گذارد، بدون پرداخت 
هزینه آزمایــش می کند. آنــا هیلم-بیورکمن 
محقق دانشــگاه هلســینکی می گوید: به نظر 
می رسد سگ ها ویروس کرونا را با دقت بیشتری 
نسبت به آزمایش PCR و آنتی بادی شناسایی 
می کنند. آنها همچنین ممکن است افرادی را که 
آزمایش PCR آنها یک هفته دیگر مثبت خواهد 

شد، شناسایی کنند.

پنج کشور با بیشترین میزان افزایش متوفی )42 سپتامبر( پنج کشور با بیشترین میزان افزایش مبتلا )42 سپتامبر(

۱۱۴۴ هند ۸۵۹۱۹ هند

۹۴۲ آمریکا ۴۵۳۵۵ آمریکا

۸۱۸ برزیل ۳۲۱۲۹ برزیل

۶۰۱ مکزیک ۱۶۰۹۶ فرانسه

۳۹۰ آرژانتین ۱۳۴۶۷ آرژانتین
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